
۵۰۰ میلیون دلار ضمانت نامه برای صادرات 
خدمات فنی و مهندسی صادر شد

مدیرعامل صنــدوق ضمانت صادرات ایران گفت که از ابتدای امســال تا 
پایان آبان ۵۰۰ میلیون دلار ضمانت نامه برای صــادرات خدمات فنی و 

مهندسی ارائه شده است که این میزان تا پایان سال افزایشی خواهد بود.
امیر برهانی در آیین پنجاهمین ســالگرد تاســیس صنــدوق ضمانت 
صادرات با بیان اینکــه در این نیم قرن بیــش از ۲۳ میلیارد دلار خدمات 
بیمه ای و ضمانت صادراتی به تجار ارائه شده اســت، افزود: در این مدت 
فقط حوزه هــای داخلی مورد حمایــت قرار نگرفته، بلکه به موسســات 

همراه خارجی نیز خدمات رسانی شده است.
وی با بیان اینکه صندوق ضمانت صادرات با تعداد بســیاری از بانک ها و 
بیمه ها برای ارائه خدمات نوین همــکاری می کند، تصریح کرد: در دولت 
سیزدهم توجه به همسایگان و بازارهای نوین صادراتی در دستور کار قرار 
گرفت و صندوق به کشــورهایی مانند عمان، قطر، بلاروس، صربســتان، 
مجارستان و روسیه خدمات رســانی می کند.این مقام مسوول ادامه داد: 
همچنین مقرر شده است تا با ۲ کشــور آفریقایی تفاهم نامه امضا شود؛ بر 
این اساس، تا پایان سال بازار این قاره نیز به سبد صادراتی با ضمانت اضافه 
می شود و به ارائه خدمات خواهیم پرداخت.برهانی با بیان اینکه حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و صنایع پیشــرفته مورد توجه قرار گرفته است، 
اظهار داشت: تامین و تســهیل گری مالی با حداقل وثیقه و تسهیل گری 
تجاری انجام شده است و شــرکت های دانش بنیان و پژوهشگاه هایی با 
مصوبه حمایتی، ضمانت دریافت می کنند، زیرا فضای کشــور برای این 

شرکت ها کوچک شده و زمان صادرات این بخش فرا رسیده است.

ضمانت  طلا بخرید، در بورس نگه دارید، ضرر هم نکنید

وش خرید طلا در بورس ۵ ر
خریدار  سرمایه گذاری در یک بازار پویا، کم ریسک و با 
قدرت نقدشــوندگی بالا، این روزها به یکی از دغدغه های 
مردم تبدیل شده و به صورت سنتی، طلا همواره به عنوان 
مطمئن ترین دارایی در تمام دنیا، بســیاری از ســرمایه 
گذاران را به خود جــذب کرده؛ هر چند شــاید به خاطر 
کارمزدهای بسیار بالا آن، حاشــیه سودی که باید نصیب 
سهامداران شــود، از آنها ســلب گردد که بر این اساس به 
نظر می رســد، برای رفع این دغدغه بورس جایی مناسب 

برای خرید طلا است.
دغدغه های کم درآمدها برای پــس اندازهای مطمئن و 
حفظ ارزش پول ملی خود در سالهای اخیر به اوج رسیده 
اســت؛ به خصوص همزمان با تورم های بالا که به یکباره 
پس اندازهایی که به ســختی به دســت آمده اند را بسیار 
کم ارزش کرده و ســرمایه گذارن خرد را بــا دغدغه های 
بسیار مواجه ساخته اســت. در این میان، یکی از راههایی 
که به صورت ســنتی برای حفظ ارزش پول ملی به شمار 
می رود، خرید طلا اســت، هر چند که در کنار کامزد بالا، 
هزینه نگه داری آن نیز بسیار سنگین است؛ به علاوه اینکه 
به سرقت رفتن آن نیز همیشــه باعث وجود نگرانی هایی 
می شود. بررســی های اقتصاد آنلاین نشــان می دهد که 
۵ روش وجود دارد تا مردم بتواننــد دارایی خود را به طلا 
تبدیل کرده و تمام ریســک های جانبــی آن را که در بالا 

اشاره شد، به حداقل برسانند.

۱. گواهی سپرده سکه طلا
گواهی ســپرده ســکه طلا، ورقه بهاداری است که نشان 
می دهد شما چه میزان ســکه را به انبارهای معرفی شده 
توسط ســازمان بورس تحویل داده اید. این گواهی مؤید 
مالکیت شــما بر مقدار معینی سکه ی سپرده شده خواهد 
بود و نوعی پشتوانه و قبضی است که در ازای دارایی  صادر 
می شود. این اوراق با تاریخ سررسید است و شما می توانید 
به ۳ روش در ایــن اوراق ســرمایه گذاری کنید: تحویل 

فیزیکی در سررسید، نوسان گیری یا تمدید سررسید!

۲. صندوق های سرمایه گذاری کالایی
 با پشتوانه طلا

در راســتای تنوع ســازی ابزارهای بازار سرمایه، صندوق 
مبتنی بر طــلا نیز وجــود دارد که از قوانین مشــخصی 
برای تقسیم ســبد دارایی خود پیروی می کنند. حداقل 
۷۰ و حداکثــر ۹۰ درصد از پرتفوی یــک صندوق طلا از 
دارایی هایی چون گواهی سپرده سکه، سلف سکه، گواهی 
سپرده شمش طلا و ســایر ابزارهای مبتنی بر دارایی های 
طلا تشکیل شده اســت. مابقی پرتفوی این صندوق ها به 
دارایی هایی چون ســپرده های بانکی، اوراق درآمد ثابت 

و … اختصــاص می یابد. می توان مدعی بــود که با توجه 
به چینش سبد، این صندوق ها ریســک بسیار کمتری را 
نسبت به خود طلا به ســهامدارانش تحمیل می کند. چرا 
که ۱۰ تا ۳۰ درصد آن مبتنی بر اوراق درآمد ثابت است و 

در مواقع اصلاح یا ریزش، به عنوان ترمز عمل خواهد کرد!

۳. گواهی سپرده شمش طلا
خرید و فروش شمش طلا از طریق تالار طلا در بورس کالا 
انجام می شود. هر برگه گواهی سپرده شمش طلا معادل 
۰.۱ گرم یا ۱۰۰ سوت طلا اســت. در صورتی که قصدتان 
از خرید این اوراق، تحویل گرفتن شــمش طلا به صورت 
فیزیکی اســت، باید حداقل ۱۱ هزار واحد گواهی سپرده 

شمش طلا خریداری کنید.

۴. قرارداد اختیار معامله )آپشن( سکه طلا
در این روش، کف و سقف مشــخصی برای خرید و فروش 
ســکه طلا تعیین می شــود. قراردادهای اختیــار معامله 
)آپشن( ســکه طلا، قراردادهایی هســتند که به خریدار 
اوراق، این حــق را می دهند تا در روز سررســید قرارداد، 
سکه طلا را بسته به نوع قرارداد، بخرد یا بفروشد. فروشنده 
موظف اســت در صورت درخواست خریدار، سکه طلا را به 
خریدار بفروشد یا از خریدار بخرد. این روش برای آن دسته 

از افراد که اطمینان از رشد قیمت طلا داشته ولی موجودی 
کافی برای خرید آن ندارند بسیار مناسب خواهد بود.

۵. قرارداد آتی صندوق طلا
قرارداد آتی صنــدوق طلا، قراردادی اســت که بر مبنای 
آن خریدار متعهد می شود در زمان مشــخصی در آینده 
)مثلا یک ماه بعد(، ۱۰۰۰ واحد صندوق ســرمایه گذاری 
طلا را با قیمت مشــخصی از فروشــنده بخرد و فروشنده 
هم متعهد می شــود در آن زمان مشــخص، ۱۰۰۰ واحد 
صندوق ســرمایه گذاری صندوق طلا را با قیمت مشخص 
به خریدار قــرارداد آتی بفروشــد. قراردادهــای آتی دو 
ویژگــی منحصر به فــرد دارند که ســبب جذابیت آن ها 
در میان سرمایه گذاران شده اســت: دو طرفه بودن بازار 
و وجود اهرم مالی. یعنی در بازار آتی بــرای انجام معامله 
نیاز به پرداخت کل ارزش معامله نیســت و با داشتن تنها 
درصدی از ســرمایه مورد نیاز، می توان به معامله گری در 
این بازار پرداخت. در واقــع هر معامله گر می تواند چندین 

برابر سرمایه خود در بازار آتی سرمایه گذاری کند.
البته دو روش آخر نیــاز به تحلیل داشــته و بدون دانش 
کافی، ریســک ســرمایه گذاری را از خرید فیزیکی طلا 
بیشــتر خواهد کرد. اما به علت مطالب مطروحه نمی توان 

منکر جذابیت این بازارها شد.

وزیـر اقتصاد مطرح کرد

۳ راه برای خنثی سازی تحریم های اقتصادی
 وعده های بر زمین مانده

و در هاله ای از ابهام  واردات خودر
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ج مشترک وتوی آتش بس: دو برخورد با یک مخر
فریدون مجلسی  امریکا با وتو کردن قطعنامه شورای امنیت درباره برقراری 
آتش بس فوری در غزه در برابر افکار عمومی جهان ایستاد.چنین اقدامی برای 
امریکا بدون هزینه نخواهد بود. دعوت برای تشکیل اضطراری شورای امنیت از 
موارد استثنایی بود که با دعوت شخص دبیرکل سازمان ملل متحد انجام شد تا 

شاید در آلام فاجعه غزه کاهشی رخ دهد.

یادداشت

ورت حکمرانی خوب وز جهانی کوهستان و ضر ر
عباس محمدی  بیســتم آذر )۱۱ دســامبر( روز جهانی کوهســتان است. 
در سال ۲۰۰۲ ســازمان ملل برای جلب توجه کشــورها به اهمیت کوه ها در 
چرخه ی زیست، این روز را اعلام کرد و هر سال نیز یک موضوع یا شعار را برای 

این مناسبت مطرح می سازد.

دیدگاه

خاک

معاون وزیر جهاد کشــاورزی در امــور زراعت با 
بیان اینکه سیاستگذاری های نادرست سبب از 
بین رفتن خاک های کشــور به خصوص خاک 
های غنی کشاورزی شده است،گفت: بیشتر این 
سیاستگذاران هم تحصیل کردگان دانشگاهی و 

مسوولان کشوری هستند.
علیرضا مهاجر در آیین گرامیداشت روز جهانی 
خاک که در دانشــکدگان کشــاورزی و منابع 
طبیعی دانشگاه تهران مســتقر در کرج برگزار 
شد، افزود: یکی از تخریب کنندگان اصلی خاک 
های کشور بخش زراعت است به طوریکه از ۱۸ 
میلیــون هکتار اراضی قابل کشــت ۱۲ میلیون 

هکتار در بخش زراعت است.
وی یکی دیگر از اقدامــات در حوزه وزارت جهاد 
کشاورزی را جلوگیری از فرسایش خاک دانست 
و اظهار کرد: هر شــخم زمین یا هر محصولی که 
کشت می شود اگر مناســب با اکولوژی و خاک 

منطقه نباشد سبب تخریب خاک شده است.
مهاجر با بیان اینکه از طرف دیگر موضوع غذای 
مردم و امنیت غذایی نیز مطرح اســت، گفت: یه 
رغم اهمیتی تولید غــذای مورد نیاز مردم باید از 

بار تخریبی خاک کاست.
مهاجر با بیــان اینکه بــرای حاصلخیزی خاک 

و فعال ســازی میکروارگانیســم هــای خاک 
باید تناوب کشــت رعایت شــود، افزود: این در 
شرایطی اســت که ۷۰ درصد اراضی کشاورزی 
کشــور خرد و زیر پنج هکتار است که نمی توان 
برای آن سیاســتگذاری کرد.معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی با تاکید بر اینکه در سیاست گذاری 
ها باید طوری حرکت کنیم تا به شــعارهایمان 
عمل کنیم، گفت: بشر از روز ابتدای خلقت برای 
کشــت گیاهان مورد نیاز خود در جایی اسکان 
یافت که کنــار آبرفت ها و رودخانه هاســت که 
دارای خاک حاصلخیز اســت که بــه تدریج این 
کلاس خاک بــا افزایش جمعیت زیر ســاخت 
و ســاز رفت.وی با بیان اینکه امــروز که دولت 
تصمیــم گرفته که به همه مســکن بدهد و جزو 

یکی از افتخارات نظام اســت که همــه خانه دار 
باشــند، افزود: یعنی خاک درجه یک یا کلاس 
A را به این منظور از دســت مــی دهیم یا اینکه 
یا صدور مجوز تاسیس گلخانه هیدروپونیک باز 
هم بخشــی از کلاس A خاک را زیر سقف و بتن 
می بریم.مهاجر همچنین بــه موضوع جنگل ها 
اشاره کرد و اظهار کرد: جنگل هایی که از میلیون 
ها سال پیش ایجاد شده و تا به امروز به دست ما 
رسیده، زمانیکه یک درخت دچار آفت و بیماری 
می شــود متخصصان این بخش فتوای قطع این 
درختان را می دهند در حالیکه میلیون ها سال 

این درختان وجنگل خود را زنده نگه داشته اند.
وی گفت: حتی در شــرایط بیماری درخت خود 
را از بیــن برده و خرد و پودر شــده و به دل خاک 
می رود که موجب تغذیه خــاک و رویش دوباره 
گیاهان و زنده ماندن جنگل ها می شود و این در 
حالی است که مقصران اصلی از بین رفتن خاک 

ما تحصیل کرده ها هستند.
مهاجر با بیــان اینکه ما با سیاســتگذاری های 
نادرســت خاک را تخریب می کنیم و بعد برای 
کاری که می کنیم روز خاک را گرامی می داریم، 
تاکیــد کرد:باید بتوانیم طوری سیاســتگذاری 

کنیم که تخریب خاک را به حداقل برسانیم.

سیاستگذاری نادرست خاک های کشور را از بین برده است
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شهرستان بویین زهرا  سال 1402 – 1403 به شماره )2002091335000098( را از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 
لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 
دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار 

مناقصه در سامانه تاریخ 1402/09/21 می باشد . 
- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا پایان وقت اداري روز  سه شنبه 

)ساعت: 16:00( مورخ 1402/09/28
- مهلت زمانی ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19:00روز شنبه مورخ 1402/10/16

مورخ  یکشنبه  روز   9:00 ساعت  کیفی:  ارزیابی  پاکات  بازگشایی  -زمان 
1402/10/17

- زمان بازگشایی پاکات مناقصه )الف، ب و ج(: ساعت 10:00 روز  چهارشنبه 
مورخ 1402/10/20

-شرایط مناقصه گران:
1: داشتن شخصیت حقوقي 

2: داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانكاري معتبر با رتبه 5 یا بالاتر در رشته تاسیسات 
و تجهیزات از سازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور )سازمان برنامه و بودجه كشور(.

3: ارائه تصویر گواهینامه معتبر ایمنی کار از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

4: داشتن ظرفیت آزاد ارجاع کار حداقل معادل مبلغ 117.000.000.000 ریال در 
رشته ی ذکر شده در بند 2.

پذیر امکان  مناقصه  این  در  قالب گروه های مشارکت  در  مناقصه گران   5: شرکت 
 نمی باشد.

 - تضمیـن شركت در فرآیند ارجاع کار: طبق مصوبه شماره 123402/ت 50659 ه 
مور خ 1394/09/22 هیأت وزیران به مبلغ 5.850.000.000 ریال

- محل تامین اعتبار: سایر منابع شرکت گاز استان قزوین
-قیمتهای پیشنهادی مناقصه گران می بایست متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ 

کیفیت ارایه گردد.
-به این پیمان مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتي، مصوبه هیات وزیران به شماره 
123402/ت 50659 ه  مورخ 1394/09/22 و اطلاعیه های بعدی آن، پیش پرداخت 

معادل 15% مبلغ اولیه پیمان تعلق خواهد گرفت.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 

مرکز تماس :  021-1456 
دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

عطف به بخشنامه شماره 372621 مورخ 98/07/09 سازمان برنامه و بودجه کشور 
و مطابق بند "د" ماده 18 قانون برگزاری مناقصات ، مناقصه گران می توانند درساعت 
و تاریخ اعلام شده در آگهی فراخوان مناقصه در جلسه بازگشایی پاکات )الف-ب-ج( 

حضور یابند.
اطلاعات  دریافت  منظور  به  شود  می  دعوت  صلاحیت  واجد  های  شرکت  از 
مناقصات  رسانی  اطلاع  پایگاه  یا  و   www.nigc-qazvin.ir نشانی  به   تکمیلی 

)http://iets.mporg.ir( مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/21
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/22

شناسه آگهی: 1621227كد فراخوان پايگاه اطلاع رساني مناقصات : 53/160/572

نوبت اول
شركت گاز استان قزوين



طی نشست خبری

کنعانی: آمریکا یک طرف جنگ در غزه است

در همایش اقتصاد ایران

رییسی: توسعه باید همراه با عدالت باشد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      21  آذر 1402    شماره 1478

ج مشترک وتوی آتش بس: دو برخورد با یک مخر
فریدون مجلسی  امریکا با وتو کــردن قطعنامه شورای امنیت درباره 

برقراری آتش بس فوری در غزه در برابر افکار عمومی جهان ایستاد.
چنین اقدامی بــرای امریکا بدون هزینــه نخواهد بــود. دعوت برای 
تشــکیل اضطراری شــورای امنیــت از موارد اســتثنایی بــود که با 
دعوت شــخص دبیرکل ســازمان ملل متحد انجام شــد تا شــاید در 
آلام فاجعه غزه کاهشــی رخ دهد. این دعوت به آن معنی نیســت که 
دبیرکل ســازمان ملل متحد و ۱۳ کشــوری که بــه آن قطعنامه رای 
مثبت دادنــد و حتی انگلیس کــه رای ممتنع داد، پشــتیبان حماس 
و عملکرد خونین آن بوده انــد. در واقع در برخورد با اقــدام متهورانه و 
عملیات خونیــن و ماجراجویانه عبور نیروهای حمــاس از زمین و هوا 
و دریا و نفوذ به آن ســوی مرزهای غیر قابل عبور اسراییل و غافلگیری 
حیرت انگیز آن کشــور، دو دیدگاه وجود دارد؛ یکی دیدگاه کســانی 
اســت که مانند حماس خواهان نابودی اســراییل هســتند و دیگری 
تفکر اعتدالی کسانی است که به همزیستی مســالمت آمیز و راه حلی 
صلح آمیز متضمن تشــکیل دو دولت همراه با حمایت های بین العربی 
و بین المللی از آسیب دیدگان فلســطینی می اندیشند که بتوان به این 
خونریزی تاریخی پایان داد. اما هر دو تفکــر اکنون با ملاحظه آوارگی 
خونین و بی پناهی ناگهانــی صدها هزار نفری می اندیشــند که کار و 
زندگی داشتند، بچه ها مدرســه می رفتند، بازی و تفریح می کردند و از 
رفاهی نســبی برخوردار بودند. اکنون نه جایی دارند و نه نانی و نه آبی! 
تا امروز بیش از ۱۷ هزار نفر از آنان مرده اند! معمولا در این حوادث شمار 
زخمی ها بسیار بیشتر از آمار مردگان است که برای آنها نه بیمارستانی 
باقی مانده است و نه امکانات پرستاری و درمانی! دیدن روزانه این وقایع 
از صفحه تلویزیون ها موجب می شــود که هر دو گروه عجالتا به مخرج 
مشــترکی برســند که خواهان پایان دادن به این برنامه خونین روزانه 
هســتند. وقتی در منطقه ای کوچک جنگی بزرگ با تدارکات بسیار در 
می گیرد، مردم عادی از بلای جنگ دور نمی مانند! وقتی مقاومت ادامه 
می یابد جنگ کینه توزانه تر می شــود. تعدی ها بیشتر می شود. اسیران 

را عریان می کنند و بدنامی های تاریخی بر جای می ماند.
در دوران جنگ ســرد که دولت شــوروی درگیــر جنگ افروزی های 
ایدئولوژیک در گوشه و کنار جهان بود هر بار که مسائل به خطر افتادن 
صلح و امنیت بین المللی در شورای امنیت مطرح می شد، این شوروی 
بود که با وتوی خــودش تلاش های دیگران را خنثــی می کرد. پس از 
فروپاشی شوروی تا مدتی آرای شورای امنیتی رنگ ایدئولوژیک خود 
را از دســت داده بود. فراموش نمی کنیم کــه در قطعنامه های منجر به 
تحریم بین المللی ایران، روسیه و چین نیز همراه دیگران رای می دادند. 
اما اکنون رای امریکا در تقابل با افکار عمومی جهان حیرت انگیز است. 
درســت اســت که امریکا تضمین کننده بقای اســراییل است و در هر 
جنگی طرف آن کشور را می گیرد و از هیچ کمکی هم فروگذار نمی کند، 
اما به چه بهایی؟ امریکا می گوید که چــون حماس با ضربه ای هولناک 
آغازگر جنگ بوده است، در قطعنامه پذیرش آتش بس باید هر دو طرف 

محکوم شوند. اما اکنون جای این بحث ها نیست.
 اکنون کار از این حرف ها گذشــته اســت! تازه اگر قطعنامه آتش بس 
پذیرفته می شد و تازه اگر اسراییل که خود را مقید به پذیرش این گونه 
قطعنامه ها نمی داند، آن را می پذیرفت، مگر در آلام مردم محتضر غزه 
چه تفاوتی رخ می داد؟ اکنون برای آنها کشــتار جنــگ با آتش باری و 
بدون آتش باری ادامه دارد. مرگ و گرســنگی ادامه دارد. اکنون زمان 
داوری و محکوم کردن این و آن نیســت. مگر آتش بــس برای آوارگان 
سقف و آب و نان و بهداشت می شــود. مگر مردم بی نیازی را که نیازمند 

شده اند آرامش می بخشد؟
دستاورد امریکا از این اقدام ناشیانه و مقابله با افکار عمومی جهانی چه 
بود و چه می توانست باشــد؟ برای نرنجاندن اسراییل می توانست مانند 
انگلستان رای ممتنع بدهد! سفیران کشــورهای عرب که در سازمان 
ملل متحد یک صدا استمداد کردند مگر حامیان حماس هستند؟ اغلب 
آنها مخالف افراط گرایی و اقدامات مخل صلح و آرامش منطقه هستند. 
دولت های عربی که روی ریل توســعه اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی 
افتاده انــد، دریافته اند که قدرت بر پایه اقتصاد اســت و اقتصاد آرامش 
می خواهد. اقتصاد توانمند می تواند از عهده هزینه های دفاعی توانمند 
برآید، اما برعکــس، اقتدار نظامی و دفاعی بدون پشــتیبانی اقتصادی 
مانند نظام شوروی سابق متزلزل می شود. کشورهای عربی خصوصا در 
منطقه ثروتمند خلیج فارس در آینده مجموعه و ابرقدرتی اقتصادی و 
دفاعی خواهند بود. فکر می کنم اسراییل این را فهمیده بود که با اصرار 
به دنبال جا انداختن صلح ابراهیم و سپس عادی سازی روابط خود بود 
که با ضربه تخریبی حماس عجالتا متوقف مانده اســت، اما پس از پایان 
ماجرا این جنگ و حتی پــس از حذف حماس ادامــه آن روند به کجا 

خواهد انجامید؟
بله، امریکا حامی اســراییل است. اروپا و حتی روســیه نیز چنینند. اما 
آنان به منافع بازرگانی و اقتصادی خود نیز می اندیشــند. اســراییل در 
جایگاه پایگاه اروپایی ثروتمند و مقتدر در خاورمیانه برای آنها مهم اما 
در عین حال پرهزینه بوده است. اکنون بازار عربی ثروتمندتر و مقتدرتر 
اســت و بیشــتر هم خواهد شــد. اکنون امریکا و اروپا تنها کشورهای 
صنعتی صادرکننده نیستند. نیازهای کشورها از چین و هند و اندونزی 
و برزیــل و تایلند و ترکیه و مالــزی هم تامین می شــود. امریکا و اروپا 
نمی توانند بازارهای ســنتی خودشــان را به بهای ارزان به چین و هند 
واگذار کنند. تحریم هم تیغی دولبه اســت. این رویارویی امریکا اتفاقا 
موجب تقویت عملکرد مبادلاتی بریکس می شود که وابستگی به دلار 

و یورو را کاهش می دهد و به آنان آسیب می رساند.

 شکست راهبرد آمریکا و شرکایش
 در جنگ اوکراین؟

 رئیس سازمان اطلاعات خارجی روسیه گفت کشورهای غربی به طور 
فزاینده ای در خصوص لزوم یافتن گزینه جایگزین ولادیمیر زلنسکی 

رئیس جمهور فعلی اوکراین بحث می کنند.
 سرگی ناریشــکین در بیانیه ای اعلام کرد که کشــورهای غربی ژنرال 
والری زالوژنی فرمانده کل نیروهای مســلح اوکراین، الکسی آرستویچ 
مشاور سابق رئیس دفتر ریاســت جمهوری این کشور، ویتالی کلیچکو 
شهردار کیف و آندری یرماک رئیس دفتر ریاست جمهوری را به عنوان 

گزینه های جایگزین احتمالی زلنسکی در نظر دارند.
ناریشــکین در این بیانیه که توسط روابط عمومی ســازمان اطلاعات 
خارجی روسیه منتشر شده است، خاطرنشان کرد: »سازمان اطلاعات 
خارجــی اطلاعات موثقی مبنی بر بحث و بررســی مقامــات بلندپایه 
کشــورهای غربی در خصوص گزینه هــای جایگزیــن دریافت کرده 

است«.
به گفته وی، غربی ها معتقدند که ولادیمیر زلنســکی رئیس اوکراین 
در ایجاد تصویر یک حامی ســازش ناپذیر جنگ با مسکو تا رسیدن به 

پیروزی نهایی زیاده روی کرده است.
این مقام عالی رتبه روس گفت در حاشیه نشست وزرای خارجه اتحادیه 
اروپا که در ماه نوامبر در بروکســل برگزار شــد، نیز موضوع جایگزینی 
زلنسکی مطرح شــد. به گفته ناریشکین، یکی از افســران عالی رتبه 
ارتش اوکراین ممکن اســت به این سمت برســد. به عنوان مثال غربی 
ژنرال والری زالوژنی فرمانده کل نیروهای مســلح اوکراین، الکســی 
آرستویچ مشاور سابق رئیس دفتر ریاست جمهوری این کشور، ویتالی 
کلیچکو شــهردار کیف و آندری یرماک رئیس دفتر ریاست جمهوری 
کریل بودانــوف رئیس اداره اطلاعات اصلــی وزارت دفاع اوکراین جزء 

گزینه های احتمالی جایگزینی زلنسکی هستند.

یادداشت

تریبون

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان گفت: آمریکا نشان داد که بخشی 
از راه حــل در جنگ غزه نیســت بلکه یک 
طرف جنگ است؛ آمریکا نشان داد که یک 

تنه مقابل جامعه جهانی ایستاده است.
»ناصر کنعانــی« ســخنگوی وزارت امور 
خارجه کشــورمان امروز در نشست خبری 
با اشــاره به وتــوی قطعنامــه آتش بس در 
غزه در شــورای امنیت توسط آمریکا اظهار 
کرد: در ۶۷ امین روز از حملات وحشــیانه 
رژیم صهیونیســتی به غزه تا به الان شاهد 
۱۷ هزار و ۹۹۷ شــهید، ۷ هــزار و ۷۶۰ نفر 
مفقود و زیــر آوار باقی مانــده و ۴۹ هزار و 
۲۲۹ مجروح هستیم؛ متأسفانه شاهد اقدام 
تأســف بار رژیم آمریکا در وتوی درخواست 
شورای امنیت برای توقف این جنگ خونین 
و حمله وحشــیانه بودیم؛ رژیم آمریکا یک 
بار دیگر ایستادگی تمام عیار خود در جنگ 

علیه غزه را نشان داد.
وی افزود: ما به عنوان جمهوری اســلامی 
ایران موضــع خودمان را در رابطــه با اقدام 
غیرقابل قبول آمریکا اعلام کرده ایم؛ آمریکا 
نشان داد که بخشی از راه حل در جنگ غزه 
نیســت بلکه یک طرف جنگ است؛ آمریکا 
نشــان داد که یک تنه مقابل جامعه جهانی 

ایســتاده اســت؛ دولت آمریکا با این رأی 
خود نه فقط رأی منفی بــه قطعنامه ایجاد 
بازدارندگــی و توقف جنایــت جنگی بلکه 
رأی به بربریــت رژیم صهیونیســتی علیه 
مردم غزه داده اســت و در مقابل همه افکار 

عمومی ایستاده است.
کنعانی با اشــاره به وظایف شورای امنیت 
و ســازمان ملل متحد، گفت: سازمان ملل 
متحد و شورای امنیت از انجام وظایف خود 
در حفظ صلح و جلوگیری از جنایات جنگی 
بازمانده انــد؛ بحث اصلاحات در ســازمان 
ملل متحد و شــورای امنیت سال هاســت 
که مطرح اســت و گفت وگوها و مشورت ها 
به صورت رسمی در بازه های مختلف انجام 
شــده اســت و ایران هم یک طــرف از این 

گفتگوهاست.
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
گفت: بن بســت اخیــر در شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد در مورد غــزه، یک بار 
دیگر نشان داد که وضعیت شورای امنیت، 
وضعیت نگران کننده ای است؛ ما به عنوان 
جمهــوری اســلامی ایــران معتقدیم که 
شورای امنیت به عنوان مسؤول بین المللی 

باید مسوولانه تر عمل کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 

با اشاره به شــرایط غزه پس از جنگ، افزود: 
بارها اعلام کردیم ملت فلسطین تنها طرفی 
اســت که حق دارد و می تواند در خصوص 
سرزمین و سرنوشــت خود تصمیم بگیرد 
و تصمیم خــود را به منصه ظهــور بگذارد؛ 
اینکه عده ای در خــارج از منطقه به دنبال 
طراحی هایی هستند، طبیعتاً از سوی ملت 
فلســطین پذیرفته نخواهد شــد و تسلیم 

طراحی های ناعادلانه نخواهند شد.
کنعانی گفــت: راهکارهای سیاســی باید 
از داخل ســرزمین فلسطین شــکل گیرد؛ 
ایران ایــده ای را بــرای فلســطین مطرح 
نمی کند بلکه راهــکار دموکراتیک خود را 
ارائه داده اســت. به نظر می رسد در شرایط 

کنونی، آمریکا به عنوان شــریک اسرائیل 
مایل اســت در ســایه ناکام جنگ، آنچه را 
که از طریق جنگ به دســت نیــاورده را در 
راهکارهای سیاســی دنبال کند. وی افزود: 
ملت فلسطین پاســخ به این طراحی ها را با 

مقاومت خود نشان داد.
وی در بخش دیگری از این نشســت خبری 
با اشــاره به برجام ۲ گفت: ایــن اظهارات 
را افرادی مطــرح می کنند کــه در اجرای 
تعهدات خــود در برجام اســتنکاف کردند 
و تعهدات خود را انجام ندادند و با گذشــت 
زمــان و با طــرح ایده هــای انحرافــی، از 
مسئولیت خود شــانه خالی کردند. ما برای 
»برجام ۲« ارزشی قائل نیســتیم؛ برجام، 
مســئولیت ها و تکالیف طرفین را مشخص 
کرده است و کســانی که از مسئولیت خود 
شــانه خالی کردند، از موضوعات انحرافی و 

برجام دو صحبت می کنند.
کنعانــی با اشــاره بــه برگــزاری دادگاه 
سرکرده های منافقین در تهران، گفت: این 
دادگاه با زمینه سازی  ها و مقدمات حقوقی 
انجام شده، توســط قوه قضائیه ایران انجام 
خواهد شــد که یــک گام دیگــر در پیگرد 
اقدامات جنایتکارانی اســت که دست شان 
به خون هــزاران نفــر از مــردم و مقامات 

ایران آلوده اســت؛ حمایت شرم آ ور برخی 
طرف های غربی هیــچ گاه پاک کننده این 
جنایات از دامن این جنایتــکاران نخواهد 

بود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
گفــت: طبیعتــاً جهــات ذی ربطــی که 
می توانســتند به رویکرد قوه قضائیه کمک 
کننــد، ایفای نقــش کردنــد. در این روند 
قضائی، از روش هــای عادلانــه مبتنی بر 

قواعد داخلی ایران استفاده خواهد شد.
کنعانی در ادامه با اشــاره به همکاری های 
قضایی ایران و عــراق گفت: این همکاری ها 
یکی از زمینه هــای همکاری خوب میان دو 
کشور اســت؛ خوشــبختانه در سایه وجود 
روابط برادرانــه و عمیق میان دو کشــور، 
موضوعات به طور مستمر پیگیری می شود.

وی بــا اشــاره بــه عصبانیــت نتانیاهو از 
دســتاوردهای ایــران و روســیه گفت: در 
مناســبات دوجانبه ایران با دیگر کشورها 
به اظهــارات دیگران توجهــی نمی کنیم؛ 
روابط میان ایران و روسیه در راستای منافع 
متقابل، روند رو به رشــدی را تجربه کرده 
اســت؛ علاوه بر گســترش روابط سیاسی، 
فرهنگی و کنســولی، روابط دو کشور، رشد 

ملموسی را تجربه کرده است.

خریــدار  رییس جمهــور کشــورمان 
گفت: حتمــاً می خواهیم جامعه و کشــور 
توســعه یافته باشــد و در همه عرصه ها این 
توسعه شــکل بگیرد اما باید همراه با عدالت 

باشد.
 حجت الاســلام »ســید ابراهیم رئیسی« 
رئیس جمهور کشورمان در افتتاح همایش 
اقتصاد ایــران اظهار کرد: نــگاه تحولی که 
مورد انتظــار مردم اســت بــرای صاحب 
نظران باید مورد توجه باشد؛ رهبری معظم 
انقلاب در ســخنان ابتدای ســال در حرم 
رضوی، ضرورت تحــول را تبیین کردند و 
این مساله برای دانشــگاهیان، حوزویان و 
فعالان اقتصادی بســیار مورد اهمیت است 
و نیازمند ریل گــذاری و پیگیری اهداف در 

این خصوص است.
وی تاکید کرد: ضرورت تحول برای کســی 
پوشیده نیســت اما اینکه تحول باید به چه 
شکل و به چه صورت باشد، مهم است؛ قطعاً 
اقتصاد ما باید علم پایه باشد و اگر مبتنی بر 
نگاه های ســلیقه ای و غیر قابل دفاع باشد، 
صحیح نیســت. رئیســی ادامه داد: کشور 
ما کشور انتخابات اســت، دولتی می آید و 
می رود اما نباید نگاه های ســلیقه ای داشته 
باشــیم؛ اگر کارها مبتنی بر کارهای علمی 

باشد، ماندگاری دارد.
رئیس جمهور گفــت: معتقد بــه کارهای 
علمــی هســتیم و البته ممکن اســت هر 
اقدامی، مخالفینی داشته باشد که اشکالی 
نــدارد چون هــر نظریــه، مخالفینی دارد 
و وجــود ایــن مخالفت هــا در بحث های 
آکادمیک، طبیعی اســت اما آنچه اهمیت 
دارد، آن اســت که در اجرا بایــد مطمئن 
و متقن کار کــرد زیرا امور بــا تزلزل پیش 

نمی رود.
رئیس قوه اجرایی افــزود: آن نظریه ای که 
در دانشگاه پشتوانه علمی پیدا کرده و قابل 
دفاع اســت و جواب خود را پس داده، باید 
در عمل اجرایی کرد زیرا میدان عمل، محل 
آزمون و خطا نیســت. وی افــزود: طبیعتاً 
صاحب نظران نکاتی دارند و آزادی اندیشه 
وجود دارد و در این خصوص، نظریه پردازی 
صــورت می گیرد کــه قطعاً باعث رشــد و 

پیشرفت کشور می شود.
رئیس جمهور گفت: سیاســت های مصوب 
و قطعــی نظام که تصویب شــده اســت را 
با روش های علمی و عملی کــه بتواند ما را 
بهتر به مقصد برساند، باید اجرایی کنیم؛ لذا 
تاکید دارم که سیاست هایی که در مجلس 
ریل گذاری شده و به شکل قانون طرح شده، 
به شــکل عملی باید اجرایی شوند. رئیسی 
با اشــاره به موضوع عدالت گفت: آنچه که 
اهمیت دارد آن است که ما عدالت اقتصادی 
را مورد توجه جدی قرار دهیــم و به دنبال 
رسیدن به آن باشــیم؛ در این خصوص در 
مقطعــی رهبر انقــلاب در مــورد عدالت 
اقتصادی فرمودند که توسعه در کشور یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر است اما این توسعه 

باید در پرتو عدالت صورت بگیرد.
وی افزود: جوامع توســعه یافته بســیاری 
در ســطح جهــان هســتند که بــا وجود 
صنعتی بــودن اما از عدالت در کشورشــان 
خبری نیســت؛ این در حالی اســت که ما 
توســعه ای را می خواهیم که در پرتو عدالت 
باشد. رئیس قوه اجرایی کشور گفت: حتماً 
می خواهیم جامعه و کشــور توســعه یافته 
باشــد و در همه عرصه ها این توسعه شکل 

بگیرد اما باید همراه با عدالت باشد.

وی با اشــاره به موضوع آمایش سرزمینی 
اظهــار کرد: معیــار آمایش ســرزمینی به 
عنوان یک نمونه اســت کــه ثروت ها را بر 
اساس آمایش ســرزمینی در کشور توزیع 
کنیم؛ البته این موضوع تنها ملاک نیســت 
اما یکی از معیارهایی اســت کــه می تواند 
موجب اجرای عدالت شــود. رئیسی ادامه 
داد: ما در تمام امــور تجربه داریــم اما هر 
جا که پای مــردم به میان آمــده، موفقیت 
را داشــتیم و هر جا که دولت هــا مردم را به 
حساب نیاورده و مردم پایه عمل نشده، کار 

دچار مشکل شده است.
رئیس جمهور افزود: لــذا باید توجه کرد که 
اقتصاد، هم علم پایه و هم مردم پایه باشــد؛ 
یکی از موضوعات مهــم در اقتصاد، اهمیت 
بخش خصوصی و مــردم آن اســت و باید 
در این زمینــه از فعالیــن بخش خصوصی 
و مردمی حمایت شود. رئیســی ادامه داد: 
دولت ها در برنامه های توسعه قبلی، مکلف 
به کاهــش تصدی گری بودنــد و در برنامه 
هفتم هم این امر وجــود دارد لذا دولت باید 

در تصدی گری خود تجدید نظر کند.
رئیس جمهور با بیــان آنکه در ســال اول 
دولت تلاش کردیــم ۴۸۰ هــزار میلیارد 
کســری بودجه را حل کنیم، گفت: در سال 
۱۴۰۱ تلاش شــد تغییــر آن چنانی میان 
مصارف و منابع نباشــد و این کار شــد. در 
ســال ۱۴۰۲ نیز تلاش ما این است که کار 
را بدون کسری بودجه پیش ببریم، زیرا یکی 
از دلایل اصلی تورم، کســری بودجه است. 
به مجلس هم تاکیــد کردیم که در تصویب 
قوانین به گونه ای عمل شــود که کســری 
بودجه ایجاد نشود.حجت الاسلام رئیسی با 
اشاره به جلســات خود با اساتید اقتصادی، 
اظهار داشت: من جلسات مختلفی در زمینه 
اقتصاد با اســاتید مختلف برگزار می کنم. 
کسی هم اگر دولت را قبول ندارد نظرش را 
بگوید شاید نظر او در جایی کارگشا شود، لذا 
سخنان قابل ارائه باید شنیده شود. از طرفی 
به همکارانم همیشه توصیه می کنم سخنان 
نخبگان و منتقدان را بشنوند شاید دیدگاه 

آن ها راهگشا باشد.
رئیس قــوه اجرایی کشــور با بیــان آنکه 
رشد نقدینگی در کشــور کنترل شده و به 
۲۶ درصد رســیده اســت، اظهار داشــت: 
هدف گذاری ما تا پایان ســال دستیابی به 
رشد نقدینگی ۲۵ درصدی است ومی توان 
گفت دولت موفق به کنترل رشد نقدینگی 

شده است.
وی ادامــه داد: بایــد بــه شــما بگویم که 
اقتصاددانان معتقدند خیلــی نباید نگران 
رشــد نقدینگی بود، زیرا اگــر نقدینگی به 
ســمت تولید حرکت کند، نگــران کننده 
نیست ولی اگر به ســمت تولید نرفت مانند 
سیل بنیان کن شــده و هر جا برود را خراب 
می کند لذا خیلی معتقدند کــه باید نگران 
رشــد نقدینگی بدون ثمــره در تولید بود 
و دولت بایــد در این جهت تــلاش کند که 

نقدینگی به سمت تولید برود.
حجت الاسلام رئیسی با اشــاره به موضوع 
ناترازی حساب بانک ها و اضافه برداشت ها 
از بانک مرکــزی، اظهار داشــت: ناترازی و 
اضافه برداشت از بانک مرکزی باید کنترل 
شــود. از ســویی تلاش بانک مرکزی هم 
کنترل موسساتی است که باید انضباط مالی 
داشته و اضافه برداشت نداشــته باشند. از 
طرفی موسساتی که انضباط مالی نداشته یا 
اضافه برداشت داشته باشند، موجب ایجاد 

تورم می شوند.
وی افزود: دولت تلاش کرده است که دلایل 
ایجاد تورم را کنترل و مدیریت کند اما لازم 
اســت بانک مرکزی، بانک ها و مؤسســات 

مالی برای ایجاد انضباط مالی تلاش کنند.
رئیســی ادامــه داد: دولت مصمم اســت 
تولید را فعال کنــد. در این خصوص ۶ هزار 
و ۴۰۰ کارخانــه و کارگاه تولیدی تعطیل و 
نیمه تعطیل، فعال شده اســت و اولویت ما 
کارگاه های تولیدی اســت که به هر دلیل 
حقوقی یا مالی تولید آن دچار وقفه شــده 
است.وی بیان کرد: برنامه ریزی شده است 
که در بخش برق و گاز پرمصرف ها جریمه و 
کم مصرف ها تشویق شوند که کار خوبی بود 
و در کنار مدیریت تولیــد، مدیریت مصرف 
هم ایجاد کردیم لذا باید بهینه ســازی را به 
درســتی اجرا کنیم. در برنامه هفتم توسعه 
برای بهینه ســازی واقعی برنامه دیده شده 
اســت. مدیریت مصرف هم بایــد به خوبی 

اجرا شود.
رئیســی در ادامه با بیان آنکــه از روزهای 
نخست دولت ســیزدهم، ۱۴ راهکار برای 
رفع ناتــرازی صندوق های بازنشســتگی 
شناســایی شــد، بیان کرد: این موضوع در 
برنامه هفتم توســعه هم دیده شــده است 
زیرا ناتــرازی صندوق های بازنشســتگی 
مشــکلات عدیــده ایجاد می کنــد. دولت 
مشــکلات صندوق ها را شناســایی کرده و 

برای حل آن تــلاش می کند.رئیس جمهور 
گفت: وزیــر اقتصاد گزارش داده اســت در 
هوشمندســازی توزیع یارانه نان ۳۰ هزار 
میلیارد تومــان صرفه جویی شــده و جلو 
قاچاق آرد گرفته شده است. اگر این موارد با 
برنامه ریزی ادامه یابد در انضباط مالی تأثیر 

جدی می گذارد.
رئیســی ادامــه داد: ارتباطــات خارجی و 
سیاست همســایگی و ارتباط با کشورهای 
مسلمان و همسو یا هر کشوری که بخواهد 
با ایران ارتبــاط عادلانه و بر اســاس منافع 
دو کشور داشته باشــد، دنبال شده است و 
همیشه اعلام داشتیم که سیاست خارجی 
ایران راه را برای رفع برخــی ناترازی ها باز 

کرده است.
رئیس قوه اجرایی اظهــار کرد: اصلاح نظام 
بانکی در کشــور ضروری است و بنگاه داری 
برای بانک ها یا منجمدســازی اموال و عدم 
فروش بــه موقع دارایی هــای بانک ها مضر 
اســت، زیرا این منابع باید به ســمت تولید 
برود. انتشــار ترازنامه مالی شــرکت ها کار 
خوبی در جهت شفاف سازی و انضباط مالی 
بود. در عین حال پیگیــری فرار مالیاتی کار 

خوبی بوده که انجام شده است.
رئیس جمهــور گفت: قرار نیســت مالیات 
اضافه از مردم گرفته شود بلکه از کسانی که 
تاکنون مالیات نمی دادند قرار است مالیات 

گرفته شود.
وی ادامه داد: معرفی ابربدهــکاران بانکی 
در جهت شفاف سازی کار مهمی بود. آن ها 
هیچ وقت خود را مخاطــب پرداخت بدهی 
به بانک ها نمی دانستند و باید تسهیلاتی که 

گرفته اند را پرداخت کنند.
رئیس جمهور اظهار کرد: اجرای حســاب 
واحد خزانه برای انظباط مالی در دولت اجرا 
شده است. قرار است در دولت با فعل ماضی 
ســخن بگوییم نه فعل مضــارع و کارهای 
انجام شــده را گزارش دهیم و اقداماتی که 

باید در آینده انجام دهیم.
رئیسی با اشــاره به این که حمایت از تولید 
و کســب و کارهای خرد و متوســط توسط 
بانک ها بسیار اهمیت دارد تا مشکل اشتغال 
کشــور را حل کند، بیان کرد: فرایند کار در 
بنــادر، گمــرک، بانک هــا و مالیات گیری 
سالم و بدون شائبه باشــد. تسهیل این امور 
خواســته فعالان اقتصادی اســت و برای 
بــازرگان اهمیت دارد تا کالایــش را زودتر 
ترخیص کنند.وی افزود: از رؤسای بانک ها 

می خواهم کار صادرات و واردات را تسهیل 
کننــد و ســپردن کار به فلان مســؤول یا 
کارشــناس مشــکل را حل نمی کند. مگر 
نظر دو کارشــناس با هم یکی است؟ لذا به 
نظرات کارشناسی احترام می گذاریم، زیرا 
نظر کارشناسی بسیار مهم است اما کسانی 
که درباره دموکراســی صحبــت کرده اند 
گفته اند دوقلو دموکراســی و بوروکراســی 
ایجاد شده و درگیر حل بوروکراسی هستند. 
شما نخبگان و کارشناسان در این خصوص 
راهکار پیدا کنید که هم کار، کارشناســی 

باشد و هم پروژه ها متوقف نشود.
رئیس جمهور گفت: شــرکت های تعاونی و 
بخش خصوصی در کنــار بخش دولتی باید 
حتماً فعال شود. امروز در دنیا شاهد اقتصاد 
خیرین هســتیم. اقتصادی که نه خصوصی 
و نه تعاونــی و نه دولتی و در دانشــگاه های 
آلمان و انگلســتان از جمله در آکسفورد و 
حتی در واتیکان پیگیر آن هستند در حالی 
که در دین مــا به این موضوع تاکید شــده 

است.
وی ادامــه داد: اســتفاده حداکثــری از 
ظرفیت هایــی که در شــانگهای، بریکس، 
اتحادیه اوراســیا و دیگر مجامع بین المللی 
در آن عضــو هســتیم و اســتفاده از ایــن 
زیرساخت ها برای ما بســیار اهمیت دارد. 
همچنین اقتصاد دریا محــور که رهبری به 
آن توجه کردند برای ما بســیار مهم است و 
ما باید نسبت به آینده گان در این خصوص 

پاسخگو باشیم.
رئیس جمهور اذعان کــرد: وزارت اقتصاد 
و دارایی حمایت جدی از ســرمایه گذاری 
داخلی و جذب به ســرمایه گذاری خارجی 
را باید مورد توجه قرار گیرد. رشد اقتصادی 
دو پایه دارد یک افزایش ســرمایه گذاری و 
دوم افزایش بهره وری اســت. باید به میزان 
امکانات افزایش بهره وری باشد و این بحثی 
اســت که ما در دولت داریم. تــا بتوانیم بر 
اســاس آنچه که رهبری فرمودند در رشد 

اقتصادی به رشد ۸ برسیم.
رئیســی بیان کرد: فعال نمودن مولدسازی 
موضوعی اســت که بایــد در این جلســه 
فرهیختگانــی مطــرح کنم. ایــن قانون 
جدیدی نیســت این در برنامه سوم، چهارم 
پنجم ششم توسعه بوده است و منابع درآمد 
دولتی آن از مولد ســازی متأسفانه عملی 
نشده است و منابع در این بخش در حد صفر 
بوده است لذا باید روشی برای اجرای قانون 
پیدا کنیم و این روش اجرای قانون است که 
اکنون پس گیر آن هســتیم ومطرح شــده 
اســت. در وزارت اقتصاد پیگیر آن هستند 
که اموال مازاد دولت در طرح مولدســازی 
شکل بگیرد.رئیس جمهور در ادامه با اشاره 
به موضوع غزه گفت: یاد شــهدای فلسطین 
را گرامی می داریــم و بــه ارواح آنها درود 
می فرســتیم آنچه که در جهان امروز اتفاق 
افتاده آن اســت که نفاق از به چهره آمریکا 
برداشته شده اســت. مریکا شیطان بزرگ 
است و این برای دنیا باید ثابت شد. صحبتی 

که امام به آن اشاره کرده بودند.
وی افزود: آمریکا مرکز همه شرارت هاست 
و جریان غزه و کودکان غزه نقاب را از چهره 
نفاق کنار زد و این نــگاه مردم دنیا و کوچه و 
بازار است و صرفاً نگاه مؤسسات دانشگاهی 

نیست که به این موضوع پی برده اند.
رئیســی گفت: یقین می دانم کــه خداوند 
متعال به برکت خون شــهدا پایــان رژیم 

صهیونیستی را رقم خواهد زد.
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سازمان برنامه و بودجه در واکنش به ادعای سخنگوی کمیسیون تلفیق:
 لایحه بودجه ۱۴۰۳ واقع گرایانه ترین بودجه 

در سال های اخیر است
 ســازمان برنامه و بودجه کشــور در واکنش به ســخنان ســخنگوی 
کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ مبنی بر کســری ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومانی، اعلام کرد: لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ واقع گرایانه ترین 
بودجه در ســال های اخیر بوده و برآوردهای منابع و مصارف آن دقیق 
است. ســازمان برنامه و بودجه کشور در پی انتشــار مطالبی به نقل از 
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ در رسانه ها مبنی بر 
وجود کسری ۵۰۰ هزار میلیارد تومانی در لایحه بودجه تقدیمی دولت 
که جزئیات آن بیان نشده اســت، اعلام کرد: لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 

واقع گرایانه ترین بودجه در سال های اخیر بوده است.
این ســازمان در اطلاعیه خود آورده اســت: به آگاهی می رســاند برای 
نخستین بار در تاریخ بودجه ریزی کشور، لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در دو 
مرحله تقدیم مجلس می شود که اکنون در مرحله نخست آن قرار داریم.

سازمان برنامه و بودجه کشور تاکید کرد: در مرحله نخست یا بخش اول 
لایحه بودجه، احــکام بودجه به علاوه جــداول کلان پیش بینی منابع و 
مصارف بر مبنای عملکرد واقعی و قابل  تحقق سال ۱۴۰۲، تهیه و تلاش 

شده است از بیش برآوردی یا کم برآوردی اعداد و ارقام پرهیز شود.
بر اســاس این اطلاعیه، در تهیه جداول کلان بودجــه برای اجتناب از 
کســری متداول، ابتدا منابع قابل حصول با واقع نگری، بررسی و سپس 
مصارف در چارچوب آن تنظیم شــده اســت. اقلام مهمی مانند منابع 
مالیاتی، مولدســازی دارایی ها، منابع نفتی و حقوق گمرکی، به دقت و 
بر اساس عملکرد واقعی و تحقق پذیر بررسی شده اند و از این رو، لایحه 

بودجه ۱۴۰۳ واقع گرایانه ترین بودجه در سال های اخیر است.

منبع تراشی و بیش برآوردی درآمدی در بودجه نداریم
ســازمان برنامه و بودجه در بخش دیگری از اطلاعیه خود تاکید کرده 
است: تکرار روشی که در آن برای هزینه ها و مصارف بودجه ای از پیش 
تعیین شده، منبع تراشی شــده و با بیش برآوردی درآمدها و منتسب 
کردن هزینه های قطعــی و غیرقابل  اجتناب به آنهــا، موجب ناترازی 
مزمن بودجه می شــد، قابل استمرار نیست. ســازمان برنامه و بودجه 
کشور در جلسات مشترک با کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳ در حال 
تبیین دقیق مبانی محاسبات و برآوردهای منابع و مصارف بودجه است 
و این روند برای رسیدن به توافق نهایی و تنظیم بودجه ای بدون کسری 

و قابل اجرا، همچنان ادامه دارد.

وزیر صمت: 
و نداریم مشکلی در تامین ارز واردات خودر

وزیر صمت با بیــان اینکه دولت بایــد آیین نامــه واردات خودروهای 
کارکرده را ابلاغ کند، گفت: برای واردات خودرو برنامه ریزی انجام شده 

و نگرانی از اینکه هیچ بخشی از اقتصاد دچار آسیب شود، وجود ندارد.
 عباس علی آبادی در حاشــیه مراســم پنجاهمین ســالگرد تأسیس 
صندوق ضمانت صادرات ایــران در جمع خبرنگاران، درباره اختلال در 
سامانه جامع تجارت، اظهار کرد: این جنس مشکلات فنی مرتب پیش 

می آید و حل می شود.

وزیر صمت در مورد واردات خودروهای دســت دوم گفــت: آئین نامه 
واردات خودروهای دســت دوم در دولت مصوب شده و هیأت دولت هم 
باید آن را ابلاغ کند و ابلاغ کننده وزارت صمت نیست.علی آبادی درباره 
چالش های تأمین ارز واردات خودرو تصریح کرد: ارز در تجارت و فعالیت 
اقتصادی ابزاری است که بین ســاختارهای اقتصادی مختلف کارکرد 
دارد و روی همه چیز هم اثر دارد. در موضوع تأمین ارز نگرانی دولت این 
است که با یک اقدام نسنجیده، اقتصاد کشور دچار تأثیر و معیشت مردم 
با تغییر نرخ ارز دچار خطر شود. بنابراین دولت با احتیاط عمل می کند.
وی تاکید کرد: در حوزه واردات خودرو برنامه ریزی انجام شده و نگرانی 
از اینکه هیچ بخشی از اقتصاد دچار آسیب شود، وجود ندارد. همچنین 

ارز همه مواردی که در مورد خودرو برقی اعلام شده، تأمین شده است.
وزیر صمت با بیان اینکــه واردات در حوزه خودرو بــرای رفع ناترازی 
انجام می شود، تصریح کرد: ابعاد ناترازی در حوزه خودرو با سایر کالاها 
متفاوت اســت. در برخی کالاها مانند گندم، داشتن یک کیفیت قابل 
قبول کافی است. اما در مورد خودرو تنوع رنگ، مدل، تکنولوژی و غیره 

وجود دارد که همه می توانند ناترزی ایجاد کنند.
وی تاکید کرد: تا زمانی که ناترازی در این حوزه ها وجود داشــته باشد، 
واردات را مناسب می دانیم و برای رفع ناترازی ها برنامه ریزی می کنیم. 
همچنین سعی می کنیم با وضع تعرفه، رقابت سودمند و مناسبی که به 

نفع ظرفیت ملی باشد، ایجاد کنیم.

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد
 شناسایی ۱۳۰ هزار میلیارد تومان املاک 

مازاد دولتی
رئیس ســازمان خصوصی ســازی با بیان این که مجموع فروش اموال 
غیردولتی از سال ۱۳۹۸ تا پایان ســال گذشته ۴.۹ هزار میلیارد تومان 
و امســال حدود ۴۰۰۰ میلیارد تومان در راستای سیاست مولدسازی 
بوده اســت، گفت: ارزش املاک مازاد شناســایی شــده دولتی حدود 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان بــرآورد می شــود.مالک رحمتی در نهمین 
جلسه شورای اطلاع رســانی وزارت امور اقتصادی و دارایی با اشاره به 
اولویت ســازمان خصوصی ســازی اظهار کرد: اولیت اول ما واگذاری 
اموال و بنگاه های دولتی در بازار ســرمایه اســت.رئیس کل ســازمان 
خصوصی ســازی با تاکید به این که مردمی ســازی اقتصاد به معنای 
گره زدن معیشت مردم به تولید و ســودآوری بنگاه ها است، گفت: اگر 
شرایطی ایجاد شــود که ســهامداری جایگزین خرید طلا، مسکن و... 
شــود، به اقتصاد کشــور، کنترل تورم و بهبود تامین مالی و سودآوری 

بنگاه ها کمک کرده ایم.
وی در رابطه با فروش امــوال غیردولتی گفت: مجمــوع فروش اموال 
غیردولتی از سال ۱۳۹۸ تا پایان ســال ۱۴۰۱ برابر با ۴.۹ هزار میلیارد 
تومان و در ســال ۱۴۰۲ حدود ۴۰۰۰ میلیارد تومان همت در راستای 
سیاست مولدسازی بوده اســت.رحمتی با بیان این که منابع حاصل از 
مولدسازی صرف امور جاری کشــور نمی شود، تصریح کرد: بورس کالا 
نیاز به تقویت بیشــتر دارد و عرضه اموال دولت در بورس مسیر درستی 
اســت.وی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره ارزش املاک مازاد 
شناســایی شــده دولتی نیز توضیح داد: ارزش این املاک حدود ۱۳۰ 
هزار میلیارد تومان برآورد می شود.رئیس کل سازمان خصوصی سازی 
با بیان این که مولدسازی اموال مازاد دولت هفت روش دارد، گفت: یکی 
از این روش ها واگذاری است. ماهانه به طور متوسط۸۰ ملک جدید در 
راستای مولدسازی شناســایی و ۳۰ مورد قیمت گذاری می شود و در 

فرآیند عرضه قرار می گیرد.

بازار

درحالیکه قــرار بود تا پایــان بهار امســال ۲۰۰ هزار 
خودرو وارد شــود اما تاکنون کمتر از ۷ هزار دســتگاه 
وارد شــده و رییس ســازمان برنامه نیز بــه طور کلی 
تخصیص ارز به این حوزه را به صلاح کشــور ندانسته 

است.
ســال ۹۷ بنا به محدودیت های ارزی تحمیل شــده 
به کشــور و طبق تصمیم شــورای عالــی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا، واردات خودرو تا ۳۱ اردیبهشت 
ماه سال ۱۴۰۱ ممنوع اعلام شــد. با اتمام این مصوبه، 
بهار سال ۱۴۰۱ واردات خودرو آزاد شد و اوایل شهریور 
ماه همان ســال آئین نامه واردات خــودرو به تصویب 
هیأت دولت رسید و اعلام شد که یک میلیارد یورو ارز 

برای واردات خودرو در نظر گرفته شده است.
در این مــدت وزارت صمت وعده های زیــادی داد که 
از جملــه مهم ترین آنهــا واردات ۲۰۰ هزار دســتگاه 
خــودروی خارجی تا خــرداد ۱۴۰۲ بــود. همچنین 

مهــدی ضیغمی رئیس ســازمان توســعه 
تجارت نیز تاکید کرد کــه از خرداد ۱۴۰۲ 
به این سو شــاهد انبوه واردات خودروهای 

خارجی خواهیم بود.
بر اساس همین وعده ها بود که وزارت صمت 
اسفند پارسال برای پیش فروش خودروهای 
وارداتی اقــدام به ثبت نام از ۳۴ هــزار نفر با 

شــرط بلوکه کــردن ۵۰۰ میلیون تومان کــرد که با 
انصراف ۴ هــزار نفر، ۳۰ هزار نفر در صــف خرید باقی 

ماندند.
با این حال آذر ماه نیــز رو به اتمام اســت و طبق آمار 
رســمی آمار گمرک ایران در ۸ ماهه ابتدای امســال، 
۳ هزار و ۴۸۸ دستگاه خودروی ســواری به ارزش ۶۹ 
میلیون و ۶۱۵ هزار دلار به کشور وارد شده است. البته 
ضیغمی در واکنش بــه این آمار اعلام کــرد که »آمار 
اعلامی گمرک صرفاً بر اســاس خودروهایی است که 

ترخیص قطعی شــده اند و خودروهایی که 
در گمرکات هســتند و اظهار نشــده اند و یا 
در بنادر هستند را شــامل نمی شود بنابراین 
تاکنــون ۶ هــزار و ۴۵۲ دســتگاه خودرو 
ســواری وارد گمرکات و بنادر کشــور شده 
اســت.«در این بین با توجه به اینکه واردات 
خودرو برخــلاف وعده های داده شــده به 
شدت کند است و کارشناسان نیز علت کندی واردات 
را مشــکلات ارزی اعلام می کنند، داوود منظور رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه نیز امروز در همایش اقتصاد 
ایران اذعان کرد کــه تخصیص ارزهای کشــور برای 

واردات خودرو به صرفه نیست.
منظور تاکید کــرده که »فرض کنیم ســال آینده ۲ تا 
۳ میلیارد دلار واردات خودرو انجام شــود و بر اساس 
آن درآمدها و حقوق گمرکی را محاســبه می کنیم. در 
حالی که میدانیم به صلاح کشــور نیست منابع ارزی 

کشــور را به واردات خودرویی اختصاص دهیم که در 
داخل کشــور ظرفیت تولیــد ۱.۵ میلیــون خودرو را 

داریم.«
با این اظهارنظر مسئول مستقیم برنامه و بودجه کشور 
و البته وضعیت کند واردات خودرو، به نظر می رســد 
نباید امید چندانی به تحقق وعده های افزایش واردات 
خودرو داشــت. از آن طرف نیــز آیین نامــه واردات 
خودروهای کارکــرده نیز همچنان در دولت رســوب 

کرده و مشخص نیست به طور کلی ابلاغ شود یا نشود.
از سویی دیگر علی آبادی وزیر صمت پیش از این درباره 
خودروهای وارداتی و تعیین تکلیف ثبت نام کننده ها، 
گفته بود که »واردات خودروهای نو براســاس برنامه 
پیش مــی رود و تا آذرماه ۱۴۰۲ تکلیف همه کســانی 
که ثبت نام کرده بودند، روشن و نحوه دریافت خودرو، 
مشخص می شود.« اما آذر ماه هم رو به اتمام است و این 

متقاضیان همچنان بلاتکلیف هستند.

و خودر

سمیه رســولی  وزیر اقتصاد گفت: دولت 
ســیزدهم غیــر از اقداماتی بــرای خروج 
بنگاه هــا از رکــود، حل معضــل بیکاری، 
پیشــبرد پروژه های عمرانی و … نگاهی به 
اصلاح عیوب ســاختاری که محور گام دوم 

انقلاب بوده نیز داشته است.
سید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی در افتتاحیــه همایــش اقتصاد 
ایران، اصلاح ســاختارها و رفــع ناترازی ها 
اظهار کــرد: اقتصــاد ایران از ســده های 
گذشته تا امروز در دوره های زمانی مختلف 
درگیر ناترازی بوده اســت. در دوره پهلوی 
ناترازی ها با وابســتگی به درآمــد نفتی و 
کمک کشــورهای غربی به ایران پوشــش 
داده می شــد، در دوره جنــگ تحمیلی با 
الگوی تلفیقــی کنترل دولتــی و حرکت 
جهادی پوشش داده شد. از سال ۱۳۹۱ نیز 
با تحریم های نفتی و بانــک مرکزی پرده از 
سیاســت هایی که مولــد ناترازی ها بودند 
برداشته شــد و ناترازی ها بیشــتر خود را 

نمایان کرد.
وی بــا بیــان اینکه اصــلاح ســاختارها 
می تواند در الگوها و بــا پیامدهای مختلفی 
صورت گیــرد، افزود: تمرکز مــا بر انتخاب 
الگوی بهینــه در اصلاح ســاختارها و رفع 
ناترازی هاســت که انتخاب الگوی بهینه در 
شــرایطی که اقتصاد ما چندین سال تورم 
را پشت سر گذاشته اســت، بسیار حساس 

است.
خاندوزی ادامه داد: در کنــار ناترازی های 
بانکی، بودجه، صندوق های بازنشســتگی، 

انرژی و … ســاختارهایی داریــم که مولد 
ناترازی هستند. از مداخلات قوای سه گانه 
که مخل نظام تصمیــم گیری بوده تا دیوان 
ســالاری و مدیریت اجرایی کــه در مقابل 
اصلاح مقاومت کرده اســت تا ضعف مدل 
بومــی اجرایــی و همچنین ضعــف پیوند 
سیاستگذاران و دانشگاهیان همگی وجود 
داشته اســت. به این موارد می توان ضعف 
توان کارشناسی، ضعف سرمایه اجتماعی و 
تصویری که به افکار عمومی القا می شود را 

اضافه کرد که همه مولد ناترازی هستند.

وی با اشــاره بــه اینکه در ایــن همایش به 
شــرایط بین المللی و جانمایــی ایران در 
اقتصاد جهان نیز توجه شــده است، تاکید 
کرد: در تقســیم نقــش ســنتی، نقش ما 
صادرات نفــت و تضمین امنیــت انرژی از 
طریق ایران و از ســوی دیگر دسترســی به 
ارزهای جهانروا و کالا بوده اســت. خروجی 
این نقش ســنتی این بوده کــه منابع ارزی 
با هزینه کــم در اختیار سیاســتگذار بوده 
و انگیزه ای برای مازاد درآمد نبوده اســت و 
سیاستگذاران دولت متمرکز بر تخصیص و 

دیوان سالاری برای محدود و کنترل کردن 
تولید داخل حرکت می کردند.

کاهش منابع ارزی مازاد برای
 توسعه کشور

وزیر اقتصاد گفت: ســه اتفــاق اکنون رخ 
داده اســت؛ یکی نقش سیاســی، امنیتی و 
اقتصادی کشور که با تحولات جهان در حال 
تغییر است و باید نسبت به این تغییرات آگاه 
باشــیم. دوم، منابع ارزی مازاد برای توسعه 
کشور کاهش یافته است و سوم، دسترسی 

اقتصاد به ارزهای جهان روا کم شده است.
خاندوزی تاکید کرد: خنثی سازی تحریم ها 
نیازمند راهی برای غلبه بر این ســه چالش 
اســت که یکی در هم تنیدگی سیاست ها 
متناســب با تغییر نقش، دوم ایجاد درآمد 
مازاد و سوم ساختار تسویه جدید با شرکای 
راهبردی که بــه افزایش قــدرت از طریق 
نقش آفرینی در کمربنــد اقتصادی جدید 

می انجامد.
وی تصریح کــرد: دولت ســیزدهم غیر از 
اقداماتی برای خــروج بنگاه ها از رکود، حل 
معضل بیکاری، پیشبرد پروژه های عمرانی 
و … نگاهی به اصلاح عیوب ســاختاری که 

محور گام دوم انقلاب بوده نیز داشته است.
خانــدوزی بــه همگرایی تیــم اقتصادی 
برای حرکت در این راســتا اشــاره کرد و 
گفت: نمونه ایــن همگرایــی کاهش تراز 
عملیاتی بودجه ســال ۱۴۰۳ که از بیش از 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان به قریب به ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومان رســیده است، اصلاح 
باگ های ناتــراز و تصویب بندهای کاهنده 
ناترازی در برنامه هفتم به ســرانجام رسید 
که نشــان می دهــد اراده مغــز اقتصادی 
دولت بر اصلاح ساختارها و رفع ناترازی ها 
جدی اســت و مصوبات روی کاغذ محدود 

نمی شود. 
در همین حال ایده به اشــتراک گذاری این 
اقدامات و برنامه ها با اســاتید دانشگاه برای 
رفع نقایص احتمالی و همچنین اســتفاده 
از ظرفیت هــای نخبگانــی بــرای اصلاح 

ساختارها نیز به کار برده شده است.

و در هاله ای از ابهام وعده های بر زمین مانده؛ واردات خودر

رییس سازمان برنامه و بودجه:

 ظرفیت افزایش ۳۰ درصدی حقوق وجود ندارد
خریدار  رییس ســازمان برنامه و بودجه 
گفت: وقتی در داخل کشــور ظرفیت تولید 
۱.۵ میلیون خودرو وجود دارد اختصاص ۲ 
تا ۳ میلیارد دلار از منابع ارزی کشــور برای 

واردات خودرو به صلاح کشور نیست.
 داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشــور در همایــش اقتصاد ایــران اظهار 
کرد: فرض کنیم ســال آینده ۲ تا ۳ میلیارد 
دلار واردات خودرو انجام شــود و بر اساس 
آن درآمدهــا و حقوق گمرکی را محاســبه 
می کنیــم. در حالی که میدانیــم به صلاح 
کشور نیست منابع ارزی کشور را به وارداتی 
خودرویــی اختصاص دهیم کــه در داخل 
کشور ظرفیت تولید ۱.۵ میلیون خودرو را 
داریم.وی به افزایش دستمزدها اشاره کرد و 
افزود: همه ما دوست داریم در سالی که تورم 
نسبتاً بالایی داشــتیم افزایش حقوق ها را 
بین ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش دهیم اما وقتی 
منابع را حساب و کتاب می کنیم می بینیم 
واقعاً ظرفیــت افزایــش ۳۰ درصد حقوق 
وجود ندارد.معاون رئیس جمهور ادامه داد: 
اگر در شرایط تورمی درآمد کارکنان بهبود 
یابــد باعث خرســندی همه اســت اما اگر 
نتوانیم چه می شــود؟ این هزینه )پرداخت 
دستمزد( قطعی است و وقتی درآمد اتفاق 
نیفتــد و دولــت ناترازتر می شــود. در این 
صورت متوســل به بانک ها و بانک مرکزی 
شــده و منجر به ناترازی نظام بانکی ناتراز 
می شود. در این شرایط نظام بانکی مجبور به 
اضافه برداشت است که در نهایت پایه پولی 
بالا می رود و تورم تشــدید می شود و همین 

مردم دچار عسر و حرج می شوند.
معاون رییــس جمهور بــرآورد غیرواقعی 

درآمدهــا و هزینه ها در بودجــه را موجب 
کسری و ناترازی بودجه برشــمرد و تاکید 
کــرد: در بودجه ســال ۱۴۰۳ بیشــترین 
ســخت گیری بــرای جلوگیــری از بیش 

برآوردی و رفع ناترازی لحاظ شده است.
منظور افــزود: آنچه بــه عنــوان ناترازی 
می شناســیم به انباشــت و تراکم تعهدات 
بلامحلی برمی گردد که پدیده ای شــایع در 
اکثر کشورهاســت و فقط محدود به ایران 
نیســت و نظام تصمیم گیــری و حکمرانی 
مســئولیت کاهش این ناترازی ها و حرکت 
به ســمت ترازمندی را در تمام اقتصادهای 

دنیا بر عهده دارد.
معاون رئیــس جمهور با اشــاره بــه انبوه 
ناترازی ها و کســری تجــاری آمریکا بعد از 
ســال ۱۹۸۰ که همچنان نیز وجود دارد و 
رو به افزایش اســت، تاکید کــرد: بنابراین 
وقتــی صحبــت از ناتــرازی می کنیم به 
این معنی نیســت کــه منحصر به کشــور 
ماست و ما نسبت به ســایر کشورهای دنیا 
وضع نابســامانی نداریم، بلکــه برای بهبود 
ناکارآمدی ها و ناترازی ها و رســیدن به یک 
اقتصاد پایدار همراه با پیشرفت و عدالت در 

سیاست ها و برنامه ها توجه می کنیم.
منظور با تاکید بــر اینکــه ناترازی ها یک 
منظومه به هم پیوسته اســت و بر یکدیگر 
اثرات متقابــل دارد، یادآور شــد: وقتی در 
بخشــی دچار ناترازی می شــویم آســیب 
فزاینده ای به دیگر مجموعه ها وارد می شود 
و به ناترازی مارپیچی تبدیل می شــود که 

حل آن از ناترازی اولیه دشوارتر است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه به ناترازی 
بودجه ای اشاره کرد و گفت: ناترازی کسری 

آشکار و پنهان در بودجه ناشی می شود که 
آشکار آن در بودجه مشــخص است و ما به 
ازای آن اوراق منتشــر می شــود و کسری 
بودجه پنهــان، بیش بــرآوردی در بودجه 
است.وی در ادامه به پیش بینی درآمد ۱۲۰ 
هزار میلیارد تومانــی واگذاری دارایی های 
دولت در بودجه ســال جاری اشــاره کرد و 
گفت: این در حالی است که واگذاری اموال 
دولتی کار پیچیده ای است و این پیچیدگی 
علاوه بــر شناســایی و قیمت گــذاری در 

موضوع خریدار نیز ادامه دارد.
منظــور در ادامه برآورد واقعــی درآمدها و 
هزینه هــا در بودجه های ســنواتی را یکی 
از راه های رفــع ناترازی بودجه برشــمرد 
و تاکیــد کرد: بــرای تصمیم گیــری برای 
افزایش حقوق ها و همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان و شــاغلین، سیاستگذار ناچار 
اســت به تمام لایه ها توجه کنــد، چرا که 
ناترازی در بودجه به ناترازی در بخش های 

دیگر از جمله صندوق ها تصری می یابد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به 
اینکه این احتیاط هــا در بودجه ۱۴۰۳ نیز از 

سوی دولت در نظر گرفته شــد، گفت: البته 
با تمام ســختگیری هایی کــه در این زمینه 
اعمال شــد، مرکز پژوهش های مجلس در 
بررســی بودجه اعلام کردند کــه ۱۰ درصد 
بیش برآوردی دارد.معــاون رئیس جمهور 
با تاکید بر اینکه دولت بــه دنبال انتقال پیام 
آرامش و ثبات به جامعه اســت، گفت: تمام 
تلاش ما این اســت که این ثبــات را تثبیت 
کنیم تا مــردم احســاس آرامــش کنند و 
صاحبان کسب و کارها در فضای پیش بینی 
پذیری به فعالیت خــودد ادامه دهند؛ تنها با 
تداوم این فضا رشد اقتصادی محقق می شود.

وی با اشــاره به عبور از یک دهه کم رشدی 
در اقتصاد در دولت ســیزدهم یادآور شــد: 
رشد اقتصادی ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به طور 
میانگین پنج درصد بوده اســت و رشد شش 
ماهه امسال بر اساس گزارش مرکز آمار ۷.۱ 
بوده است و در تمام بخش ها توانستیم رشد 

متناسب و خوبی داشته باشیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه بــا اعتقاد 
به اینکه رشــد اقتصادی را مردم و کسب و 
کارها رقم می زنند و دولت تنها پشــتیبان و 
تسهیل گر است، تاکید کرد: دولت و مجلس 
باید به گونه ای تدبیر کنند که ظرفیت های 

مردمی را فعال تر کنند.
منظور در بخشی از سخنان خود همچنین 
اقدام بانک مرکزی در مدیریــت بازار ارز را 
در شــرایط کنونی مثبــت و در حکم جهاد 
ارزیابی کــرد و گفت: همچنیــن در حوزه 
تجــارت خارجــی، واردات ما به ســمت 
کالاهای واسطه ای و ماشــین آلات رفته و 
سهم کالاهای مصرفی به ۱۰ درصد کاهش 
یافته اســت.وی یکی دیگر از ناترازی ها را 

ناترازی انــرژی عنوان کــرد و گفت: رتبه 
اول ذخایر نفــت و گاز جهــان را داریم اما 
بهره برداری نیازمند ســرمایه گذاری است 
و ما محدودیت هایی در ایــن زمینه داریم 
اما تلاش می شــود همه ظرفیت ها را برای 
افزایش عرضــه مورد نیاز در کشــور به کار 
ببریم.منظور با اشــاره بــه افزایش بیش از 
۸۰۰۰ مگاواتی ظرفیت تولیــد برق در دو 
سال گذشــته یادآور شــد: ظرفیت تولید 
بنزین نیز به ۱۰۵ میلیون لیتر در روز رسیده 
است و در بخش نفت گاز و منابع طبیعی اگر 
بتوانیم منابع صندوق توســعه را در خدمت 
توســعه صنایع بالادســتی نفت و گاز قرار 
دهیم بدون بنگاهداری بلکه با مشــارکت 
شــرکت های داخلی که در برنامه هفتم نیز 
پیش بینی شــده اســت در زمینه رفع این 

ناترازی ها نیز موفق عمل خواهیم کرد.
رییس ســازمان برنامه و بودجه همچنین 
با تاکید بر ضــرورت افزایش ظرفیت تامین 
مالی کشــور با روش های نوین یادآور شد: 
طــرح تامین مالــی تولید کــه در مجلس 
بــه تصویب رســیده قانون بســیار مهمی 
اســت، همچنین در این زمینــه در برنامه 
هفتــم ظرفیت های خوبی ایجاد شــده که 
امیدواریــم بازار ســرمایه از این ظرفیت ها 
به خوبی اســتفاده کنم.منظور با اشــاره به 
تمهیداتی که در برنامه هفتم توســعه برای 
رفع ناترازی ها در حوزه های مختلف در نظر 
گرفته شده است، گفت: برنامه هفتم برنامه 
رفع ناترازی هاست و امیدواریم بعد از تایید 
شــورای نگهبان اجرای آن گام های موثری 
برای رفع ناترازی و رشــد و پیشرفت عدالت 

برداریم.

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
از آخرین فرصت به جاماندگان دریافت سود سهام عدالت 
خبر داد. شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار با انتشار 
اطلاعیه ای اعلام کرد: بیش از یک میلیون سهامدار سهام 

عدالت همچنان با مشکل شبای بانکی معتبر روبرو هستند 
که این افراد می توانند با ثبت نام در سامانه جامع اطلاعات 
مشتریان )Sejam.ir( یا درج شــماره شبای معتبر خود 
در سایت ســهام عدالت )Sahamedalat.ir( در فرآیند 

دریافت سود سهام خود قرار گیرند.بر اساس این اطلاعیه، 
»شماره شــبای نامعتبر، حساب بانکی مســدود، راکد، 
مشــترک، ارزی و بلندمدت« مهم ترین دلایلی است که 
تاکنون سود به حساب این گروه از سهامداران سهام عدالت 

واریز نشده است.هم اکنون شرکت سپرده گذاری مرکزی 
درحال دریافت سود سهام عدالت سال مالی منتهی به ۲۹ 
اسفندماه ۱۴۰۱ از شرکت های سرمایه پذیر و آماده سازی 

واریز سود تا پایان آذرماه جاری به مشمولان است.

آخرین فرصت برای جاماندگان دریافت سود سهام عدالت 
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ورت حکمرانی خوب وز جهانی کوهستان و ضر ر
عباس محمدی  بیستم آذر )۱۱ دسامبر( روز جهانی کوهستان است. 
در سال ۲۰۰۲ سازمان ملل برای جلب توجه کشورها به اهمیت کوه ها 
در چرخه ی زیســت، این روز را اعلام کرد و هر ســال نیز یک موضوع یا 

شعار را برای این مناسبت مطرح می سازد.
موضــوع امســالِ روز کوهســتان »باززنده ســازیِ زیســتبوم های 
کوهستانی« است؛ از آنجا که ســازمان ملل دهه ی ۲۰۲۱ تا ۲۰۳۰ را 
»دهه ی باززنده سازیِ زیســتبوم ها« اعلام کرده و هدف گذاری کرده 
که دولت ها را متقاعد سازد تا ســی درصد از سطح کره ی زمین )شامل 
قاره ها و اقیانوس ها( به نوعی تحت حفاظت درآیند، شــعار امسال روز 

کوهستان هم متناسب با شعار دهه تنظیم شده است.
در ایران، از نخستین ســالِ اعلام روز جهانی کوهســتان، کوه نوردان 
و انجمن های مربوط به آنان که نوعاً طرفدار محیط زیســت هســتند، 
فعالیت هــا و همایش هایی را به این مناســبت ســازماندهی کرده اند. 
امســال نیز چند برنامه و همچنیــن کارهای رســانه ای زیادی در این 
زمینه انجام شــده که از جمله ی آن ها همایش هجدهم آذر در »خانه 
ی اندیشــمندان« تهران بود. ایــن همایش با حضــور نمایندگانی از 
فدراســیون کوه نــوردی، انجمن حفــظ محیط کوهســتان، انجمن 
کوه نوردان ایران، دانشــگاه خوارزمی، انجمن دوستداران دماوند کوه، 
کمیســیون ورزش و محیط زیســتِ کمیته ی ملی المپیک، و انجمن 
جغرافیا و برنامه ریزی روســتایی ایران برگزار شــد. پس از گفتگوهای 
متقابل و رونماییِ چند کتاب مربوط به کوهستان در همایش، بیانیه ای 

زیر خوانده شد:
مشــارکت کنندگان در همایش روز جهانی کوهســتان )۱۱ دسامبر / 
۲۰ آذر( ۱۴۰۲، به نمایندگی از جامعه ی بزرگ دوســتداران طبیعت 
کوهســتانی ایران، ضروری می دانند نکته هایــی را در زمینه ی ارزش 

محیط های کوهستانی و وظیفه ی مدیران و مردم عادی یادآور شوند:
۱.    کوهســتان های کشــور ما کــه تأمین کننــده ی آب و انبوهی از 
نعمت های دیگر هســتند، با وجود چند دهه هشــدار کارشناســان و 
کنشــگران حوزه ی منابع طبیعی و محیط زیســت، همچنان و حتی 
با شدتی فزاینده دســتخوش تغییرات تخریب گرایانه از جمله: چرای 
بی رویه دام، ســبزی چینی، جنگل زدایــی فراقانونــی، معدن کاری 
بی رحمانه، طرح های جاده ســازی، سدســازی و ساخت وســازهای 
بی ضابطه ی دیگر هستند، که در کنار اثرات گرمایش جهانی و تغییرات 
اقلیمی ناشــی از آن، روند تغییرات اکوسیســتم های کوهستان را به 
سمت غیرقابل بازگشــت پیش می برد. بنابراین، ضرورت دارد همه ی 
ابزارهای قانونی، اجرایی و علمی کشــور با مشارکت همه ی ذی نفعان و 
ذی ربطان کوهستان برای جلوگیری یا کاهش عوامل تخریب، و تعدیل 

اثرات و سازگاری با آن به کار کرفته شود.
۲.    با توجه به موضوعِ امسال روز جهانی کوهســتان که باززنده سازی 
زیست بوم های کوهســتانی اعلام شده اســت، از مدیران ارشد کشور 
می خواهیم که با بازنگری ریشه ای در روش های بهره برداری از طبیعت 
و با اصلاح ساختاری شــیوه های حکمرانی، در جهت کاستن از فشار بر 

زیست بوم های کوهستانی گام بردارند.
۳.    مدیران کشور باید توجه داشته باشند که بدون جلب اعتماد عمومی 
که پایه ی اصلی سرمایه ی اجتماعی اســت، مشارکت همگانیِ مؤثر در 
طرح های احیای اکوسیســتم های کوهســتان، جنگل و مرتع ممکن 
نیســت. از این رو، در شــرایط کنونی، برنامه هایی مانند کاشــت یک 
میلیارد درخت موفقیت آمیز نخواهد بود و ســبب ریخت وپاش بودجه 

و دستکاری های زیان آور در محیط های طبیعی خواهد شد.
۴.    در مورد کوه دماوند که نماد طبیعی و هویت ملی ما است، خواستار 
ســامان دهی صعود و حفاظت واقعی آن با نظارت مأموران و مشارکت 
ذی نفعان محلی و کوه نوردان از حدود ارتفاع ۲۲۰۰ متر به بالا هستیم. 
برای دو کوه شاخص دیگر )علم کوه و ســبلان( هم خواهان ثبت ملی و 

حفاظت و سامان دهی صعود هستیم.
۵.    خواســتار تدوین قانون خاصِ کوهســتان با هدف ایجاد سازوکار 

حقوقی برای حراست از این زیست بوم های حساس هستیم.
۶.    ما سازمان های مردم نهاد، دانشگاهیان و کوه نوردان با همه ی توان، 
در بیان معضلات کوه های کشــور و در جهت افزایش دانش عمومی در 
زمینه ی ارزش های کوهســتان فعالیت خواهیم کرد. همچنین برای 
همکاری با سازمان های ذی ربط در جهت حفاظت و احیای محیط های 
کوهســتانی و ایفای نقش به عنــوان رابط افکار عمومــی و حکومت، 

آمادگی خود را اعلام می کنیم.

رییس انجمن علمی روانشناسان ایران:
وانشناختی انجمن  مرکز مشاوره و خدمات ر

وان شناسی ایران راه اندازی شد ر
 رییس انجمن علمی روانشناســان ایران، از راه اندازی مرکز مشاوره و 
خدمات روانشناختی این انجمن خبر داد و گفت: در این مرکز خدمات 
آنلاین مشــاوره و روان درمانی تخصصی توســط متخصصان مجرب 
روانشناسی و مشاوره و زیرنظر اســاتید و متخصصان مطرح کشور ارائه 

می شود.

به گــزارش روابط عمومی انجمــن علمی روانشناســان ایران، حمید 
پورشــریفی، با بیان اینکه این خدمــات که با تعرفه مصوب ســازمان 
نظام روانشناسی و مشاوره کشــور برای ایرانیان داخل و خارج از کشور 
ارائه می شــود، افزود: مرکز خدمات روان شناســی و مشــاوره انجمن 
روان شناسی ایران با مجوز سازمان نظام روان شناسی و مشاوره فعالیت 

می کند.
وی، ادامه داد: در این مرکز مشاوره خدمات مشاوره ای تلفنی و تصویری 
انجام می شود و مشاوره و روان درمانی فردی و بزرگسال، مشاوره پیش 
از ازدواج، زوج و خانواده، مشــاوره تحصیلی، مشاوره کودک و نوجوان، 
روانپزشکی و روانسنجی( توســط متخصصان روانشناسی و مشاوره با 

تعرفه مصوب سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور ارائه می شود.
رییس انجمن علمی روانشناســان ایران ادامه داد: این انجمن در تداوم 
وظایف اصلی خود، یعنی توسعه و ترویج علم روان شناسی، فعالیت های 
مختلفی انجام می دهد که کسب رتبه A در سیزده سال متمادی و اخذ 
جوایز مختلف از جمله نائل شــدن به انجمن رتبه برتر کشور از ثمرات 

آن است.
وی، ادامه داد: هم اکنون بر اساس اساســنامه انجمن، که فعالیت های 
حرفه ای و ارایۀ خدمــات را برای این انجمن تعیین کرده اســت، مرکز 
خدمات روان شناسی و مشــاوره انجمن روان شناســی ایران، فعالیت 
خود را آغاز کرده است و هدف اصلی تأســیس این مرکز، بهره گیری از 
ظرفیت های تخصصی بالای اعضای انجمن و تسهیل دسترسی عموم 
جامعه به خدمات مشــاوره و روان درمانی با اســتانداردهای معتبر و با 

هزینه مناسب است.

دیدگاه

دیوار

خریدار   مهاجرت پرســتاران از کشــور 
موضوع تازه ای نیســت اما روند افزایشــی 
و تشــدید آن به ویژه در چند ســال اخیر بر 
کسی پوشیده نیست. مســاله ای که دیگر 
از دایــره انکار عبور کرده و آشــکار اســت. 
علــل مختلفی هــم دارد اما مســاله ای که 
مغفول مانده، نبــود برنامه و رویکرد فعالانه 

مسئولان در برخورد با این پدیده است.
موضوع مهاجرت پرســتاران در کشــور در 
ســال های اخیر بــه یک معضــل پیچیده 
تبدیل شده است. مساله ای که به طور کلی 
با دو رویکرد مواجه است. عده ای مهاجرت 
پرستاران را از کشور، یک تهدید بزرگ برای 
نظام سلامت می دانند و معتقدند مهاجرت 
پرســتاران موجب کمبود بیشــتر پرستار، 
افزایش سختی کار و نارضایتی پرستاران و 
بیماران شده است و باید به هر شکل ممکن 
جلوی افزایش مهاجرت پرســتاران گرفته 
شود زیرا کمبود پرستاران به بحران بزرگی 
برای کشــور تبدیل شده اســت. از طرفی 
عده ای نیز مهاجرت پرستاران را یک فرصت 
و یک مســاله جهانی و آن را نشانه کیفیت 
و توانمندی پرســتاران ایران می دانند که 
باید از این فرصت بــرای حضور در بازارهای 

بین المللی استفاده کنیم.
در مــورد میــزان مهاجرت پرســتاران از 
کشــور آمارهای مختلفی گفته شده است 
که ممکن اســت دقیق نباشــد اما در مورد 
علل مهاجــرت، اطلاعات بیشــتری وجود 
دارد. تحقیقــات مختلفی نیــز درباره علت 
مهاجرت پرســتاران انجام شــده اســت و 
مسائل مختلفی مانند بیکاری، سختی کار 
و حقــوق پایین، تبعیض بین پرســتاران و 
پزشکان به طور کلی تبعیض های حرفه ای 
و نیز مســائل اجتماعی و اقتصادی کشــور 
از جملــه بی ثباتی اقتصــادی و اجتماعی، 
وجود فســاد، کیفیــت زندگــی بهتر در 
خارج، شــیوه مدیریت کشــور، بی توجهی 
به شایســته ســالاری، وجود تبعیض های 
اجتماعی، نابرابری های افراد در برابر قانون، 
فرصت های اجتماعی بهتــر برای فرزندان، 
دسترســی به آزادی های فردی و اجتماعی 
در خــارج از کشــور، تشــدید بحران های 
زیســت محیطی و پیوســتن به خانواده و 
آشــنایان در خارج از کشــور به عنوان علل 

مهاجرت ذکر شده است.

سالانه چقدر پرستار از ایران مهاجرت 
می کند

»محمد میرزابیگی« رئیس کل ســازمان 
نظام پرســتاری آمار مهاجرت پرستاران را 
بین ۱۵۰۰ تا دو هــزار نفر ذکر کرده و گفته 
است: پرســتاران به کشــورهای مختلفی 
مهاجرت می کنند. از کشــورهای همسایه 
و حوزه خلیج فــارس بگیرید تــا آفریقای 
جنوبی، کشــورهای غربــی و اروپایی، هر 
جا درخواست کند و پرســتار ببیند که آنجا 
شرایط مناســبی هســت، برتری خاصی 
ندارند. ولی طبیعی اســت کــه هرچه راه 
نزدیکتر و مزایا بیشتر باشد، آنجا را انتخاب 

می کنند.
»محمد شــریفی مقــدم« دبیــرکل خانه 
پرســتار اما این آمار را بیش از ۳ هزار نفر در 
ســال اعلام کرده و گفته است:  سالانه بیش 
از ۳ هزار پرستار از کشور مهاجرت می کنند 
امــا وزارت بهداشــت حتی انــدازه همین 
آمار بــه کادر درمان اضافــه نمی کند. طی 
سال های ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۲ قرار شده ۱۲ هزار 
پرستار استخدام شوند که این روند تکمیل 
نشده و هنوز به جذب سالانه ۳ هزار پرستار 

در سال هم نرسیده ایم.
سالانه عده زیادی از پرســتاران بازنشسته 
می شــوند اما وزارت بهداشــت حتی برای 
بیمارســتان های تازه تاســیس خود نیز به 
اندازه کافی پرســتار اســتخدام نمی کند و 
بیمارستان هایی که اخیرا تاسیس شده اند 
ماننــد بیمارســتان »مهــدی کلینیک یا 
الغدیر« در تهران با وجود گذشــت چندین 
ماه از زمان تاسیس به علت کمبود پرستار با 

مشکل مواجه هستند.
شریفی مقدم گفته اســت: کمبود پرستار 
اکنون آن قدر جدی اســت که به دلیل این 
کمبود، برخی بیماران جان خود را از دست 
می دهند. اینکه بیماران چیزی نمی گویند 
به این دلیل اســت که یا از حقوق خود آگاه 
نیستند یا مظلوم هستند. در عین حال هیچ 
پرســتاری از وضعیت خود راضی نیســت. 
بیش از ۹۰ درصد پرســتاران از کارشــان 
ناراضی هســتند،  کمتر از ۱۰ درصد هم که 
شاید رضایتی داشته باشند کسانی هستند 

که کار بالینــی نمی کننــد و کار مدیریتی 
دارند مثلا مترون بیمارستان هستند.

دبیرکل خانه پرســتار معقد اســت: فاصله 
درآمدی و تبعیض بین کادر درمان از جمله 
پزشکان و پرستاران نیز بر افزایش نارضایتی 
پرســتاران تاثیر دارد. متوسط حقوق یک 
پرستار تازه استخدام ۹ میلیون تومان است 
که حتی کفاف اجــاره خانه را هم نمی دهد، 
در حالی که درآمد یک پزشــک متخصص 
فقط در بخش دولتــی بیش از ۱۴۰ میلیون 
تومان در ماه اســت. همه این مسائل روی 
نارضایتی شــغلی، ترک شــغل و مهاجرت 

پرستاران تاثیر دارد.
»عباس عبــادی« معاون پرســتاری وزیر 
بهداشــت نیز در این مورد گفته است: ۲۱۰ 
هزار نفر در گروه پرستاری در کشور شاغل 
هســتند. عمده این افراد خانم هستند که 
بعد از مدتی حدود ۱۵ درصــد آنان به علل 
مختلف از جمله ســختی کار، مشــکلات 
معیشــتی یا دلایــل دیگر تــرک خدمت 
می کنند. برخی از پرســتاران ممکن است 
پس از پایان طرح میل به اشــتغال نداشته 
باشند. چرا که پرســتاری یک حرفه سخت 
و پرمشقت است و شیفت های طولانی دارد.

معاون وزیر بهداشــت درباره روند مهاجرت 
پرستاران نیز گفته اســت: آماری که درباره 
مهاجرت پرســتاران منتشر می شود دقیق 
نیست. پرســتاران برای خروج از کشور باید 
از ســازمان نظام پرســتاری گواهی »گود 
اســتندینگ« بگیرند. طبق اعلام سازمان 
نظام پرستاری ماهانه ۱۰۰ نفر برای گرفتن 
گواهی »گوداســتندینگ« اقدام می کنند 
اما آیا همه این افراد از کشور با ویزای کاری 
خارج می شوند یا خیر؟ نمی دانیم. موضوع 
مهاجرت بنا به نیاز همه کشــورها به نیروی 
پرستاری امری طبیعی اســت. اما افزایش 

آن می تواند غیرطبیعی تلقی شود.

مهاجرت پرستاران یک مساله 
جهانی است

»احمــد نجاتیان« کارشــناس مســائل 
پرســتاری و معاون ســابق فنی، آموزشی 
و پژوهشی ســازمان نظام پرستاری در این 
مورد به پژوهشــگر ایرنا گفت: اصولا بحث 
مهاجرت پرستاران از کشــورهای در حال 
توسعه به کشــورهای پیشــرفته و حتی از 
میان خود کشــورهای پیشــرفته یک امر 
جهانی است و در ســالهای اخیر روند رو به 
رشــدی را پیدا کرده اســت. کرونا نیز این 
روند را تشدید کرده است. آمارهای جهانی 
نشــان می دهد که به طور کلــی مهاجرت 
نیروهای حوزه ســلامت به شدت افزایش 
پیدا کرده است. چندین نشست بین المللی 
نیز درباره این موضوع تا کنون برگزار شــده 
است و سازمان بهداشــت جهانی و شورای 
بین المللی پرستاران این موضوع را به عنوان 
یک اولویت در دســتور کار خودشــان قرار 

داده اند.
وی افزود: موضــوع مهاجرت پرســتاران 
مختص ایران نیســت و بایــد آن را در یک 
روند جهانی بررسی کنیم. در کشور ما ایران 
هم در چند ســال اخیر شــاهد این هستیم 
که تعداد بیشــتری از پرســتاران از کشور 
خارج می شــوند. این موضوع دو جنبه دارد 
یکی شــرایط اجتماعی، اقتصادی و شغلی 
است که بر روند خروج پرســتاران از کشور 
تاثیرگذار اســت و دوم کششی است که در 
بازارهای بین المللی ســلامت وجود دارد. 
بسیاری از کشــورها جذابیت های بیشتری 
برای اشــتغال پرســتاران ایجاد کرده اند. 

شــرایط مهاجــرت را تســهیل کرده اند و 
این موضوع نیز بر رونــد و میزان مهاجرت 

پرستاران تاثیرگذار است.
نجاتیان ادامــه داد: واقعیت این اســت که 
چون در کشــور یــک مرجع واحــد برای 
رســیدگی و مدیریت مهاجرت پرستاران 
نداریم. پرستاران می توانند از طرق مختلف 
برای مهاجــرت اقدام کننــد. بنابراین آمار 
دقیقی در مــورد مهاجرت پرســتاران که 
بتوانیم به آن اســتناد کنیم نداریم. برخی 
آمارها را وزارت بهداشت و برخی را سازمان 
نظام پرستاری دارد ولی آمار واحدی در این 
زمینه نداریــم با این حال شــواهد میدانی 
نشــان می دهد که مهاجرت پرستاران در 

سالهای اخیر افزایش پیدا کرده است.
او در پاسخ به این پرسش که علت مهاجرت 
پرستاران چیســت گفت: تحقیقاتی در این 
زمینه انجام شده اســت که نشان می دهد 
این پدیده یــک دلیل خاص نــدارد و یک 
موضوع چند بعدی است. یکی از مهمترین 
عوامل مهاجرت پرستاران شرایط اقتصادی 
و اجتماعی کشور اســت. واقعیت این است 
که وقتــی شــرایط اقتصــادی، اجتماعی 
مناســبی در کشــور داریم، میل ماندن در 
کشور بیشتر می شــود. این یک اصل کلی 
اســت اما این یکی از عوامــل تاثیرگذار بر 
مهاجرت افراد و از جمله پرســتاران است. 
عوامل متعددی در ایــن زمینه نقش دارند. 
شــرایط کاری پرســتاران، امید به آینده، 
میزان دریافتی و تطابق میــزان دریافتی و 
شرایط کاری با نیازهای روزمره قطعا در این 

زمینه مهم و تاثیرگذار است.
معاون ســابق ســازمان نظام پرســتاری 
درباره مقصــد مهاجرت پرســتاران گفت: 
اطلاعــات دقیقی در این زمینــه نداریم اما 
مدتی که من در ســازمان نظام پرســتاری 
مسئولیت داشــتم، بررســی های ما نشان 
می داد کــه کشــورهای اروپایــی جذب 
بیشتری داشــتند و در مراحلی کشورهایی 
مثــل آلمان و دانمــارک نیاز شــدیدی به 
پرستار داشــتند و جذب می کردند اما این 
آمــار در مقاطــع مختلف متفاوت اســت. 
میزان جذب کشــورها در مقاطع مختلف با 
توجه به نیازشــان متفاوت است و اخیرا هم 
شنیده ام که آمریکا نیز در این زمینه شرایط 
مهاجرت را برای پرســتاران تسهیل کرده 

است.
وی درباره تفاوت درآمد پرستاران در داخل 
و خارج کشور توضیح داد: درآمد پرستاران 
در داخل و خارج کشــور اصلا قابل مقایسه 
نیســت. با توجه به اینکه درآمــد در خارج 
از کشــور به صورت دلاری اســت با توجه 
به تفــاوت ارزش پولی ایران بــا دلار تفاوت 
بسیار زیاد است. البته این مقایسه درستی 
نیست و باید هزینه های زندگی را نیز در نظر 
بگیریم بعد مقایســه کنیم. اما آنچه مسلم 
است در بسیاری از کشــورهایی که جذب 
پرستار دارند، پرستار می تواند با یک شیفت 

کاری یک زندگی معمولی داشته باشد.
در ایران متاســفانه این اتفــاق نمی افتد و 
یک پرستار حتی با یک شــفیت اضافه کار 
هــم نمی تواند یــک زندگــی معمولی که 
حق هر فرد اســت و شــامل خانه و خوراک 
مناسب است را تامین کند. حداقل در زمینه 
هزینه های اقتصــادی می توانیم بگوییم که 
شرایط برای پرستاران در کشورهای دیگر 
بهتر اســت. مســاله دیگر ارزش گذاری به 
حرفه پرستاری و حفظ شــأن یک پرستار 
اســت که اثر مهمی در ایجاد جذابیت این 

حرفه دارد.

نجاتیان درباره جنســیت پرستاران مهاجر 
از کشــور نیز گفت: اگر چه آمــار دقیقی در 
این زمینه نداریم اما چون حدود ۷۰ درصد 
پرستاران کشور خانم هستند همین نسبت 
هم با کمــی تغییر در مهاجرت پرســتاران 
اتفاق می افتــد. یکی از مســائل مهمی که 
باعث افزایش مهاجرت می شــود، مســاله 
آینده فرزندان اســت، تعدادی از همکاران 
پرســتار که مهاجــرت می کننــد اذعان 
می کنند که این مهاجرت برای خودشــان 

نیست بلکه برای آینده فرزندانشان است.
او در پاســخ به این پرســش که چه تعداد از 
پرســتاران بعــد از مهاجرت به کشــور بر 
می گردند گفــت: این موضوع نیــز به طور 
دقیق بررســی نشــده است اما شــواهد و 
صحبت با پرستارانی که مهاجرت کرده اند 
نشان می دهد بســیاری از این آنان شرایط 
بســیار ســختی را برای مهاجرت و مستقر 
شدن در کشــور دیگر طی می کنند و وقتی 
به شــرایط پایدار می رســند دیگر تمایلی 
به بازگشــت ندارند. تصور من این اســت 
که کمتــر از ۱۰ درصــد آنها به کشــور بر 

می گردند.

رویکرد منفعلانه با مهاجرت پرستاران 
جوابگو نیست

کارشــناس مســائل پرســتاری دربــاره 
پیامدهای رونــد رو به افزایــش مهاجرت 
پرســتاران از ایران توضیــح داد: مهاجرت 
پرستاران یک واقعیت است که نمی توانیم 
آن را کتمان کنیــم یا آن را عــوض کنیم. 
نمی توانیم صورت مســاله را پــاک کنیم. 
قطعا مهاجرت پرستاران در کیفیت خدمات 
پرستاری در کشــور تاثیر منفی می گذارد 
امــا مهم رویکرد ما نســبت به این مســاله 
است. اینکه با این مســاله به صورت فعال یا 
منفعلانه برخورد کنیــم. تاکنون به صورت 

غیر فعال با این موضوع برخورد کرده ایم.
بســیاری از مســئولان فقط آمار می دهند 
که تعداد پرســتاران مهاجر بیشتر شدند. 
گاهی هم پیشــنهادهایی مطرح می کنند 
که حقــوق و مزایای پرســتاران را افزایش 
دهیم. این نوع رویکرد غیر فعالانه با چنین 
مسائلی که ابعاد جهانی دارد جوابگو نیست 
به خصوص که نسل جدید در جست و جوی 

شرایط جدید با نگاه جهانی است.
نجاتیان ادامــه داد: واقعیت این اســت که 
دهکده جهانی اتفاق افتاده اســت و افزایش 
ارتباطات جهانی در همــه گروه ها از جمله 
پرســتاران یک واقعیت انکار ناپذیر است. 
به نظر من بایــد رویکردمــان را در مقابل 
موضوع مهاجرت برای همه گروهها از جمله 
پرستاران تغییر دهیم و به صورت فعال وارد 
قضیه شــویم. باید این واقعیت را بپذیریم 
که مهاجــرت وجــود دارد، ایــن حق هر 
فردی اســت که انتخاب کند در کجای دنیا 
می خواهد زندگی کنــد، حاکمیت و نظام 
مدیریتی کشور نیز باید به موضوع مهاجرت 
پرســتاران به عنوان یک فرصت نگاه کند و 
خودش بــرای مدیریــت آن مداخله فعال 

داشته باشد.
وی افــزود: به هر حال در دنیا کشــورهایی 
هســتند که به نیروهای کار ایرانی از جمله 
پرستاران نیاز دارند. مســئولان می توانند 
خودشــان در ایــن زمینه با این کشــورها 
مذاکــره کننــد و قراردادهایــی ببندند تا 
منافع نیروهای کار ایرانی در آن کشــورها 
تامین شــود. مهاجرت نیروهــا می تواند به 
صورت مدیریت شــده باشد، در این صورت 
می توانیم نرخ بازگشــت نیروها و شــرایط 

کاری آنها را در کشــورهای مقصد ببینیم تا 
دچار مشکل نشوند و بتوانیم از آنها صیانت 
کنیم. در هر صورت بایــد برخوردمان را در 
مورد مساله مهاجرت از منفعلانه به برخورد 

فعالانه تغییر دهیم.
کارشناس مسائل پرستاری گفت:  در مورد 
تبعات مهاجرت پرستاران بر مسائل داخل 
کشور ضمن اینکه باید تلاش کنیم نیازهای 
داخل کشــور را تامین کنیــم باید واقعیت 
جهانی مهاجرت را هم بپذیریم. متاســفانه 
شــاهد یک نوع رودربایستی بین مسئولان 
کشــور هســتیم که واقعیت های جامعه را 
نادیــده می گیرند، اگر مســئولان واقعیت 
مهاجرت پرســتاران را نادیده بگیرند، اصل 
موضوع از بین نمی رود و این واقعیت اتفاق 

می افتد اما خارج از اختیار ماست.
اما اگر مســئولان این واقعیــت و این حجم 
مهاجــرت را قبــول کننــد، می توانیم با 
برنامه ریــزی آن را مدیریت کنیــم و نرخ 
بازگشت پرستاران را کم کنیم باید بسته ای 
را برای مدیریت مهاجرت پرستاران تدوین 
کنیم و در تدوین آن بایــداز تجارب جهانی 

هم استفاده کرد.

دانشکده های غیر انتفاعی برای 
تربیت پرستار بین المللی

نجاتیان افــزود: بــرای ایــن کار می توان 
دانشکده هایی را در نظر گرفت که به صورت 
غیرانتفاعی پرســتار تربیت کنند. در برخی 
کشــورها چنین مراکزی وجــود دارد که 
فقط برای صــادرات نیروی انســانی، نیرو 
تربیت می کنند. افرادی که نــه از امکانات 
دولتی اســتفاده کرده اند و نه جای کسی را 
در دانشــگاه تنگ کرده اند. خودش هزینه 
کرده و بــه صورت بین المللی بــرای کار در 

کشورهای دیگر آموزش دیده است.
ایــن آموزش هــا می تواند فقط بــرای کار 
در کشــورهای دیگر تعریف شــود. حتی 
می توان از ایــن افراد تعهداتــی گرفت که 
بخشی از درآمدشــان را به کشور برگردانند 
یــا روش های دیگــری که در دنیــا تجربه 
آن وجود دارد. مهم این اســت که در سطح 
سیاســت گذاری کلان به این نتیجه برسیم 
که باید نســبت به موضوع مهاجرت فعالانه 
برخورد کنیم. واقعیت را بپذیریم و از مواجه 
شــدن با واقعیت و برنامه ریــزی برای آن 
خجالت نکشــیم. البته در این مسیر ممکن 
است به کسانی که می خواهند در این مسیر 
کار کننــد انگ هایی بزنند اما بــه هر حال 
روزی باید به این مرحلــه از تصمیم گیری 

وارد شویم.
کارشناس مســائل پرســتاری ادامه داد: 
حتی می توان دانشکده های تربیت پرستار 
بین المللــی را بر اســاس نیاز کشــورهای 
مقصد طراحی کرد و مســائلی مثل آموزش 
زبان را در آنها در نظر گرفت. ممکن اســت 
در کشــورهای دیگر مثلا در آلمان یا سایر 
کشورهای هدف، کارشــناس پرستاری را 
به این شکل که در ایران هست نیاز نداشته 
باشــند و مهارت ها و آموزش های دیگری 
را نیاز داشته باشــند که در این دانشکده ها 

می تواند مورد توجه قرار گیرد.
در ســطح جهانی نیز در این زمینه اتفاقاتی 
افتاده از جمله اینکه ســازمان بهداشــت 
جهانی ایــن موضــوع را در قالب منشــور 
اخلاقی اســتخدام نیــروی خارجی مطرح 
کرده اســت. دیدگاه ســازمان بهداشــت 
جهانی این اســت که باید بین کشورهایی 
که پرســتار فرست هســتند و پرستار گیر 

هستند، توافقنامه ای امضا شود.
نجاتیان گفت: نظر سازمان بهداشت جهانی 
این اســت که ضرر و زیان کشــورهایی که 
پرســتار فرســت هســتند باید به طریقی 
جبران شــود، اخیرا این نوع قراردادها بین 
کشــورها رو به گسترش اســت. کشورها 
باید در مورد اینکــه با چه شــرایطی نیرو 
بفرســتند و به چه طریقی ضرر و زیان آنها 
جبران شود، با هم توافق کنند. کشورهایی 
که پرستار فرست هســتند، میلیاردها دلار 
برای تربیت نیرو هزینــه می کنند، نیروی 
انسانی متخصص تربیت می کنند، آموزش 

می دهند.
پرســتاران در کشــور مبدا مهارت کسب 
می کنند و بعد این نیروهــا کاملا رایگان در 
اختیار کشورهای پیشــرفته قرار می گیرد. 
اکنون این موضوع در ســطح جهانی مطرح 
اســت که ضرر و زیان این کشــورها را باید 
کشورهایی که این نیروها را جذب می کنند 
به نحوی جبران کنند. ایــران هم باید وارد 

این چرخه جهانی بشود.

 رییس کانــون هموفیلــی ایران گفــت: تحریم های 
ظالمانه باعث شــده که بــازده زمانی دسترســی به 
موقع بیماران هموفیلی به دارو رعایت نشــود و آنان با 

مشکلات زیادی مواجه شوند.

 نازنین فرزادی فر در گفــت و گویی با بیان اینکه دپوی 
انبار داروی بیماران هموفیلی در کشــور وجود ندارد، 
افزود: به دلیل این تحریم هــا، داروهای این بیماران به 
موقع در دســترس نیست و ســه تا ۶ ماه در تامین آنها 

عقب هستیم.
وی تاکید کرد: داروهای هموفیلی حداکثر تا ۶ روز در 
انبار می مانــد و این یک فاجعه بــوده، زیرا در طی این 
مدت فقط می توان این داروها را بــرای بیماران کمی 

مصرف کرد.
وی اظهارداشــت: حدود ســه ماه اســت که یکی از 
داروهای ضروری هموفیلی هــا را نداریم و از داروهای 

جایگزین مانند فاکتور هشت استفاده می شود.

هموفیلی

و را کاهش داده است تحریم سطح دسترسی بیماران هموفیلی به دار
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 محمدحسین لطیفی بازیگران جدید 
تربیت می کند

 محمدحسین لطیفی کارگردان ســینما و تلویزیون قصد دارد بازیگر 
مستعد را به سینما و تلویزیون ایران معرفی کند.

محمدحســین لطیفی اظهار داشــت: بازیگران می توانند ویدئویی از 
بازی خود در یکی از کارهای سینمایی و تلویزیونی را در تارنمای بنیاد 
هنرمندان مهرآفرین بارگذاری کنند که در مرحله نخست پس از تایید 

بازی بازیگر، فرد به مرحله بعدی و تست حضوری راه می یابد.
وی افزود: بازیگران فرصــت دارند تا دهم دی ماه ویدئــوی خود را در 
تارنمای مورد اشــاره بارگذاری کنند که در نهایت از بین همه کسانی 
که می آیند و در تســت حضور می یابند در ســه مرحله بورسیه صورت 
گرفته و به طور رایگان آموزش های لازم را برای ورود حرفه ای به سینما 

و تلویزیون فرا می گیرند و به آنها تعهد حضور در پروژه ها داده می شود.
لطیفی گفت: بازیگران رده سنی ۷ تا ۷۰ ســال می توانند در این تارنما 

جهت ثبت نام اقدام کنند.
این کارگردان ســینما و تلویزیون خاطرنشــان کرد: ما دنبال خروجی 
کار هســتیم تا بتوانیم بازیگرانی برتر را به ســینما و تلویزیون معرفی 

می کنیم.
وی افزود: برای بازیگران منتخب دو ترم به صورت فشــرد و دانشگاهی 

جهت آموزش های لازم اختصاص داده می شود.

معرفی داوران سرامیک و آبگینه جشنواره 
هنرهای تجسمی فجر

دبیرکل شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر با صدور احکامی 
داوران بخش سرامیک و آبگینه هنری این رویداد را معرفی کرد.

 به نقل از ستاد خبری شانزدهمین جشــنواره هنرهای تجسمی فجر، 
امیر عبدالحسینی دبیرکل جشنواره شانزدهم با صدور احکامی مجزا، 
هانیه نیک خواه، محمدعلی ســجادی و حجت الله عسگری الموتی را به 

عنوان داوران بخش سرامیک و آبگینه هنری این رویداد معرفی کرد.
هانیه نیک خواه متولد ۱۳۴۷، دارای مدارک کارشناســی رشته صنایع 
دستی از دانشگاه هنر، کارشناسی ارشد رشــته پژوهش هنر از همین 
دانشگاه و نیز دکترای این رشته از دانشگاه تربیت مدرس است. او عضو 
هیات علمی دانشکده هنر دانشگاه شــهید باهنر کرمان بوده و علاوه بر 
تالیف مقالات متعدد در زمینه های مختلــف هنری، به عنوان محقق و 
پژوهشگر عرصه هنر با نهادها و سازمان های مختلفی چون حوزه هنری 
انقلاب اســلامی، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 
موزه هنرهای صنعتی کرمان، شورای فرش استان کرمان و... همکاری 

داشته است.

محمدعلی ســجادی متولد ۱۳۵۱، دارای مدارک کارشناسی صنایع 
دســتی از مرکز آموزش عالی میراث فرهنگی، کارشناسی ارشد همین 
رشته از دانشــگاه ســوره و درجه یک هنری رشته ســفال و سرامیک 
از وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســت. او علاوه بــر تدریس در 
دانشگاه هایی چون هنر اســلامی تبریز، الزهرا )س( و سوره، به عنوان 
سرپرست کارگاه سفال و ســرامیک پژوهشکده هنرهای سنتی وزارت 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیز فعالیت داشته است.
حجت الله عسگری الموتی متولد ۱۳۶۳، دانش آموخته رشته سرامیک 
از دانشگاه هنر اسلامی تبریز و اســتادیار تاریخ تطبیقی و تحلیلی هنر 
اسلامی گروه صنایع دستی دانشکده هنر دانشــگاه الزهرا )س( است. 
این هنرمند و پژوهشــگر تاکنون علاوه بر تالیف مقــالات گوناگون در 
رویدادها و رقابت های هنــری متعددی نیز حضور داشــته و موفق به 
کسب عناوین مختلفی شده اســت که ازجمله آنها می توان به منتخب 
بخش سرامیک هنری در ششمین جشــنواره هنرهای تجسمی فجر 

اشاره کرد.
پیش از این نیز مهران هوشــیار به عنوان دبیر بخش سرامیک و آبگینه 

هنری جشنواره شانزدهم معرفی شده بود.
شــانزدهمین جشــنواره هنرهای تجســمی فجر بــه دبیرکلی امیر 
عبدالحســینی و با حضور چهره های شاخص هنرهای تجسمی، بهمن 
امســال در موزه هنرهای معاصر تهــران، مراکز معتبر نمایشــگاهی 
پایتخت و سایر استان ها برگزار می شود. علاقه مندان جهت شرکت در 
جشنواره شانزدهم و کسب اطلاعات بیشــتر درباره این رویداد هنری 
می توانند تا روز شــنبه ۲۵ آذر )حداکثر تا ســاعت ۱۰ صبح( به سایت 

مراجعه کنند.

در ایام فاطمیه؛
۲ نمایش فاطمه )س( و غربت یاس ویژه بانوان 

وند به صحنه می ر
نمایش های مذهبــی »غربت یــاس« و »فاطمه )س(« به مناســبت 

شهادت حضرت زهرا )س( ویژه بانوان به صحنه می روند.
 نمایش مذهبی »غربت یاس« ویژه بانوان همزمان با شــهادت حضرت 
زهرا )س( در فرهنگسرای اشراق اجرا می شود. این نمایش ویژه عموم 
بانوان در روزهای سه شنبه، چهارشنبه و پنجشــنبه ۲۱، ۲۲ و ۲۳ آذر 
ساعت ۱۵ در ســالن سینما اشراق و روز پنجشــنبه ۲۳ آذر ساعت ۱۰ 

صبح در فرهنگسرای اشراق به صورت رایگان به صحنه می رود.
پرده های ایــن نمایش عبارتنــد از اتفاق هــای خانه حضــرت زهرا 
)س(، عیادت همســایه، عیــادت ابوبکــر و عمر، روایــت اهل صغیر، 
وصیت حضرت زهرا )س(، دفن شــبانه حضرت زهرا )س(، پیرامید و 

مدیحه سرایی بازیگران.
شهناز کاویانی کارگردان این نمایش است و از دیگر عوامل آن می توان 
به طراح صحنه: اکرم خنجــری و کلثوم جعفــری و بازیگران نوجوان: 
مهدی تاجــوک، رقیه کاظمــی، مرجان محمدی، زهــرا جهانگیری، 
ریحانه کریمی، الهه کریمی، ســارینا مهدوی، آراد صالح پور، یســنی 
محمدی، زینب داورزنی، گیتی باشــتنی، شکیبا اســلام پور، سمانه 

اسدیان، فاطمه کیا، ثمینا دارائیان و نیلوفر جواهری اشاره کرد.
این ویژه برنامه به همت گروه فرهنگی مبیــن و کانون مبلغان فاطمی 
اشراق برگزار خواهد شد.برگزاری دسته عزا مخصوص بانوان همزمان 
با روز شهادت حضرت زهرا )س( یکشــنبه ۲۶ آذر راس ساعت ۹:۳۰ از 
جلوی در اصلی فرهنگسرای اشــراق برگزار خواهد شد.پس از ۲ سال 
اجرا در ایران و یک نوبت اجرا در کشــور عراق، خطابه  اجرای »فاطمه 
)س(« برای سومین ســال متوالی در ایام فاطمیه میزبان بانوان خواهد 
بود.نمایش »فاطمه )س(« به نویسندگی و کارگردانی مریم شعبانی از 
چهارشنبه ۲۲ آذر تا ۶ دی برای سومین ســال متوالی در ایام فاطمیه 
در تالار سوره حوزه هنری اجرا می شــود.گروه »هنر مقدس« متشکل 
از بیش از ۸۰ بانوی هنرمند، جدیدترین کار خود را پس از چند ســال 
تحقیق و ماه ها تمرین به نویســندگی و کارگردانی مریم شــعبانی با 

همکاری حوزه هنری انقلاب اسلامی روی صحنه می برد.

قاب

 مستندساز پیشکســوت با بیان این که چارچوب های 
ممیزی شبکه مستند بسته نیســت، گفت: این شبکه 
بعضا فیلم هایــی را پخش کرده که شــبکه های دیگر 

اجازه پخش آن را نداشته اند.
مرتضی رزاق کریمی اظهار داشــت: معمولا تلویزیون 
چون مخاطب وسیعی دارد، چارچوب های ممیزی اش 
شاید بسته تر باشــد. ولی شبکه مســتند تا جایی که 
متوجه شــدم، از این نظر متفاوت با بقیه شبکه هاست. 
شبکه مستند بعضا فیلم هایی را پخش کرده که شبکه 

های دیگر اجازه پخش آن را ندارند.
وی افزود: خیلی از فیلم های جشــنواره حقیقت مثل 
مهین در شبکه مســتند بدون ممیزی پخش شده اند. 
حتما یک جاهایی ممیزی اعمال می شود. ولی عموما 
فیلم ها بدون ممیزی پخش شــده اند. من خودم فکر 

می کردم این فیلم ها از تلویزیون پخش نمی شوند.

این مستندســاز درباره تغییــر مدیریت در 
شبکه مستند اظهار داشــت: آقای محسن 
یزدی از مدیرانی بودند که ســال ها در رسانه 
فعالیت داشتند. بسیار مومن هستند و اصول 
خودشــان را دارند. او در جــذب نیروهای 
خوب و مستندســازان خلاق از نســل های 
مختلف ظرفیت خوبی نشان داد و چارچوب 

بســته ای در تولید ایجاد نکرد. او مدیری بود که اصول 
و چارچوب اعتقادی خودش را حفظ کرد و توانســت 
طیف وسیعی از مسستندســازان را جذب کند. آقای 
یزدی از این نظر که توانســت اعتمادسازی کند مدیر 
موفقی بود. امیــدوارم از توانایی های ایشــان در جای 

دیگری استفاده شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تغییر مدیریت به ضرر 
شبکه مستند تمام می شود گفت: نباید سریع قضاوت 

کنیم. مدیر جدید هم شــاید کارهایی انجام 
دهد که بگوییم صد شــکر که این آمد و صد 
حیف که آن رفت. کار فرهنگی زمان بر است. 
زمانی که آقای یزدی به شبکه مستند آمدند، 
خیلی ها گفتند او با چارچوب بسته ای آمده 
اســت. ولی بعدها عملکرد او را پســندیدند. 

راجع به نفرات قبلی هم همین قضاوت شد.
رزاق کریمی افزود: یک بلــوغ فکری در مدیریت کلان 
فرهنگی حداقل در حوزه مســتند به وجود آمده است. 
می دانند که مســتند باید بازنمایــی واقعیت را انجام 
بدهد. مســتند نمی تواند از واقعیت دور باشد. ماهیت 

مستند همین است.
این مستندســاز درباره کیفیت فیلم هــای هفتمین 
جشنواره تلویزیونی مســتند گفت: من تعداد زیادی از 
فیلم ها را ندیدم. در این جشــنواره فیلم ها را داوران و 

مخاطبان داوری می کنند که اتفاق جالبی است. برای 
یک رســانه مهم اســت که بداند مخاطبانش چه فیلم 

هایی را دوست دارند.
وی افزود: هفت عدد مقدسی اســت و این رویداد هم 
به عدد هفت رســیده است. این مســیر باید به ارتقای 
آثار مســتند کمک کند. باید برای مخاطب شناســی 
سیاســتگذاری تولیدات از نتایج این جشــنواره بهره 
بگیرند. فقط برگزاری صرف جشــنواره کافی نیست. 
جشــنواره حلقهای در میان جریان تولید و عرضه آثار 

است.
هفتمین جشنواره تلویزیونی مســتند روز جمعه ۱۷ 
آذر به ایستگاه پایانی رسید و مراســم اختتامیه برای 
معرفی نفرات برتر در کاشــان برگزار شد. بزرگداشت 
مستندساز نام آشنای کشــور مرتضی رزاق کریمی از 

بخش های جنبی این مراسم بود.

 جایزه بهترین فیلم توریستی جشــنواره هندوستان 
به رامــا نامی بــرای کارگردانی مســتند »قلب تپنده 

خاورمیانه« رسید.

به گزارش روابط عمومی فیلم، مســتند »قلب تپنده 
خاورمیانه« به کارگردانی و تهیــه کنندگی راما نامی 
موفق به دریافت جایزه بهترین مســتند توریســتی از 

Short Films on cultur�ششمین جشــنواره فیلم 
al tourism شد.مســتند »قلب تپنده خاورمیانه« از 
جمله مستندهای شهری است که درباره شهر دبی به 

تولید رسیده است.
این جشــنواره از اول تا سوم دســامبر در شهر بمبئی 

هندوستان برگزار شد.

مستند

مستند

زهرا منصوری  عــادل تبریزی کارگردان 
فیلــم ســینمایی »گیجگاه« ضمــن ابراز 
رضایت از فرآیند اکران این فیلم سینمایی 
از علاقه مندی حامــد بهداد بــه این فیلم 

گفت.
عادل تبریــزی کارگردان فیلم ســینمایی 
»گیجگاه« دربــاره وضعیت اکران این فیلم 
و میزان رضایت خود گفــت: مهم برای من 
این اســت که این فیلم با وجود شــرایطی 
که برای اکران داشــت، به خوبی توانســت 
مخاطب خــود را پیدا کنــد و روند خوبی را 
هم در اکران عمومی داشت. »گیجگاه« در 
کنار کمدی های درجه یکی مانند »فسیل« 
و »هتــل« و قدرتی که این آثــار در جذب 
مخاطب داشتند، توانست مسیر خودش را 
پیدا کند و در مجمــوع از این اکران خاطره 

خوبی دارم.
وی دربــاره جنــس متفــاوت کمــدی 
»گیجگاه« نســبت به دیگــر کمدی های 
در حال اکران هم توضیــح داد: به نظر خود 
من »گیجــگاه« مطابق تعریف مرســومی 
که امروز در ســینمای ایــران از یک فیلم 
کمدی وجود دارد، یک فیلم کمدی نیست. 
بلکه می توانــم بگویم این فیلــم یک فیلم 
شــیرین اســت که در لایه های مختلف آن 
می توانید ژانرها مختلفــی را ببینید. از این 
منظر می توان گفت ژانــر اصلی روایت فیلم 
یک ملودرام اســت و در لابه لای آن شاهد 
موقعیت های شــیرینی هستیم که گاهی از 

مخاطب خنده هم می گیرد.
این کارگردان تاکید کــرد: موقعیت هایی 
که در فیلمنامه طراحی شــده است، باعث 
لبخنــد مخاطــب می شــود اما مقایســه 
»گیجگاه« با کمدی هایی که این روزها در 
حال اکران است، مقایســه اشتباهی است. 
فیلم هــای دیگری هم در تاریخ ســینمای 
ایران بوده اند که با آن هــا لبخند هم زده ایم 

اما کمدی نبوده اند.
تبریزی ادامــه داد: واقعیت این اســت که 
»گیجگاه« یک فیلم خوش روزی برای من 
بود؛ هم در زمینــه واکنش منتقدان، هم در 
جذب مخاطب و هــم در فرآیند حضور در 
جشنواره های خارجی و ارتباط با مخاطبان 

کشورهای دیگر. من خودم برای اکران این 
فیلم به ایتالیا و روسیه ســفر کردم و شاهد 
واکنش هــای مخاطبان در این ۲ کشــور 
بود. در ایران هم فیلــم »گیجگاه« مخاطب 

خودش را به خوبی پیدا کرد.
وی افزود: حتی بهتریــن فیلم های تاریخ 
ســینمای جهان هم در زمان خودشــان 
مخالفان و منتقدانی داشــته اند و در برابر 
فیلم من هم طبیعتاً افرادی بوده و هستند 
که آن را دوســت ندارند. هر فیلمســازی 
وقتی فیلمی را می ســازد، خــودش بهتر 
می دانــد که فیلمــش کجــای وجودش 
ایستاده است، »گیجگاه« برای من فیلمی 
بود که به واســطه اتفاقاتی کــه در فرآیند 
اکران برای آن رخ داد، بیشــتر دوســتش 

دارم.
این کارگردان ادامه داد: من در کل انســان 
خشنودی هســتم و اگر این فیلم در اکران 
فیلم موفقــی هم نمی بود، باز هم خشــنود 
بودم! مهم برای من این اســت که یک فیلم 
ســاخته ام و تجربه ای هم به دست آورده ام. 
اگر حاصــل این تجربــه موفق هــم نبود، 
قطعاً آن را دوست می داشــتم. »گیجگاه« 

لایه هایی احساســی و عاطفی هــم دارد و 
در کل از امیــد و اخلاقــی صحبت می کند 
که رنگ و بــوی آن در تاروپود جامعه امروز 
کم رنگ شده است. شــاید به همین دلیل با 

مردم ارتباط برقرار می کند.
وی با اشــاره بــه اینکه احســاس می کند 
خانم هایــی کــه متارکه کــرده و فرزندی 
هم دارند، خیلی با فیلــم ارتباط گرفته اند، 
توضیح داد: بالاخره قصه ایــن فیلم درباره 
زنی اســت که سرپرســتی یک خانواده را 
برعهــده دارد و به همین دلیــل این جنس 
از افراد به لحاظ احساســی بــا این کاراکتر 

ارتباط برقرار می کنند. 
خیلی از افــراد را دیده ام که پــای فیلم من 
احساســی شــده و گریه کرده اند و همین 
ویژگی نشــان می دهد کــه جنس کمدی 
فیلم من، متفــاوت از کمدی هــای دیگر 

است.
کارگردان فیلم »گیجگاه« درباره همراهی 
ارسلان امیری در نگارش فیلمنامه این فیلم 
توضیح داد: ما فیلمنامه ایــن فیلم را با هم 
نوشــتیم. ارســلان امیری یکی از دوستان 
نازنین من است که از نظر سلیقه سینمایی، 

فیلم »گیجــگاه« هیچ ربطی بــه کارهای 
او ندارد. زمانی که قصه ایــن فیلم در ذهنم 
شکل گرفت، تصمیم گرفتم فیلمنامه آن را 
با همراهی کسی بنویســم که حال خوبی با 
او دارم و ایــن حال خوب برایــم مهم بود. از 
این منظر همکاری با ارسلان امیری تجربه 

درخشانی برایم بود.
وی افزود: در فرآیند نــگارش این فیلمنامه 
اما ارســلان امیری این لطــف را به من کرد 
که اجازه داد من رهاتر باشــم و جهت گیری 
کلی فیلمنامه به سمت علایق، نگاه و حس 
من باشــد. در کل در این تجربه حس خوبی 
داشــتیم و به هر دوی مــان خیلی خوش 

گذشت.
تبریزی درباره اظهارنظر حامد بهداد درباره 
فیلم »گیجــگاه« و به کار بــردن توصیف 
»خنده مشــروع« برای این فیلم هم گفت: 
حامد بهداد بــه نظر من بازیگــر باهوش و 
باســوادی اســت و می توان او را یک بازیگر 

همه چیز تمام دانست. 
او هم ادبیات می شناســد، هم سینما و هم 
روانشناســی. از روز اولــی کــه حامد وارد 
تولید »گیجگاه« شــد، می گفت این فیلم، 

لبخندهایی که به وجود مــی آورد هم پر از 
احترام است. او معتقد بود این فیلمنامه در 
حالی که از ۲۰ ســال قبل صحبت می کند، 
ولی فیلــم عقب مانــده ای نیســت و برای 

جامعه امروز حرف دارد.
وی افــزود: او از همین منظر معتقد اســت 
که این فیلم یک کمدی ســالم است و بابت 
نگاهی که به فیلمنامه داشــت، آن عبارت 
را به کار بــرد. حامــد بهداد خیلــی فیلم 
»گیجگاه« را دوســت دارد و اخیــراً هم در 
گفت وگویی تاکید کرد که این فیلم جایگاه 
خاصی در کارنامه اش دارد. خوشــبختانه او 
حالش با این فیلم خیلی خوب است و بارها 
به تماشای آن نشسته است. جالب اینکه هر 
بار در تماشــای فیلم واکنش های متفاوتی 
از خودش نشــان می دهد. این اتفاق برایم 

باعث افتخار است.
این کارگردان سینما درباره حضور جمشید 
هاشــم پور در فیلم »گیجــگاه« هم گفت: 
اگر کســی بگوید عادل تبریزی سکانسی از 
جمشید هاشــم پور در فیلمش گذاشته تا 
صرفاً ادای دینی به او کرده باشــد، به نظرم 
فیلم را متوجه نشده اســت. آقای هاشم پور 
مهمترین ستاره سینمای ایران در سال های 
بعــد از انقلاب بــود و به نظــرم جایگاهی 
عجیب و تاریخی در سینمای ایران دارد که 
نیاز به ادای دین من ندارد. حضور ایشــان 
در فیلم، جنبه ای تحلیلــی برای اصل قصه 

داشت.
وی در پایان توضیح داد: داستان فیلم درباره 
تأثیر قهرمان در جامعه اســت و از حســن 
خشنودی می گوید که از شــکل و شمایل 
یک قهرمان، به شــکل و شــمایل دیگری 
تبدیل می شــود. حضور رضــا صفایی پور و 
حسن رضایی و زنده یاد حسین ملکی، اکبر 
اصفهانی، حسین قطاع و عزیزان دیگری که 
نگین فیلم »گیجگاه« شــدند هم در همین 
راســتا بود. به نظر من اصل ســینما در آن 
ســال ها همین قهرمان ها بودند. سینمای 
واقعی ایران، همیــن چهره ها بودند و چقدر 
هم نسل مظلوم، شریف و پرحیایی هستند. 
حضور کوتــاه آن هــا در فیلم مــن، باعث 

افتخارم بود.

چارچوب های ممیزی شبکه مستند بسته نیست

قلب تپنده خاورمیانه بهترین مستند توریستی هندوستان شد

با بخش های عکس، پوستر، آنونس و تیزر؛

فراخوان مسابقه تبلیغات جشنواره چهل  و دوم فیلم فجر منتشر شد
خریدار  فراخوان بخش مسابقه تبلیغات 
ســینمای ایران چهل و دومین جشــنواره 

بین المللی فیلم فجر منتشر شد.
 به نقــل از روابط عمومــی چهل و دومین 
جشــنواره بین المللی فیلــم فجر، بخش 
مسابقه تبلیغات ســینمای ایران چهل و 
دومین جشــنواره بین المللــی فیلم فجر 
که مهلــت ثبت نــام آن از ۲۱ لغایت ۳۰ 
آذر خواهد بود با هدف شناسایی، معرفی 
و تشویق آثار و شــیوه های خلاقانه و موثر 
در عرصه بازاریابی و پخش آثار سینمایی 
و به منظور ارتقای ســطح کیفی تبلیغات 
و اطلاع رســانی در عرصه صنعت سینما، 
در بخش هــای عکس، پوســتر، آنونس و 
تیزر فیلم هــای ســینمایی ایرانی برگزار 

می شود.
تمام متقاضیان شــرکت در بخش مسابقه 
تبلیغات ســینمای ایــران بایــد از طریق 
مراجعه به وب ســایت رســمی جشنواره 
نســبت به عضویت، ثبت نــام، تکمیل فرم 
شرکت در جشــنواره و بارگذاری نمونه آثار 
خود، مطابق بند شرایط اختصاصی مقررات 

اقدام کنند.
تمام مواد تبلیغاتی ســینمایی )داستانی، 
پویانمایی و مســتند( که از ۱۵ دی ۱۴۰۱ 
لغایت ۱۵ دی ۱۴۰۲ در داخل کشور اکران 
عمومی شده باشند و یا می شوند می توانند 

در مسابقه شرکت کنند.
آثــار ارزیابی شــده در دوره های گذشــته 

پذیرفته نمی شود.
دبیرخانه مجاز به اســتفاده از آثار ارســالی 
در بخش های مختلف رســانه ای جشنواره 
)کتاب، نشــریه روزانه، تیزر، فضای مجازی 

و سایر رسانه ها( خواهد بود.
تفســیر و رفع ابهام از مفــاد و مقررات این 
آیین نامــه و موضوعات پیش بینی نشــده 

برعهده دبیر جشنواره است.
ارایه نامه رســمی تهیه کننده و یا موسسه 
پخش کننده، مبنــی بر تایید اســتفاده از 
نسخه ارایه شــده در تبلیغات فیلم برای هر 

عنوان الزامی است.

شرایط اختصاصی بخش عکس:
فایل عکس ها باید با فرمــت jpg و حداکثر 

حجم ۴ مگاپیکسل در وب سایت جشنواره 
بارگذاری شود.

در صورت تعدد آثار، عکس هــای هر فیلم 
باید بــه صــورت جداگانه در وب ســایت 

جشنواره بارگذاری شود.
تعداد آثار ارســالی برای هر عنــوان، پنج 
عکس صحنه و ســه عکس پشــت صحنه 

است.
هر گونه دخل و تصرف در عکس به گونه ای 
که اصالت آن را مخدوش کند، موجب کنار 
گذاشتن عکس از چرخه داوری خواهد شد.

شرایط اختصاصی بخش پوستر:
 dpi و کیفیت jpg فایل پوستر باید با فرمت
۱۵۰ و در قطــع ۱۰۰ * ۷۰ در وب ســایت 

جشنواره بارگذاری شود.
پوســترهای ارایه شــده باید از میــان آثار 
استفاده شده در تبلیغات فیلم دارای مجوز 
ســازمان امور سینمایی و ســمعی بصری 

باشد.
در این بخش، فقط پوســتر فارسی فیلم ها 

مورد داوری قرار می گیرد.

شرایط اختصاصی بخش آنونس و تیزر:
فایل هر یــک از موارد در یــک آدرس ابری 
بارگذاری، ســپس لینک اثر در وب سایت 
جشــنواره ثبــت و در صورت داشــتن نام 

کاربری یا رمز عبور در فرم درج شود.
در بخش تبلیغات ســینمای ایران سیمرغ 

بلورین بهتریــن عکس، ســیمرغ بلورین 
بهترین پوســتر و ســیمرغ بلورین بهترین 

آنونس و تیزر اهدا می شود.
چهل و دومین جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ســال جاری به دبیری 

مجتبی امینی برگزار می شود.
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میدان

ایمان گودرزی  سرخ پوشــان پس از برد 
مقابل هوادار درست قبل از دربی به آرامش 

نسبی رسیده اند.
پرسپولیس به آرامش رسید. این حسی بود 
که سرخپوشــان پایتخت پــس از پیروزی 
خفیف مقابل هوادار، تا حدودی به آن دست 
پیدا کردند. آرامشــی که در شش بازی قبل 
از آن از قرمزها ســلب شــده بود ولی آنها با 
کسب ســه امتیاز این بازی توانستند آن را 

بازیایی کنند. 
این اتفاقی بود که می شــد قبــل از بازی با 
هــوادار آن را در اردوی پرسپولیســی ها 
جســت و جو کرد. جایی که رضا درویش به 
تمرین این تیم آمــد و با یحیی گل محمدی 
و شاگردانش به صحبت پرداخت. البته این 
آشتی باید قبل از بازی با الدحیل رخ می داد 
اما اینطور نشد تا شکست ناباورانه سرخ ها در 
آزادی رقم بخورد و منجر بــه ناکامی آنها از 
رســیدن به مرحله بعد لیگ قهرمانان آسیا 

شود. 
اما وقتــی ســرمربی پرســپولیس پرتاب 
بطری های آب و شــعار »حیا کن، رها کن« 
را شــنید و مدیرعامل این باشگاه هم چهره 
برافروخته و خشــمگین هواداران را حس 
کرد، آنها فهمیدند کــه دیگر جایی برای ناز 
و قهر و دعوا نیست و هوادار هم دیگر تحمل 
چنین فضای ملتهبــی را ندارد. برای همین 
آنها شمشــیرهای خود را غــلاف کردند تا 
دوباره مســیر دوســتی را در پیش بگیرند. 
البته با اینکه مشخص نیست این استراتژی 
موقت یا مصلحتی است اما نتیجه آن منجر 

به برد پرسپولیس شد. 
این نکته ای اســت که بخصــوص در رفتار 
گل محمدی به خوبی دیده می شود. یحیی 
هر وقت آرام بوده، ایــن آرامش را به تیمش 
هم تزریق کرده و به موفقیت رســیده است 
اما وقتی وارد تنش و درگیری شده، تیمش 
به حاشــیه رفته و نتیجه نگرفته اســت. او 
حالا دوباره مسیر آرامش را در پیش گرفته 
و با متانتی که از او انتظــار می رود، صحبت 

می کند.
 البته پرسپولیس هنوز به آن تیم قدرتمند 
ابتدای ســال و هفته های پایانی لیگ و جام 
حذفی که همــه تیم هــا را از دم تیغ خود 
می گذراند، تبدیل نشــده و حتی در همین 
بازی با هوادار هم می شــد اســترس را در 
بازی قرمزها حس کرد. ایــن اتفاقی بود که 
خود گل محمدی هم به آن اشــاره و عنوان 
کرد: »ســه امتیاز مهم گرفتیم اما استرس 
پیروزی در ســاق پای بازیکنانم دیده شد.« 
پرسپولیس در این شرایط نتوانست بیش از 
یک بار دروازه حریفــش را باز کند. خصوصاً 

اینکه شــهاب زاهدی و امید عالیشــاه هم 
نبودند و نبیل باهویــی در ترکیب اصلی به 
میدان رفت. البته مهاجم ســوئدی با اینکه 
گل نــزد ولی امیــدوار کننده ظاهر شــد. 
پرســپولیس حالا غول بــزرگ دربی را در 
پیــش دارد. دیــداری سرنوشت ســاز که 
ســرخ ها برای موفقیت در آن بــاز هم باید 
آرامــش خود را حفــظ کنند. اولین شــب 
آرامش بازی با هوادار بــود اما حالا باید دید 
آنها می تواننــد این حس را بــا بردن دربی 
برای خود تثبیــت کنند یا خیــر. تا غروب 

پنجشنبه باید صبر کرد و دید.

پرسپولیس مدرسه پیرمردها نیست!
مســن ترین تیــم لیــگ برتر کــدام تیم 
است؟ پاسخ این ســؤال تا چند وقت پیش 
پرســپولیس یحیی گل محمــدی بود که 
تقریباً هیچ اعتقــادی به جوانــان ندارد و 
پیرمردها را می پســندد اما حالا جواب این 
سؤال تیمی است که زمانی به عنوان معدن 
بازیکنان جوان شناخته می شد و تا مدت ها 
پدیده های زیادی را بــه فوتبال معرفی کرد 
اما چندین سال اســت دیگر این وظیفه را 
برعهده ندارد. فولاد با ۲۸/۷ سال مسن ترین 
تیم لیگ است. عددی که بسیار زیاد است، 
یعنی بیشــتر بازیکنان فولاد نزدیک به ۳۰ 
ســال ســن دارند که عدد بالایی محسوب 
می شــود. قطعاً همین آمار یکی از دلایلی 
است که خوزستانی ها در میان ۳ تیم پایین 
جــدول جای گرفتــه و روزهــای خوبی را 
نمی گذرانند. مس رفسنجان هم با میانگین 
۲۸/۱ با فاصله نسبتاً زیاد نسبت به فولاد در 

رده دوم قرار دارد.
در سوی مخالف مجتبی حسینی هم نه تنها 
جوان تریــن تیم ایران کــه جوان ترین تیم 
آسیا را روانه مســابقات لیگ برتر کرده و با 
همین جوانان امیدوار است اوضاع تیمش را 
در نیم  فصل دوم بهتــر کند و بتواند خودش 
را از منطقه خطر نجات بدهد. سعید دقیقی 
که خودش هــم مربی جوان لیگ اســت، 
توانســته دومین تیم جوان را دور هم جمع 
کند و بــا میانگین ســنی ۲۵/۵ رتبه دوم را 
در میان جوان ترین ها به خودش اختصاص 

بدهد.
ســؤال جذاب تر اما این است که سرخابی ها 
در کجای این جدول ســنی قــرار دارند؟ 
استقلال با ۲۷/۱ در میان پیرمردهای لیگ 
می نشــیند. تیمی که در چند سال اخیر با 
حضور مربیــان خارجی و فرهــاد مجیدی 
سیاســت جوانگرایی را در پیش گرفته بود 
اما با حضور جواد نکونام تغییر مســیر داد. 
پرســپولیس اما برخلاف اســتقلال خرق 
عادت کرده و توانسته کمی تیمش را جوان 
کنــد. یحیی گل محمــدی که بــه اعتماد 
نداشــتن به جوانان معروف اســت با چند 
تغییر از جمله بازی دادن به یاسین سلمانی 
و محمد عمری و میلاد ســورگی، هم نشان 
از تغییر عقایدش داد و هم میانگین ســنی 

پرسپولیس را به ۲۶/۴ رساند.
میانگین ســنی بقیه تیم هــای لیگ هم به 

شرح زیر است:
استقلال: ۱/ ۲۷ سال

ملوان: ۱/ ۲۷ سال
ذوب آهن: ۷/ ۲۵ سال

سپاهان: ۳/ ۲۶ سال
تراکتور: ۸/ ۲۵ سال

پرسپولیس: ۴/ ۲۶ سال
گل گهر: ۴/ ۲۶ سال

مس رفسنجان: ۱/ ۲۸ سال
آلومینیوم: ۲۶ سال

شمس آذر: ۵/ ۲۵ سال
هوادار: ۴/ ۲۶ سال

نفت آبادان:  ۳/ ۲۷ سال
پیکان: ۳/ ۲۴ سال
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استخوانی 6۵0 هزار دلاری در گلوی 
پرسپولیس

نبیــل باهویــی مهاجــم ســوئدی تبار 
پرســپولیس بدل به اســتخوانی در گلوی 
پرسپولیس شده اســت. مهاجمی که بدون 
نظر سرمربی و توســط شخص مدیر باشگاه 
خریداری شــد و البته مطابــق انتظار یک 
مهاجم ضعیف و بی کیفیت اســت. نبیل در 
پرسپولیس آغازی نومیدکننده داشته و به 
اندازه ای بدبینی ها اطراف او زیاد اســت که 
به نظر اعتمــاد به نفس او را نیــز به حداقل 
رسانده و او همان حداقل کیفیت خود را هم 
نمی تواند ارائه دهد. از طرفی بدشانسی نیز 
کلکسیون بدبیاری های او را کامل کرده. او 
در بازی برابر استقلال تاجیکستان در دقایق 
پایانی به زمین آمد و می توانســت گل سوم 
را بزند اما خطای پنالتی مدافع تاجیکستان 
او را در شــرایط تک به تــک متوقف کرد و 

عجیب اینکه داور هم پنالتی را نگرفت! وی 
در روز بازی با نفت آبادان برای نخستین بار 
در ترکیــب اصلی قرار گرفت امــا در روز بد 
پرســپولیس یک موقعیت خوب داشت که 
ضربه وی را گلر نفت با یک دایو عالی گرفت 

تا باهویی باز هم در حسرت گل بماند.
در بازی برابر هوادار نیز او به دلیل محرومیت 
زاهدی در ترکیب اصلی قرار گرفت اما ضربه 
خشــک او در اواســط نیمه نخست حتی از 
دروازه بان هم عبــور کرد و بــه پایه تیرک 
دروازه خورد تا باز هم در حســرت گل باقی 

بماند.
جالب اینکه در بازی تراژیک برابر الدحیل و 
در شرایطی که بازی با تساوی پیش می رفت 
و پرسپولیس بی محابا حمله می کرد و به گل 
نمی رســید، نیاز به یک نیروی تازه نفس در 
خط حمله احساس می شد. خیلی ها حدس 
می زدند که نبیل باهویــی علیرغم عملکرد 
ناامیدکننده اش در بازی های قبلی به عنوان 
بازیکن جانشین وارد زمین شود و تغییری 
در حملات تیم ایجاد کنــد. یحیی با وجود 
خالی بودن نیمکتــش ۳ تعویض انجام داد 
اما در کمال تعجــب باهویی به زمین نرفت! 
سرمربی پرســپولیس محمد عمری، میلاد 
سورگی و حتی محمدمهدی احمدی را هم 
به زمین فرســتاد اما مهاجم سوئدی روی 
نیمکت مانــد. عجیب اینکه پرســپولیس 
در اواخــر بازی هــم رو به بازی مســتقیم 
و ارســال های بلنــد آورده بــود. در چنین 
شــرایطی حضور باهویــی در زمین ممکن 
بود به پرســپولیس کمک کند و او حتی به 
شــکل تصادفی گل بزند. اما یحیی با وجود 
روی آوردن تیمش به ارســال های بلند باز 
هم باهویی را به زمین نفرستاد تا ثابت کند 
در این باره نظرهای مختلفــی وجود دارد. 
برخی می گویند باهویی در بازی های قبلی 
نشان داده که نمی تواند باری از روی دوش 
تیم بردارد. همین هفتــه پیش بود که بازی 
ضعیف باهویی باعث شــد رضا درویش به 

خاطر جذب او مورد انتقاد قرار بگیرد.
پس از پایان مســابقه هم وقتــی هواداران 
پرسپولیس در بیرون از ورزشگاه درویش را 
گیر انداختنــد و از او به خاطر جذب باهویی 
بدون موافقت گل محمــدی انتقاد کردند، 
درویش مدعی شــد که ســال گذشته هم 
یورگن لوکادیا را بــدون تأیید یحیی جذب 
کرده بود! هر چه هســت باهویی به عنوان 
یک مهاجم بی کیفیت همچون اســتخوانی 
در گلو گیر کرده؛ اســتخوانی که ۶۵۰ هزار 
دلار می گیــرد، روی نیمکت می نشــیند و 
البته در حضور گاه و بیگاهش در زمین گل 

هم نمی زند!

 رئیس فدراســیون جــودو کشــورمان در خصوص 
میزبانی ایران از جام باشگاه های آسیا، گفت: اگر اتفاق 
خاصی رخ ندهد این مســابقات به ما ســپرده خواهد 
شــد و جزیره کیش را به عنوان محل برگزاری معرفی 

کرده ایم.
آرش میراسماعیلی در خصوص برنامه های پیش روی 
فدراســیون جودو، اظهار داشت: مســابقات قهرمانی 
بزرگسالان کشور را اول و دوم دی ماه در استان بوشهر 
برگزار می کنیم کــه حکم انتخابی تیم ملــی را دارد، 
گرچه اردیبهشت ماه سال آتی پیکارهای بزرگسالان 
آســیا را در هنگ کنگ داریم و باید کار تیم ملی را آغاز 

کنیم.
وی افزود: طبق هماهنگی انجام شــده با فدراســیون 
پزشکی و در راستای پاکســازی و مبارزه با دوپینگ، 

در خــلال مســابقات قهرمانــی کشــور از 
جودوکاران تســت دوپینگ گرفته خواهد 
شــد.رئیس فدراســیون جودو بیــان کرد: 
مســابقات در هفت وزن خواهد بــود اما هر 
استان ۹ ســهمیه خواهد داشــت تا با تمام 
توان و همچون قانون جهانی و آســیایی در 

پیکارهای کشوری حضور یابند.
میراسماعیلی ادامه داد: به سرعت برنامه ریزی لیگ را 
هم انجام خواهیم داد تا بعد از قهرمانی کشــور، برگزار 

شود.
وی در خصــوص احتمــال بــالای میزبانی ایــران از 
رقابت های جودو جام باشــگاه های آسیا، تصریح کرد: 
منتظر تصمیم نهایی هیئت رئیســه آسیا هستیم و اگر 
اتفاق خاصی رخ ندهد میزبان این رویداد مهم خواهیم 

بود. به همین دلیل لیگ را برگزار می کنیم تا 
باشــگاه های ما که می خواهند در آسیا روی 

تاتامی بروند، شرایط شان مشخص شود.
رئیس فدراسیون جودو، گفت: چون میزبان 
هســتیم، حداقل دو تیــم در ایــن رویداد 
خواهیم داشــت. جزیره کیــش را به عنوان 
محل برگزاری معرفی کردیم چون حضور در 
آن برای سایر کشــورها راحت تر است و در پایان سال، 

آب و هوای مناسبی دارد.
وی گفت: تقویــم جهانی ســال ۲۰۲۴ میلادی اعلام 
شــده و منتظر تقویم آســیا هســتیم تا زمان دقیق 

برگزاری این رویداد مشخص شود.
میراســماعیلی در خصــوص اینکــه رقابت های جام 
باشــگاه های آســیا در رشــته های انفرادی چندان 

جدی گرفته نمی شود و آیا در جودو نیز اینگونه است، 
گفت: فکر می کنم در ســال های دور، یک یا دو مرتبه 
این رقابت های برگزار شــد اما خیلی سال تعطیل بود 
و اکنون آســیا می خواهد دوباره آن را برگــزار کند. با 
توجه به تجربــه ای که دارم، فکر می کنم کشــورهای 
آسیای میانه مثل ازبکستان، قزاقستان، قرقیزستان و 
تاجیکستان که دارای باشگاه های قدرتمندی هستند 
و همچنین کشــورهای عربی اســتقبال خوبی از جام 
باشگاه ها داشته باشــند. هرچند می دانم شاید ژاپن و 

کره جنوبی در این رویداد حاضر نشوند.
رئیس فدراســیون جودو ادامه داد: هــر وقت میزبانی 
تایید نهایی شود، جلساتی را با مسئولان وزارت ورزش 
خواهیم داشــت تا میزبانی در خور شــان کشورمان 

داشته باشیم.

جودو

میراسماعیلی: منتظر تصمیم هیئت رئیسه آسیا هستیم؛ کیش را برای میزبانی معرفی کرده ایم

 دو تصمیمی که زلزله می شود

آتش زیر خاکستر در استقلال و پرسپولیس
مهدی مرتضویان  یک تصمیم خبرســاز 
بعد از دربی می توانــد واکنش تند هواداران 
اســتقلال را به همراه داشته باشد تا این تیم 
با چالش جدیدی مواجه شود. پرسپولیس 
هم که روزهای ناآرامی داشــت، شاهد یک 

اتفاق خواهد بود.
در پیــش بودن دیــدار حســاس تیم های 
استقلال و پرسپولیس مسئولان فدراسیون 
فوتبال و وزارت ورزش را هم تحت تأثیر قرار 
داده تــا دو تصمیم مهمی کــه می خواهند 
پیرامون این دو باشــگاه اتخــاذ کنند را به 
تأخیر بیندازند. تصمیمــی که قطعاً تبعات 
ســنگینی برای اســتقلال و پرســپولیس 

خواهد داشت.
دیدار رفت تیم هــای فوتبال اســتقلال و 
پرسپولیس در لیگ بیســت و دوم فوتبال 
کشور ســاعت ۱۵ روز پنجشنبه ۲۳ آذرماه 
برگزار می شــود تا صــد و دومیــن دربی 
پایتخت در آخرین روزهــای پاییز ۱۴۰۲ 

برگزار شود.
دو تیم در حالی به مصاف همدیگر می روند 
که بار دیگــر تفاضل امتیاز آنهــا به حداقل 

رسیده اســت. اســتقلال از ۱۱ بازی قبلی 
خود صاحب ۲۴ امتیاز شده است تا فعلًا در 
صدر جدول خودنمایی کند. پرســپولیس 
نیز در حالی با یک بــازی کمتر ۲۰ امتیازی 
است که کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
این باشــگاه را به دلیل عــدم رعایت آئین 
نامه های نقل و انتقالات با جریمه روبرو کرد 

تا یک امتیاز از سرخپوشان کسر گردد.
امتیــازی که بــه دلیــل عــدم رعایت در 
پرداخت مالیات گئورگی گولسیانی مدافع 
گرجستانی کسر شــد. طبق قوانین جدید 
نقل و انتقالات فوتبال ایران هیچ باشگاهی 
حق پرداخــت مالیات بازیکــن را ندارد اما 
باشگاه پرســپولیس آن را قبول کرده بود تا 

یک امتیاز کسر شود.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 
تلاش زیادی کرد تا با اصــلاح قرارداد مانع 
از این امر شود اما کمیته انضباطی اصلاحیه 
قرارداد را نپذیرفت تا ســرخ ها چاره ای جز 

پذیرش این حکم نداشته باشند.
به دنبــال اجرایی شــدن ایــن رأی، چند 
باشگاه با ارســال درخواســت هایی که به 

کمیته انضباطــی فدراســیون فوتبال، از 
این کمیته خواســتند به تخلفات احتمالی 
اســتقلال نیز در همین زمینه رســیدگی 
کند که این درخواست ها منجر به برگزاری 
جلســه کمیتــه انضباطی با درخواســت 
کارگروه نظارت بــر نقل و انتقالات شــد. 
نشســتی که علی خطیر مدیرعامل باشگاه 
استقلال در آنجا حضور داشت تا مستندات 
خود را بــرای جلوگیری از کســر امتیاز از 
آبی پوشان ارائه کند.مهر کسب اطلاع کرد 
پس از برگزاری این نشســت و جمع بندی 
اعضای کمیته انضباطی، تصمیم بر کســر 
امتیاز از استقلال گرفته شــده است اما در 
پیش بودن دیدار حســاس آبی پوشــان با 
پرســپولیس، فدراســیون فوتبال را بر آن 
داشته تا رأی کسر امتیاز از استقلال را پس 

از دربی اعلام کند.
اتفاقاتی که پس از دربــی رخ خواهد داد به 
کســر امتیاز از اســتقلال برنمی گردد و به 
احتمال فراوان یــک جابجایی مدیریتی در 
پرسپولیس هم رخ خواهد داد تا این باشگاه 
تهرانی نیــز روزهای متفاوتــی را در پیش 

داشته باشد.رضا درویش مدیرعامل باشگاه 
پرسپولیس که در ماه های گذشته صندلی 
مدیریت خود را به دلایــل مختلف از جمله 
عدم توانایی در تأمین منابع مالی مورد نیاز 
باشــگاه و همچنین اختلاف با ســرمربی، 
لرزان دیده است، به در خروجی این باشگاه 
نزدیک شده و با تصمیم وزارت ورزش جای 

خود را به فرد دیگری خواهد داد.
البته وزارت ورزش در حال بررســی نهایی 
شــرایط باشــگاه پرســپولیس و تغییرات 
مدیریتی در آن است که همین امر احتمال 
زمانبر بودن تغییرات را زیاد خواهد کرد. این 

وزارتخانــه چند گزینه را برای جانشــینی 
درویش مــد نظــر دارد که ممکن اســت 
انتخاب نهایی تا دی ماه ســال جاری ادامه 

داشته باشد.
رضا درویش کــه تنها مدیرعامل باشــگاه 
اســت و عضویتی در هیأت مدیــره ندارد 
بــه احتمال زیــاد نیــم فصــل دوم دیگر 
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس نخواهد 
بود. اما از آنجایی که دیدار با استقلال برای 
سرخپوشــان از اهمیت بالایــی برخوردار 
اســت، وزارت ورزش فعــلًا تصمیمی برای 

مطرح کردن این جابجایی ندارد.

گزینه نهایی داور داربی مشخص شد
گزینه نهایی قضاوت داربی ۱۰۲ بیژن حیدری خواهد بود.

 دیدار دو تیم پرسپولیس و اســتقلال در دیدار معوقه هفته پنجم لیگ 
برتر روز پنجشنبه ۲۳ آذر ماه در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد.

هنوز از ســوی کمیته داوران داور داربی به صورت رسمی اعلام نشده 
اســت اما طبق پیگیری های خبرنگار ایســنا بیژن حیدری به احتمال 

فراوان قضاوت این دیدار را بر عهده خواهد داشت.
البته حیدری در گذشته دیدار دو تیم را قضاوت کرده است.

تاکید بر تصمیم گیری توسط مجمع
وسای هیات های ژیمناستیک در کمیته  تجمع ر

ملی المپیک
برخی روسای هیات های اســتانی فدراسیون ژیمناســتیک به نشانه 
اعتراض در کمیته ملی المپیک حاضر شــدند و درخواست داشتند که 
مجمع برای فدراسیون تصمیم گیری کند.مجمع عمومی کمیته ملی 
المپیک با حضور رؤسای فدراسیون های ورزشــی در حالی برگزار شد 
که زهرا اینچه درگاهی رئیس پیشــین این فدراســیون با دعوت نامه 
راهی این مجمع شــد و مجوز عابد حقدادی برای حضور در این مجمع 
باطل شد.فدراسیون ژیمناستیک مدت هاست با حواشی زیادی درگیر 
اســت، عابد حقدادی رئیس فعلی فدراسیون ژیمناستیک از اسفندماه 
سال گذشته در یک انتخابات پرحاشــیه برنده مجمع شد و ریاست این 
فدراســیون را برای چهار ســال در اختیار گرفت البته که فدراسیون 
جهانی هنوز ریاســت او را به رســمیت نشــناخته و همیــن موضوع 

چالش های زیادی برای ورزشکاران این رشته به وجود آورده است.
حالا این بــار هم موضوع دعــوت از اینچه درگاهی بــه مجمع عمومی 
کمیته ملی المپیک به یک چالش جدید تبدیل شــده است و به همین 
خاطر اعظمی هیأت البــرز، رضایی آذریایجان شــرقی، نکویی هیأت 
البرز اصفهان، رســتمی هیأت البرز ایلام، احمدی هیأت البرز مرکزی 
و نایب رئیس فدراسیون، امین منش هیأت استان لرستان و سرپرست 
دبیری فدراسیون، قلندرپور هیأت استان خوزســتان به نمایندگی از 
دیگر رؤسای هیأت های استانی در وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 

حضور پیدا کردند.
این افراد به دلیل شــائبه بازگشــت اینچــه درگاهی در فدراســیون 
ژیمناســتیک، در وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک حاضر شــدند و 
درخواست داشتند که مجمع در مورد شرایط فدراسیون ژیمناستیک 

تصمیم گیری کند.

رتبه علی پاکدامن در رنکینگ جهانی 
شمشیربازی تک رقمی شد

عملکرد علی پاکدامن در مســابقات گرندپری فرانسه منجر به صعود 
چهارپله ای او در رنکینگ جهانی و قرار گرفتن در جایگاه هشتم شد.

 

فدراسیون جهانی شمشیربازی رده بندی جدیدی ورزشکاران اسلحه 
ســابر را اعلام کرد. این رده بندی متأثر از رقابت های گرندپری فرانسه 
است که طی روزهای گذشته برگزار شد.براین اساس علی پاکدامن که 
در مسابقات گرندپری فرانســه تا مرحله یک چهارم نهایی پیش رفت 
با چهار پله صعود در رده هشــتم جهان قرار گرفت. این برای نخستین 
بار اســت که پاکدامن در رده بندی جهانی صاحب رده تک رقمی شده 
است.ســایر نمایندگان ایران اما در رده بندی جدید فدراسیون جهانی 
شمشــیربازی ســقوط داشــته اند طوری که محمد رهبری با یک پله 
سقوط در رده ۳۳ ایســتاد. فرزاد باهر ارسباران هم یک رده سقوط کرد 
و به جایگاه ۵۸ رســید. همچنین فتوحی صاحب جایگاه ۷۴ شد. وی با 

هشت پله سقوط در این رده ایستاد.

پس از مصدومیت دوباره
مدت دوری سردار آزمون از میادین فوتبال 

مشخص شد
یک رســانه ایتالیایی زمان دوری مهاجم ایرانی تیم فوتبال رم ایتالیا را 
اعلام کرد. تیم های فوتبال رم و فیورنتینا شــامگاه یکشنبه ۱۹ آذر و در 
هفته پانزدهم ســری آ ایتالیا در ورزشگاه المپیک شهر رم به مصاف هم 

رفتند که این بازی در پایان با نتیجه تساوی یک بر یک به پایان رسید.
ســردار آزمون مهاجم ایرانی تیم فوتبال رم در دقیقــه ۲۵ این بازی و 
به دلیل مصدومیت پائولو دیبالا جایگزین این بازیکن شــد، سردار در 
نیمه دوم و در دقیقــه ۶۲ به دلیل خطای بازیکــن فیورنتینا روی پای 
او، مصدوم شــد و نتوانســت به زمین بازی بر گردد و به جای او استفان 
laro� »الشعراوی وارد زمین شد.در همین خصوص ســایت ایتالیایی 

ma۲۴« خبر داده که مهاجم تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه رم ایتالیا، 
از ناحیه ساق پای راست دچار مصدومیت شده و مصدومیت او ۱۵ تا ۲۰ 
روز به طول می انجامد و در این مــدت نمی تواند تیم رم را در دیدارهای 
مختلف همراهی کند.همچنین آزمون در مدت زمانی که در زمین بازی 
حضور داشت از ســاعت »sofascore« نمره  ۷/۶  از ۱۰ را دریافت کرد 

که نمره متوسطی محسوب می شود.

 شطرنجباز ایران در مسابقات لندن نایب
 قهرمان شد

سید محمد امین طباطبایی سوپراستاد بزرگ شــطرنج ایران با نایب 
قهرمانی به کار خود در مســابقات لندن پایان داد. در دور نهم و پایانی 
سیزدهمین دوره مســابقات بین المللی شــطرنج لندن، سید محمد 
امین طباطبایی برابر نماینده ای از فرانسه به تساوی دست یافت.بدین 
ترتیب این سوپراستاد بزرگ شــطرنج ایران با کســب چهار پیروزی 
همراه با دو شکســت و ســه تســاوی به کار خود در این رقابت ها پایان 
داد.وی با این عملکرد و با مجموع ۵.۵ امتیاز رده دوم جدول رده بندی 
مسابقات شطرنج لندن ایســتاد و نایب قهرمان شد.سید محمد امین 

طباطبایی با ریتینگ ۲۶۹۲ در مسابقات لندن شرکت کرد.

مفقودی
متالیک  خاکستری  رنگ  اریان  پژو 206  سواری  سبز  برگ 
موتور14188031165وشاسی  شماره  1388به  مدل 
ایران  NAAP31EG9AJ226671وشهربانی 
54_677د96به نام بی بی طاهره سعید نژاد مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد



استان

مدیرعامــل شــرکت  ارومیــه - رحیــم جباردخــت   
گاز آذربایجــان غربــی بــا بیــان اینکــه ســالانه ۷ میلیــارد 
مترمکعب گاز در اســتان مصرف می شود، از بسیج برای 

کنترل مصرف گاز یاری خواست.
جمــع  در  آذربایجان غربــی  گاز  شــرکت  مدیرعامــل 
بسیجیان شــرکت گاز اســتان اظهار کرد: در این استان، 
در پیک مصرف، نزدیک به ۳۲ تا ۳۴ میلیون مترمکعب  
در روز گاز اســتفاده می شــود کــه در مجمــوع ســالانه به 

حدود ۷ میلیارد مترمکعب می رسد.
علیرضا شــیخی ادامــه داد: بــا یــک روز تعطیلــی ادارات 
و مــدارس، نزدیــک یــک میلیــون و ۲۰۰ هــزار مصــرف گاز 
استان کاهش می یابد که تاثیر قابل توجهی در پایداری 

شبکه گاز استان در اوج مصرف دارد.
مدیرعامــل شــرکت گاز آذربایجان غربــی بــا بیــان اینکــه 
حدود ۲۰ هزار کیلومتر شبکه گذاری گاز در استان انجام 
شــده اســت، افزود: با این میــزان شــبکه، گاز حدود یک 
میلیون و ۱۷۰ هزار مشــترک، بیش از حــدود ۲ هزار واحد 

صنعتی و CNG ۱۳۷ تامین می شود.

کید بر اینکــه نگاه ها بــه گاز باید به  شــیخی در ادامه با تا
عنوان یک ســرمایه ی ملی باشــد، گفت: تنهــا راه ما این 
اســت که مصــرف گاز را کنترل کنیم لــذا در همین راســتا 
شــرکت ملــی گاز ایــران یــک ســری ســرمایه گذاری هایی 
در این خصوص انجــام داده که از جملــه آن ها می توان 
و جایگزینــی  و خریــد  بهینه ســازی موتورخانه هــا  بــه 

بخاری های هرمتیک اشاره کرد. 
وی بــا اشــاره بــه اینکــه انتظــار داریــم بســیج به مــا برای 
کنتــرل مصــرف در اســتان کمــک کنــد تــا زمســتان را بــا 
حداقل مشکلات سپری کنیم، خاطرنشــان کرد: انرژی 
بــه قــدری در کشــور مــا ارزان اســت کــه در زمــان گرمای 

منزل، پنجره ها را باز می کنیم.
هــر  نــرخ  آذربایجان غربــی  گاز  شــرکت  مدیرعامــل 
مترمکعــب گاز صادراتــی به ترکیــه را ۲۳ ســنت اعلام کرد 
و ادامــه داد: مشــترکان ما بایــد از لحاظ فرهنگــی به این 
ذهنیــت برســند که ایــن انــرژی که یــک ســرمایه ی ملی 
اســت و بــه ارزانــی در اختیارمــان قــرار گرفتــه، بدرســتی 

استفاده کنند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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طی یک سال اخیر ؛

۲۸ هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه بدون ضامن 
در کردستان پرداخت شد

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیر شــعب بانک قرض الحســنه مهــر ایران 
استان کردســتان گفت: در یک ســال اخیر ۲۸ هزار فقره تســهیلات بدون 
ضامن به مبلــغ بیش از ۶ هــزار و ۹۴۳ میلیارد ریال در کردســتان پرداخت 

شده است.
بــه  کــه  رســانه ها  خبرنــگاران  بــا  نشســت  در  اســعدی  حســام الدین   
مناســبت ســالگرد تاســیس این بانک برگزار شــد، اظهار داشــت: فرهنگ 
قرض الحســنه در ســوره های قرآنی و روایات متعددی به آن اشــاره شــده 

است و این بانک در راستای عنل به این ارزش ها فعالیت می کند.
مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران اســتان کردستان تصریح کرد: 
این بانک در کردســتان ۱۴ شــعبه و یک باجه در ســروآباد دارد و صرفا یک 

بانک قرض الحسنه است که هیچگونه فعالیت اقتصادی ندارد.
وی اعــلام کرد: تمــام فعالیت هــای این بانک قرض الحســنه اســت و هیچ 
عقود دیگری در این بانک وجــود ندارد هر چند با ایــن روند تحول خوبی 

در کردستان ایجاد کرده است.
به گفته اســعدی، بانک قرض الحسنه مهر ایران توانســته است ۱۲ درصد 

سهم نقدینگی کردستان را جذب کند.
وی اعلام کــرد: ۲۸ هــزار فقره تســهیلات بــدون ضامن بــه مبلغ بیــش از ۶ 
هــزار و ۹۴۳ میلیارد ریال در بازه زمانی یکســال اخیر در اســتان کردســتان 
پرداخــت کرده ایم و این در راســتای فقرزدایی و تامین نیاز مســتمندان و 

نیازمندان بوده است.
کارت بانک قرض الحســنه مهر ایران اشــاره کــرد و گفت:  وی به طــرح کالا
در قالــب ایــن طــرح، بــدون ســپرده گذاری تــا ســقف ۱۵۰ میلیــون تومــان 
تســهیلات به متقاضــی پرداخت می شــود و این صــرف بــرای خرید کالای 

ایرانی و در راستای حمایت از تولید و کالای ایرانی است.
اســعدی میــزان تســهیلات خریــد کالای ایرانــی در یــک ســال اخیــر در 
کردســتان را بیش از ۱۹ هزار فقره به مبلغ بیش از ۷ هزار میلیارد ریال اعلام 
کرد. مدیر شــعب بانک قرض الحسنه مهر کردســتان ادامه داد: بالای ۹۸ 

درصد مشتریان از خدمات این بانک رضایتمندی دارند.
اســعدی تصریح کــرد: از ابتــدای امســال منابــع بانکی مهــر در کشــور ۵۵ 
درصد رشــد داشــته که این رقم در کردســتان ۶۵ درصد بوده اســت و این 

گواه بارز استقبال کردستانی ها از این بانک است.
وی ادامــه داد: بیــش از ۶۳ درصد تســهیلات و ۶۷ درصد افتتاح حســاب 

در سال جاری به صورت غیرحضوری و آنلاین بوده است.
مدیر شــعب بانک قرض الحســنه مهر ایران اســتان کردســتان  همچنین 

تعداد مشتریان این بانک در کردستان را ۲۲۰ هزار مشتری اعلام کرد .

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار:

 بهزیستی گلستان به صورت جدی 
پیگیر مناسب سازی معابر و امکان باشد

گــرگان- مهنازمحمدزمانــی   معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعــی 
اســتاندار گلســتان با اشــاره به انتقادات و گلایه های معلولان این استان 
گفت: مناسب ســازی یکی از حقوق مهم شماست که بهزیستی به صورت 
، در همایش گرامی داشــت روز  جدی پیگیری می کند. ســیدعلی مهاجــر
معلولان اســتان به مناســبت هفته معلــولان اظهار کــرد: روز معلــولان روز 
توجه به توان مندی های این قشــر و یادآوری وظایف مسؤولان و دیگران 
نســبت به آن ها اســت. قطعاً تلاش های زیادی تا کنون انجام شــده است 
امــا کافــی نیســت و حــق شــما ادا نشــده اســت.معاون سیاســی، امنیتــی 
و اجتماعــی اســتاندار گلســتان گفــت: بــرای رســیدن بــه نقطــه مطلــوب 
کارهای بســیاری باید صورت بگیرد، در دولت مردمی تلاش می کنیم با کار 
جهادی عقــب افتادگی ها را جبران کنیم و حتماً هم راهی و کمک شــما در 

این مسیر لازم و ضروری است.
وی یــادآور شــد: انتقــادات و مطالبات شــما به حق بــوده، یکــی از حقوق 
مهم شــما مناسب ســازی اســت که بهزیســتی به صــورت جــدی پیگیری 

می کند و ما نیز برای تحقق این مهم در کنار بهزیستی خواهیم بود.
گفتنی اســت معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعی اســتاندار در حاشــیه 
ایــن مراســم ضمــن ملاقــات چهــره بــه چهــره بــا معلــولان از نمایشــگاه 

دستاوردهای این قشر بازدید کرد

پیرامون استانداردسازی جایگاه های سوخت سی ان جی رشت صورت گرفت؛

دیدار مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گیلان با شهردار رشت

رشــت    رحیــم شــوقی شــهردار بــا مجتبــی شــکوری مدیــر شــرکت ملــی 
پخش فرآورده هــای نفتی گیــلان دیدار کرد و در راســتای تعامــلات ایجاد 
شده پیرامون استانداردســازی و به روزرســانی جایگاه های سوخت سی 
ان جی شــهرداری به گفت و گو پرداختند.استانداردســازی جایگاه های 
سوخت سی ان جی شهرداری رشــت طبق اســتانداردهای سازمان ملی 
کنــون جایــگاه های  اســتاندارد از خــرداد ماه ســال جــاری آغــاز شــده و تا
کان فعالیت خــود را پس از  ، دولت آبــاد و لا ســوخت ســی ان جی نخودچر
استانداردســازی آغاز کردند ضمن اینکه استانداردســازی و به روزرسانی 
جایگاه های ســوخت ســی ان جی اتوبوســرانی و تازه آباد در مرحله پایانی 

قرار دارد.

 دیسپاچینگ شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در جمع برترین های  کشور

اهواز  -محمد مجدم   دیســپاچینگ شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
بــه عنــوان یکــی از دیســپاچینگ های برتــر کشــور بــرای گــذر از اوج بــار 

تابستان ۱۴۰۲، مورد تقدیر شرکت توانیر قرار گرفت.
کــه در شــرکت توانیــر بــا حضــور محمــد الــه داد معــاون   در جلســه  ای 
کز  هماهنگــی انتقال و تجــارت خارجی شــرکت توانیر و روســای ادارات مرا
دیســپاچینگ های انتقــال و فــوق توزیــع سراســر کشــور برگــزار شــد، از 

دیسپاچینگ های برتر قدردانی به عمل آمد.
در ایــن نشســت دیســپاچینگ شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان بــه 
عنوان یکــی از دیســپاچینگ های برتر انتخــاب و از ادیب روســتایی مدیر 

، قدردانی به عمل آمد. دیسپاچینگ این شرکت با اهدای لوح تقدیر
در این لوح تقدیر آمده است: تامین مســتمر نیاز برق کشور با حفظ قیود 
بهره برداری مطمئن از شبکه از حساسیت فوق العاده ای برخوردار است 
که ایــن مهــم بــا همــکاری و همراهــی آن شــرکت در حــوزه راهبری شــبکه 

انتقال و فوق توزیع در گذر از اوج بار سال ۱۴۰۲ به خوبی محقق شد.
بی تردیــد مســاعی جنابعالــی در مدیریــت راهبــری شــبکه فــوق توزیــع با 
بهره گیری از دانش روز و نیروی متخصص نقشــی تاثیرگــذار در موفقیت و 

بهره برداری ایمن و پایدار از شبکه برق داشته است.
بدینوســیله از جنابعالی و تمامی همکاران شاغل در آن امور در دستیابی 

به موفقیت غرورانگیز تقدیر می نمایم.
در نشســت معــاون هماهنگــی انتقــال و تجــارت خارجــی شــرکت توانیر و 
کــز دیســپاچینگ های انتقــال و فــوق توزیــع سراســر  روســای ادارات مرا
کــز کنترل،  کشــور همچنین بــا اشــاره به لــزوم تقویــت بدنــه تخصصــی مرا
کثری نیروهــا برای گــذر موفــق از اوج بار زمســتان و حفظ  بر آمادگــی حدا

کید شد. پایداری شبکه برق کشور تا

کرمانشــاه - حســنا فخارزاده   مدیرعامل شرکت گاز اســتان کرمانشاه با 
اشــاره به افزایش ۱۰ تا ۱۵ درصدی مصرف گاز در کرمانشــاه نسبت به مدت 
مشــابه ســال گذشــته، گفت: بخش عمده ایــن افزایش مصــرف مربوط به 
بخش تجــاری و اصنــاف و عمدتــا نیز مربــوط به اســتفاده از سیســتم های 

گرماتاب( است. ( هیتر تابشی در محیط باز
ناصر حســینی  با اشــاره به اینکــه مصرف گاز در کرمانشــاه نســبت به ســال 
گذشــته بین ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش داشــته اســت، اظهار کرد: از این میزان 
افزایش تنها ســه تا چهــار درصد آن مربوط بــه بخش خانگی بــوده و مابقی  

عمدتا مربوط به واحدهای تجاری و صنفی است.
وی یکی از اصلی ترین دلایل افزایش مصرف گاز را استفاده از سیستم های 
تابش گرما  و یا ســایر وسایل گرمایشــی غیرمجاز در محیط باز مقابل برخی 
کــز عرضــه مــواد غذایــی ماننــد  واحدهــای صنفــی و تجــاری خصوصــا مرا
کید کرد: این سیستم  ساندویچی ها، غرفه های میدان بار و... دانست و تا

گرمایشــی به دلیل آنکه در محیط باز دایر می شــود، با هدررفت بسیار زیاد 
انرژی همراه است.

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه، اســتفاده از این شــیوه گرمایشی 
کنون با افزایش مصــرف گاز مواجهیم  را برای فضاهای باز در شــرایطی کــه ا
ممنوع اعلام کرد و یادآور شــد: تعدادی از این سیســتم های گرمایشــی را از 

نقاط مختلف شهر جمع آوری کردیم.
حســینی با بیان اینکه واحدهای تجاری بزرگ مانند پاســاژها نیز موظفند 
سیســتم گرمایشــی محیط پاســاژ را صرفــا تا ســاعت ۱۹ روشــن نگــه دارند، 
خاطرنشــان کرد: با رعایت الگوی مصرف در بخش تجاری میزان مصرف تا 

حدود زیادی کاهش خواهد یافت.
وی از الــزام کاهــش ۲۰ درصــدی مصــرف گاز در بخــش تجــاری و اصنــاف 
نســبت به دوره مشــابه ســال قبل خبر داد و با بیــان اینکه ایــن واحدها در 
غیر این صورت مشــمول جریمه خواهند شــد، ادامه داد: برای واحدهای 

صنفی و تجاری که مصرف بالایی دارند، پیامک اخطار صادر می شود.

کرمانشاه

مدیرعامل شرکت گاز کرمانشاه:

ع است استفاده از "هیتر تابشی" در فضای باز واحدهای تجاری ممنو

شهر بو البرز
شهردار چهارباغ : 

شورای معاونین شهرداری چهارباغ باید فعال و تاثیرگذار باشد

معاونیــن  شــورای  جلســه  مظفــری    -ترنــم  البرز
هــای  سیاســت  راســتای  در  چهاربــاغ  شــهرداری 
مدیریــت شــهری، بســیار فعــال و پــر از بحــث و تبادل 
نظر بــود، جلســه ای که به ریاســت مهندس موســوی 
شــهردار چهارباغ و با حضور اعضای شــورای معاونین 
از ســاعت ٧ صبــح شــروع شــد و تــا ســاعت ١٠ ادامــه 

داشت.
کیــدات مهمی در  شــهردار چهاربــاغ در ایــن جلســه  تا
حوزه های درآمدی، مالــی، عمرانی، خدماتی، فضای 

، فرهنگی و... داشت: سبز
 وضعیــت پرونــده هــای صنفی شــهرداری قابــل قبول 
نیســت هر چند نســبت به ســال هــای گذشــته تعداد 
پرونده های تشکیل شــده ۴ برابر شــده اما انتظار من 
با توجه به فعالیت بســیار زیاد صنوف در ســطح شهر و 
نواحی، ساماندهی و بروزرســانی پرونده ها با وضعیت 
موجود ســطح شــهر اســت. در حــوزه درآمدی نیــاز به 
حرکتــی انقلابــی، دلســوزانه و جهــادی داریــم، کمیته 
درآمد بــه صورت مســتمر جلســات ویــژه برگــزار نماید 
و راهکارهای درآمدی بررســی و بــا هم افزایــی، تعهد و 
دلســوزی وضعیــت درآمــدی شــهرداری ســاماندهی 
شــود. نهضت کاشــت نهال با کاشــت ١٠ هزار درخت تا 

پایــان ســال توســط اداره طــرح و توســعه فضــای ســبز 
شــهرداری در دســتور کار اجرایی قــرار بگیرد. بــا ایجاد 
مسوولیت اجتماعی درشــهروندان می توان در آینده 
نزدیک، شعار هر شهروند یک درخت را عملیاتی کرد. 

 پرونــده هــای بدهــکاران مالــی در بایگانی شــهرداری 
ک بخورد، ضروری است نسبت به شناسایی  نباید خا
و تعییــن تکلیــف ایــن پرونده هــا اقدام عاجــل صورت 
گیرد.  روزمره گــی آفت یک ســازمان و مجموعــه اداری 
و اجرایی اســت، مراقب باشــید در این گرداب نیفتید. 
در ایــن میــان، شــورای معاونیــن بایــد پویــا، فعــال و 

اثرگذار باشد. 

عسلویه  اجتماعی  تامین  بیمارستان  در  مرجع   آزمایشگاه 
راه اندازی شد

بوشــهر  -رضــا حیــدری   بــا هــدف ســهولت در 
روان ســازی  و  آزمایشــگاهی  دریافــت خدمــات 
دریافت ایــن خدمات، آزمایشــگاه مرجــع جنوب 
کــرم)ص( اســتان در بیمارســتان حضــرت نبــی ا

عسلویه مورد بهره برداری قرار گرفت.
به گــزارش روابط عمومــی مدیریت درمــان تامین 
اجتماعی استان؛در آئینی آزمایشگاه بیمارستان 
کرم)ص(عســلویه بعنوان ســومین  حضرت نبــی ا
مرجــع آزمایشــگاهی در جنوب اســتان راه اندازی 
شــد و بخــش هورمون بــه خدمــات آزمایشــگاهی 

این بیمارستان افزوده شد.
تامیــن  اســماعیلی مدیــر درمــان  دکتــر حســن 
اجتماعــی اســتان بوشــهر در خصــوص اجــرای 
طــرح آزمایشــگاه مرجــع گفــت:در ایــن طــرح کــه 
فارســی  ســلمان  بیمارســتان  در  ایــن  از  پیــش 
بوشــهر و بیمارســتان مهــر برازجــان اجــرا شــده 
کز درمانی تامین  است آزمایشــاتی که در ســایر مرا
اجتماعــی اســتان انجــام آن میســر نمــی باشــد با 
انتقــال نمونه ها بــه آزمایشــگاههای مرجع انجام 

می گردد.
کاهــش  وی افزود:هــدف از اجــرای ایــن طــرح 

دوش  بــر  آزمایشــگاهی  خدمــات  هــای  هزینــه 
مــردم و ســهولت دسترســی بیمــه شــدگان تامین 
نقــاط  کلیــه  در  خدمــات  ایــن  بــه   اجتماعــی 

استان می باشد.
مدیــر درمــان تامیــن اجتماعی اســتان بوشــهر با 
کــز  اشــاره بــه توســعه خدمــات آزمایشــگاهی مرا
درمانــی تامین اجتماعی اســتان گفت:بــه منظور 
آزمایشــگاه  طــرح  بــه  مراجعیــن،  رضایمنــدی 
مرجع بســنده نشــده و از طریــق عقد تفاهــم نامه 
با آزمایشــگاههای اســتان دریافــت برخــی دیگر از 

خدمات آزمایشگاهی نیز فراهم شده است.

تهران شهرستان های 

شهرستان قدس- کیایی   ســعید دهقانی مدیر اجتماعی اداره کل تعاون 
کار  و امــور اجتماعی  اســتان تهران در حاشــیه برگــزاری اولین دوره بــاز آموزی 
تربیت نیروهای بهگــر گفت:صیانت از نیروی کار بر عهــده وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی است.
اولیــن دوره  بــاز آمــوزی تربیــت نیروهــای بهگــر ) کارگر ماهــر و آمــوزش دیده  و 
دارای  گواهینامــه  ( بــا حضور ســعید دهقــان معاون مدیــرکل تعــاون کار   امور 
اجتماعــی اســتان سوســن. شــیری رییــس اداره تعــاون و کار امــور اجتماعی 
شهرستان قدس خانم پایدار کارشــناس حرفه ایی مرکز بهداشت شهرستان 
قــدس مجتبــی طاعتــی رییــس جمعیــت هــلال احمــر شهرســتان قــدس و 
جمعی از بهگــران صنایــع کوچک در ســالن  مرکز ســلامت امام خمینی شــهر 

قدس برگزار شد.
 ســعید دهقانی مدیر اجتماعــی اداره کل تعــاون کار  و امور اجتماعی  اســتان 
تهران در حاشــیه برگزاری اولین دوره بــاز آموزی تربیت نیروهــای بهگر گفت : 
در راستای خدمات بهداشــتی کارگران در استان تهران و شــورای هماهنگی 
بهداشــتی که متشــکل شــده از دانشــگاههای علوم پزشــکی ایران ، بهشــتی 
و تهــران و بــا همــکاری اداره کل تعــاون و کار در اســتان تهــران بــا بنگاههــای 
اقتصــادی که بیــن ۱۰ تــا ۵۰ نفــر پرســنل دارند بحــث آمــوزش بهگــران در این 
واحدها در دســتور کار قــرار گرفته اســت و در ســطح اســتان در حــال برگزاری 

است.
کنــون در شهرســتان قــدس  ۳۵ نفــر از کارگــران در بنگاههای  وی گفــت : هم ا

اقتصادی مختلف در این دوره شرکت کردند.

دهقانی افــزود: در ایــن دوره کارگران آموزش هــای اولیه می بینند تــا در زمانِ 
وقوع حادثه پیش از رســیدن نیروهایِ امدادی اقدامات ایمن اولیه را انجام 

دهند و سریعا مصدوم را به بیمارستان انتقال دهند. 
وی تصریح کرد: یک بخش از این آموزش پیشگیری از آسیب های اجتماعی 

در سطح استان و شهرستان است.
وی افزود: طبــق قانون کار در بحــث صیانت از نیروی کار برعهــده وزارت کار و 

تعاون اجتماعی است.
پاســدار مســئول بهداســت شهرســتان قــدس گفــت: اولیــن دوره بازآمــوزی 
تربیت نیروهای بهگر شــاغل باهمکاری هلال احمر و اداره کار و  بخش شبکه 

بهداشت حرفه ای قدس آغاز شده است.
وی ادامه داد: این دوره آموزشی برای ۳۵ نفر از کارکنان شاغل در کارگاه های 

شهرســتان و با هــدف افزایش ارتقا ســطح ســلامت و بهداشــت شــاغلین این 
کارگاه ها، کارگران کارخانجات و صنایع  انجام می شود.

پاســدار گفت: این دوره آموزشــی با همــکاری واحدهای مختلف، بهداشــت 
حرفــه ای، بهداشــت محیــط، آمــوزش بهداشــت، بهداشــت روان، تغذیــه، 
بیماریها، بهداشــت خانواده برای این گروه هدف در سالن امام خمینی مرکز 

جامع سلامت شهرستان قدس برگزار شد.
در ادامه مجتبی طاعتــی رییس جمعیت هلال احمر قــدس گفت :  این دوره 
آموزشــی با همــکاری اداره رفاه و تامیــن اجتماعــی و جمعیت هــلال احمر در 
ســطح کل اســتان تهران برای تمامی ادارات کار و اجتماعی در شهرســتان در 
بحث آموزش و کمک های اولیه برای نیروی پرنســل و کارگرانی که مشغول به 

کار هستند آموزش داده شود.
وی گفت: با توجه به اهمیت اینکه نیروی های کار می بایست با اصول امداد 
و کمک های اولیه آشنایی داشــته باشــند ما مربیانی در این دوره قرار دادیم 

که آموزش های اولیه را فرا گیرند.
طاعتی افــزود: در این دوره آموزشــی عزیزانی کــه بتوانند در پایــان نمره قبول 

کسب نمایند در پایان گواهینامه معتبر به آنها اهدا می شود.
وی تصریح کرد: امیدواریم این دوره های آموزشــی ارتقا یابد و جمعیت هلال 
احمر این آمادگی را دارد و هر کارخانه و شرکتی که در سطح شهرستان هست 
و بــا توجــه بــه اینکــه شهرســتان قــدس دارای کارخانجــات فراوانی اســت هر 
موسسه و شرکتی درخواســت داشــته باشــند ما برای برگزاری کلاس آموزشی 

مربی اعزام می کنیم.

مدیر اجتماعی اداره کل تعاون کار  و امور اجتماعی  استان تهران:

وی کار بر عهده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است  صیانت از نیر

مدیرعامل شرکت گازاستان خبرداد:

۷ میلیارد مترمکعب گاز در آذربایجان غربی مصرف سالانه 
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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چرا توسعه تبادلات پولی_ بانکی دوجانبه با کشورهای 
منطقه حیاتی است؟

وحید بلالی  بانک مرکــزی در چند ماه اخیر در 
جهت دلار زدایی حرکت کرده است، راهکار بانک 
مرکزی ایجــاد تبادل های پولــی دوجانبه برای 

کاهش حجم مبادلات تجاری دلار است.
 بانک مرکــزی در چند ماه اخیــر در جهت دلار 
زدایی حرکت کرده اســت، راهکار بانک مرکزی 
ایجاد تبادل هــای پولی دوجانبه بــرای کاهش 

حجم مبادلات تجاری دلار است.

روابط پولی دوجانبه با عمان
محمدرضا فرزین در دیــدار وزیر تجارت، صنعت 
و توسعه ســرمایه گذاری عمان بر توسعه روابط 

پولی با عمان تاکید کرد.
به گفته فرزین، برگزاری نشســت های تخصصی 
و فنی هیات هــای بانکی و اقتصــادی دو طرف 
باید بســتری برای افزایش حجم مبادلات مالی، 
اقتصادی و تجاری شــود چراکه افق جدیدی در 
مناســبات ایران و عمان طی چند ســال گذشته 
گشوده شــده اســت و از این ظرفیت می توان در 

توسعه مناسبات دوجانبه بانکی استفاده کرد.
توســعه روابط پولی بانکی ایران با کشــورهای 
منطقه می تواند دســتاوردهای زیادی داشــته 
باشد، جالب اســت بدانید در ۸ ماه اول سال ۴۱ 
درصد بر مبادلات تجاری ایــران و عمان افزوده 
شده است. توســعه روابط نفتی و حضور سرمایه 
گذاران عمانی در بخش گاز کشــور می تواند این 
صنعت را بســیار بزرگ تر از امروز کرده و منجر به 

ارزآوری و افزایش ثروت عمومی شود.

توسعه روابط پولی با قطر
در مهر ماه ســال جاری نیــز محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی با حضور در کشور قطر بر 

توسعه روابط پولی با این کشور تاکید کرد.
رئیــس کل بانک مرکــزی در این دیــدار ضمن 
قدردانی از نقش قطر در انتقال منابع ارزی ایران، 
افزایش همکاری های پولــی، بانکی و اقتصادی را 
زمینه ساز توسعه حداکثری و همه جانبه مبادلات 
تجاری ایران و قطر برشــمرد و گفت: با توســعه 
روابط پولی و بانکی تهــران - دوحه حجم تجارت 

میان دو کشور نیز رشد چشمگیری خواهد یافت.

توسعه روابط پولی با عراق
ایران در یک ســال اخیر تلاش کرده با توســعه 

روابط پولــی دوجانبه با عــراق پرداخته تا زمینه 
برای افزایش مبادلات تجاری مهیا شود.

به گفته یحیی آل اســحاق رئیس اتاق مشترک 
ایران و عراق، »در چند ســال آینده رســیدن به 
تجــارت ۲۰ میلیارد دلاری بین دو کشــور ایران 
و عراق امکان پذیر اســت. در حــال حاضر روابط 
تجاری بین دو کشور از مرز ۱۰ میلیارد دلار عبور 
کرده اســت و ســال آینده قطعاً بخش خصوصی 
ما می تواند روابط تجاری با عــراق را به ۱۰ تا ۱۱ 
میلیارد دلار برســاند و این رقــم می تواند بدون 
صادرات گاز و بــرق و خدمات فنی و مهندســی 

باشد.
ربیهاوی رایزن بازرگانی ایران در عراق نیز درباره 
راهکارهای اجرایی دولت عراق بــرای مبادله با 
دینار گفته است: »عراق پیشــنهاد داده که تمام 
تعاملات مالی مــا در عراق باید به دینار باشــد و 
حتی فروشــگاه های ترک در عــراق باید با دینار 
تعامل کنند و لــذا دلار از صحنه بازار رســمی و 
تعامل داخلی بازار عراق باید حذف شــود که این 
مســاله برای ایران مزیت محسوب می شود و لذا 
اولین پیشنهاد این بوده اســت که تجار به جای 
اینکه دلار بگیرنــد با دینار معاملــه کنند و دوم 
اینکه در بحث بانک تی بــی آی عراق که در آنجا 
پول فروش گاز و برق ایران در آنجا بلوکه می شود 
از پول آن بــرای خرید کالاهــای غیرتحریمی 
اســتفاده می کنیم زیرا آمریکایی ها به تی بی آی 
و بانک مرکزی عراق اجازه داده اند که جمهوری 
اســلامی ایران از ایــن پول بــرای کالاهای غیر 
تحریمی اســتفاده کند که شــامل ۷ قلم کالای 
اساســی، دارو و تجهیزات صنعتی غیر تحریمی 

می شود.
به گفته ربیهــاوی، »در تعامل تجــار عراقی با 
شــرکت های ایرانی صد در صــد کالاهای غیر 
تحریمی تعامل می شــود که این هم پیشنهاد 
دوم ما بود و موضوع ســوم موضــوع برخوردی 
اســت، حدود ۱۰ درصــد از نیاز عــراق تأمین 
می شود. ۴۵۰۰ قلم کالا به عراق صادر می شود 
که حــدود ۱۰ درصد از مجمــوع واردات عراق 
اســت ما یک تلنگر به عراق بزنیــم که متوجه 
شــوند در تعامل تجاری با عراق موضوع قیمت 
برای ما بســیار مهم اســت تا از این طریق آن 
اختلاف ۱۰ درصدی قیمت ارز رســمی و آزاد 

را به ما برگردانند.

دلار زدایی در ارائه ارز اربعین
در سال های پیش ارائه دلار به عنوان ارز به عنوان 
یک سیاســت ثابت و پیش فرض اقتصادی لحاظ 
شــده بود که در این دوره با موفقیت این سیاست 
جای خود را به سیاســت ارز کشــور مقصد یعنی 
دینار داد و نشان داد می توان در بخش های دیگر 

کشور نیز دلار زدایی اتفاق بیفتد.

توسعه روابط پولی با روسیه
ایران علاوه بر تبادلات پولی با کشورهای منطقه 
و کشورهای حاشیه خلیج فارس به توسعه روابط 
پولی و مالی با روســیه نیز می اندیشــد و در این 
راستا قدم های بلندی برداشــته شده که تاکنون 

این فعالیت ها رخ نداده بود.
در تیر ماه ســال جاری رئیــس کل بانک مرکزی 
نوشت: »جلسه ای خوب و سازنده با همتای خودم 
در روسیه، خانم الویرا نابیولینا داشتم. هر دو بر سر 
توسعه ی روابط پولی مشــترک اتفاق نظر جدی 
داشتیم و بر همین اساس نقشه ی راه عملیاتی را 
تنظیم کردیم. به کارگیری پول های ملی در روابط 
دوجانبه و تقویت نظام تسویه دوجانبه بخشی از 

این نقشه عملیاتی است.«

توسعه روابط پولی دوجانبه چرا مهم است؟
در شرایط کنونی و با قیمت های فعلی ریال ایران، 
سرمایه گذاری کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
در ایران جذاب شده و باید ایجاد زیرساخت های 
پولــی و بانکی جدید حضــور ســرمایه گذاران 

خارجی در ایران را تسهیل کرد.
بیشــترین مانع چند ســال اخیر برای ســرمایه 
گذاری خارجی در ایــران، تحریم ها بوده و روابط 
پولی دوجانبه و خــارج از چارچوب دلار می تواند 

این مانع مهم و سنگین را از میان بردارد.
بخش معــدن در ایــران یکی از مــوارد مهمی 
است که نیاز به ســرمایه گذاری خارجی دارد 
و منافع زیادی نیز برای شرکت های خارجی به 
همراه خواهد آورد، مــورد دیگری که می تواند 
منجر به شــکوفایی اقتصاد ایران شود، سرمایه 
گذاری خارجــی در بخش ترانزیــت و کریدور 

است.
لازمه همه این نوع سرمایه گذاری ها انتقال پول 
آسان و راحت بوده و ایجاد تبادلات پولی دوجانبه 

می تواند این مهم را عملیاتی کند.

بانک مرکزی:
 ادعای تامین کسری ارز ترجیحی از محل خرید 

وغ است خ بالاتر در ارز با نر
بانک مرکزی اعلام کرد: ادعــای تامین کســری ارز حمایتی از محل 
خرید ارز با نرخ بالاتر و افزایش پایه پولی از این محل کاملًا دروغ اســت 
و ادعای مطرح شده توسط مرکز پژوهش های مجلس و برخی رسانه ها 
مبنی بر تامین کســری ارز ترجیحی با نرخی بالاتر به شــدت تکذیب 
می شــود. اطمینان می دهیم که تاکنون حتی یک دلار هم با نرخ بالاتر 

از نرخ ترجیحی برای تأمین منابع ارز مورد نیاز خریداری نشده است.
 بانک مرکزی اعلام کرد: برخی رســانه ها روز شنبه ۱۸ آذر ماه و به نقل 
از گزارش مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی در گزارش های 
همچون رفاه ســوزی با ارز دولتــی و نظایر آن مطالبــی را در ارتباط با 
تعدیل فروض لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ مطرح کــرده و ضمن بیان 
ابهاماتــی در خصوص نحوه تامین ارز ترجیحی )هــر دلار معادل ۲۸۵ 
هزار ریال( در ۷ ماهه ســال جاری، شــائبه ای را در خصوص آثار پولی 
این اقدام مطرح کرده اســت. در گزارش مرکــز پژوهش های مجلس و 
رسانه های منتشــر دهنده مزبور، به غلط چنین عنوان شده که کسری 
منابع بر مصارف ارزی ترجیحی در هفت ماه نخست امسال معادل ۴.۵ 
میلیارد دلار بوده و بانک مرکزی این کسری را از مرکز مبادله ایران و با 
نرخ ۴۰ هزار تومان خریداری کرده که ایــن موضوع واجد افزایش پایه 

پولی به میزان ۶۰ هزار میلیارد تومان بوده است!؟
علاوه بر این، حتی برخی روزنامه های اقتصادی، سوار بر موج رسانه ای 
جاری کشــور و با طرح موضوعی نامربوط، سیاست ارز ترجیحی جهت 
واردات کالاهای اساســی و دارو را به فســاد مطرح در پرونده ارز چای 

پیوند زده و این سیاست را به بروز رانت و فساد مزبور معرفی کرده اند!؟
بانک مرکــزی در ارتباط با موضوع کســری منابــع ارز ترجیحی )۲۸۵ 
هزار ریالی( و آثار پولی آن تاکید می کند که اولاً، محاســبه کسری منابع 
ارز ترجیحی بــر مبنای تفاوت مبلــغ تأمین ارز کالاهای مشــمول ارز 
ترجیحی و ســهم دولت از وصولی ناشــی از صادرات نفت خام، میعانات 
گازی و خالص صــادرات گاز طبیعی، گمراه کننده و مبالغه آمیز اســت. 
زیرا فرآیند تأمین ارز تا پرداخت ارز به ذینفــع امری زمان بر بوده و مبلغ 
قابل توجهی از تأمین ارز اعلامی اساســاً منجر به پرداخت ارز به ذی نفع 
خارجی و فروش قطعی ارز نمی شــود. علاوه بر این، هر ســاله مبلغ قابل 
توجهی از ارزهای تأمین شده عودت و مجدد برای تأمین ارز جدید مورد 
استفاده قرار می گیرد.ثانیاً، بانک مرکزی همواره بر اساس منابع ارزی در 
دسترس نسبت به مدیریت منابع و مصارف ارزی خود اقدام می کند و این 
بانک خود را صرفاً مکلف به تأمین ارز ترجیحی در ســقف منابع ارزی آن 
می داند. لذا ضرورتی ندارد که برای تأمین ارز مورد نیاز خود مطابق پیش 
 فرض مرکز پژوهش های مجلس و برخی رســانه ها، در گام نخست اقدام 
به خرید ارز با نرخی فراتر از نرخ فروش )در اینجا نرخ ترجیحی( کند و در 
ادامه آن را به کالاهای مشمول این نوع ارز اختصاص دهد. ثالثاً، لازم است 
کســری یا مازاد منابع بر مصارف ارزی را برای دوره های سالانه ارزیابی 
کرد و از تعمیم نتایــج دوره های چندماهه به کل ســال اجتناب کرد؛ به 
عبارت دیگر این امکان برای بانک مرکزی فراهم اســت تا در طول سال 
و براســاس برآوردهای خود از جریان درآمدهای ارزی دولت، نسبت به 
تامین کســری احتمالی اقدام و در ادامه پس از وصول درآمدهای ارزی 
دولت نسبت به تســویه آن اقدام کند. بررســی اجزای پایه پولی هم که 
بصورت پیوسته منتشر می شود نشانگر عدم واقعیت ادعای مطرح شده 
است.از این رو، ادعای مطرح شــده مرکز پژوهش های مجلس مبنی بر 
تامین کســری ارز حمایتی یا ترجیحی از محل خریــد ارز با نرخ بالاتر و 
افزایش پایه پولی از این محل کاملًا دروغ بوده و به شدت تکذیب می شود. 
بانک مرکزی اطمینان می دهد که تاکنون حتی یک دلار هم با نرخ بالاتر 

از نرخ ترجیحی برای تأمین منابع ارز مورد نیاز خریداری نشده است.
در بخش دیگری از گزارش تلاش گردیده تا فساد مطرح شده در فرایند 
تامین ارز واردات چای توســط یکی از شرکت های واردکننده به نرخ ارز 
ترجیحی منتسب شود؛ این در حالی است که روال غیرمعمول تامین ارز 
چای در دوره ای اتفاق افتاده که واردات این کالا مشــمول ارز ترجیحی 
نبوده یا اساســا موضوع تخصیص ارز ترجیحی بــرای واردات چای در 
دستور کار نیســت.در انتها لازم به اشاره اســت که برخی بدون اینکه از 
روال تجارت خارجی کشــور و نحوه تخصیص و تامین ارز و نیز تحولات 
ارقام پولی مطلع باشــند، صرفاً در راستای تخریب مجموعه سیاستهای 
تثبیت اقتصادی که از انتهای سال گذشــته آغاز شده و آثار مثبت خود 
را به شکل آرامش بخشی به بازار ارز و سایر دارایی ها آشکار ساخته، قلم 
می زنند. یکی از اهداف مهم سیاســت تثبیت، تامین کالاهای اساسی 
مورد نیاز خانوارها به نرخ ترجیحی بوده و تحــولات بازار این کالاها نیز 
حاکی از موفقیت این سیاست در این زمینه بوده است. قاعدتاً، سیاست 
مذکور سیاستی کوتاه مدت بوده و با توجه به مجموعه شرایط اقتصادی 
کشور، وضعیت معیشــتی خانوارها و متناسب با ســهمی که در ایجاد 

ثبات در اقتصاد کشور داشته، قابل تداوم و یا اصلاح خواهد بود.

شعبه
سخنگوی صنعت آب خبر داد

 انتقال آب دریا به فلات مرکزی با استفاده 
از انرژی های نو

 ســخنگوی صنعت آب گفت: وزارت نیرو برای انتقال آب دریا به فلات 
مرکزی کشور، به کمک انرژی های پاک و نو برنامه دارد.

به گزارش شرکت مدیریت منابع آب ایران، »عیسی بزرگ زاده« درباره 
تامین انرژی لازم در طــرح انتقال آب از دریا به فلات مرکزی کشــور 
افزود: اجرای پنج طرح انتقال آب از دریا که اکنون در دستور کار وزارت 
نیرو قــرار دارد و ظرفیت انتقال آب به مرکز کشــور را بــه یک میلیارد 
مترمکعب می رســاند، نیازمند ۲ هزار مگاوات برق است که قرار است 

بخشی از این انرژی از نیروگاه های تجدیدپذیر و برق سبز تامین شود.
وی با اشــاره به نکات مطرح شــده در نشســت تعاملــی وزارت نیرو با 
نخبــگان تحت عنــوان »گفت وگوهای آبــی« پیرامــون تامین انرژی 
طرح شیرین ســازی و انتقــال آب از دریا، ادامه داد: در بالاترین ســطح 
تصمیم گیری وزارت نیرو، دغدغه کارشناســان در این زمینه مورد توجه 
قرار گرفت و پس از تعمیق مســاله، مقرر شــد تا با توسعه تجدیدپذیرها 
بخشی از انرژی لازم برای شیرین ســازی و انتقال آب دریا در دستور کار 
قرار گیرد.سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: اســتفاده از منابع آب 
نامتعارف برای مناطقی که در ســند ملی آمایش ســرزمین مورد اشاره 
قرار گرفته  است، در دستور کار نقشه راه  آب کشور است و توسعه خطوط 

انتقال آب از دریا در پنج خط مصداق اجرایی  شدن این برنامه است.
بزرگ زاده گفت: البتــه این امر بســتر انتقال و توســعه فناوری های 
تجدیدپذیر نظیر فناوری CSP اســت که شیرین ســازی و تأمین برق 

انتقال آب را به صورت هم زمان در دستور کار قرار می دهد.
وی اظهار داشــت: صنعت آب پذیــرای نظرات تکمیلــی و انتقادات 
و پیشــنهادها برای بهبود شــرایط مدیریت منابع آب در ایران است و 
کارشناســان می توانند اظهارنظرهای خود را در محیطی دوســتانه و 

علمی به اشتراک بگذارند.

 میدان گازی کیش چه زمانی به بهره برداری 
می رسد؟

میدان گازی کیش یکی از میادینی اســت که با بهره برداری از آن می 
توان کمی به جبران ناترازی گاز امید داشت و اکنون شرکت نفت و گاز 

پارس خبر از تدارک برای بهره برداری از میدان گازی کیش می دهد.
یکی از راه های بــرون رفت از وضعیــت ناترازی گاز توســعه و احداث 
میدان های گازی جدید اســت که می تواند تا حد زیادی در این زمینه 
گره گشا باشــد، چندی پیش قرارداد طرح توســعه فاز نخست میدان 
گازی کیــش حضور جواد اوجی، وزیر نفت و محســن خجســته مهر، 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران بین شرکت نفت و گاز پارس و شرکت 

مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی ایران امضا شد.
میدان گازی کیش، یکی از بزرگترین میدان های گازی کشــور است و 
میزان گاز درجای این میدان برابر با ۵۶ تریلیون فوت مکعب استاندارد 
است که در صورت توسعه کامل، توانایی تولید ۱۲۰ میلیون مترمکعب 
در روز گاز خام را خواهد داشت و در صورتی که این مهم به وقوع بپیوندد 
به نظر می رسد سال آینده شــاهد ناترازی گاز نخواهیم بود. البته پیش 
از این محســن خجســته مهر در رابطه با میدان گازی کیش گفته بود: 
شرکت ملی نفت ایران برنامه دارد در ۸ ســال آینده نسبت به افزایش 
تولید حدود ۵۰۰ میلیون مترمکعب با ارزش سرمایه گذاری حدود ۷۱ 
میلیارد دلار اقدام کند. یکی از اهداف توســعه ای افزایش تولید گاز در 
کشور، توسعه میدان گازی کیش در استان هرمزگان و جزیره کیش با 
مساحت ۸۰۰ هزار متر مربع است که با سرمایه گذاری حدود ۸ میلیارد 
دلاری در این طرح، بیش از ۱۰۰ میلیون متر مکعب به تولید گاز کشور 

افزوده می شود.
خجســته مهر با بیان اینکه میدان گازی کیش دارای ۴ فاز است که در 
مجموع در این ۴ فاز ۵۰ حلقه چاه حفاری می شــود، افزود: دو کلاستر 
خشکی، ۶ سکوی بخش دریایی و حدود ۸۰۰ کیلومتر خط لوله در این 
طرح احداث می شــود که این خود ظرفیت ارزشــمندی برای ساخت 

داخل به دنبال خواهد داشت.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران برای فــاز اول این میدان 
۱۴ حلقه چاه در نظر گرفته شــده که حفاری آن ها به اتمام رســیده و 
در مرحله نهایی قرار دارد، همچنین خــط لوله دریایی این طرح دارای 
طول ۲۰۰ کیلومتر است که برای ســفارش گذاری اقدام شده و تا پایان 
سال آینده برداشــت ۲۸ میلیون متر مکعب گاز از فاز یک میدان کیش 

انجام خواهد شد.
عبدالکریم علی محمدی معاون مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران 
هم چندی پیش گفته بود مراحل تکمیل ۱۳ حلقه چاه در این موقعیت 
با توجه به شــرایط مخزن نیاز به طراحی و برنامه ریزی خاصی داشت، 
در نتیجه اجرای یک طرح ابتکاری در اســتفاده از ســیال و تجهیزات 
درون چاهی ابداعی تحقق یافت و پیش بینی شــده هر ماه دو حلقه چاه 

در دو کلاستر A و B تکمیل و آماده بهره برداری شود.
به گفته وی متخصصان و کارشناســان شــرکت ملی حفــاری ایران 
و شــرکت نفت و گاز پارس در اجرای تکمیل چاه های تعریف شــده در 
پروژه ۱+۱۲ به اســتانداردهای تازه ای در تکمیل چاه های گازی دست 
یافتند کــه می تواند به عنوان تجربه ای گران ســنگ در پروژه های آتی 

موجب شتاب بخشی در اجرا با بالا بودن ضریب ایمنی شود.
ابتدای آبان بود که محمدحسین متجلی مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
پارس از اجرای موفقیت آمیز عملیات تکمیل و جریان دهی نخســتین 
حلقه چاه انحرافی طرح توســعه فاز یک میدان گازی کیش و روشــن 

شدن مشعل این میدان خبر داد.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان ایلام

  آگهی مناقصه عمومی
 یک مرحله ای شماره 1 )نوبت اول(

شرکت آب و فاضلاب استان ایلام در نظر دارد انجام پروژه های با مشخصات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای گواهینامه  
صلاحیت صادره از سازمان مدیریت و برنامه ریزی در رشته مورد نیاز بشرح جدول ذیل و همچنین دارنده گواهینامه صلاحیت ایمنی صادره  از 
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی واگذار نماید. لذا از پیمانکاران واجد شرایط دعوت بعمل نی آید جهت دریافت اسناد و شرکت در مناقصه و ارائه 

پیشنهاد قیمت به سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد( به آدرس setadiran.ir مراجعه نماید.
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 7-08432230120 داخلی 313 گروه قراردادها تماس حاصل فرمایید. در ضمن مبالغ تضمین بر 

اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی می باشد.
تذکر: پرداخت هزینه آگهی های مناقصه به عهده برنده می باشد.

مبلغ تضمین ) ريال(برآورد اولیه ) ريال(رشته کاریمدت پیمانعنوان مناقصه- شهرستان محل اجراشماره

اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب مسکن 1402/144
35.478.304.8431.773.915.242آب پايه 85 ماهملی شهر ايلام ) موردی و پراکنده(

تذکر: ارائه اصل ضمانت نامه ) پاکت الف( علاوه بر بارگذاری در سامانه ستاد بصورت فیزیکی به دبیرخانه  حراست واقع در میدان دفاع مقدس 
شرکت آب و فاضلاب استان ایلام، دفترحراست الزامی می باشد.

مهلت دریافت ) دانلود( اسناد از تاریخ: 1402/09/21 لغایت 1402/09/28 ساعت 14 ب.ظ
مهلت ارائه پیشنهاد قیمت از تاریخ: 1402/09/28 لغایت 1402/10/10 ساعت 14 ب.ظ

زمان برگزاری جلسه بازگشایی پاکات مناقصه: از تاریخ 1402/10/11 ساعت 10 ق.ظ
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/21
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/22

امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

      تجدید  مناقصه عمومی 
 کد آگهی 53- 1402    

سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد خرید ، حمل ، تحویل ونصب  ) کفپوش گرانولی(  مورد نیاز  پارکهای سطح شهر ) مناطق دهگانه (  
بصورت  تجدید مناقصه عمومی را به اشخاص حقوقی  اقدام  نماید.

 مبلغ اولیه   به ريال موضوع تجديد  مناقصه رديف

32/925/000/000 خريد ، حمل ، تحويل ونصب  ) کفپوش گرانولی(  مورد نیاز  پارکهای سطح شهر ) مناطق دهگانه (             1
1- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت درمناقصه  عمومی به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( به  آدرس سایت http://www.setadiran.ir مراجعه 

نماید .
2- شرایط متقاضی : 

1-2-  اشخاص حقوقی :  دارای اساسنامه مرتبط شرکت ومجوز تولید  یا پروانه فعالیت  
مرتبط یا رتبه 5 ابنیه و  ارائه  یک نمونه   قرارداد  با موضوع مشابه فارغ ازمبلغ ریالی و 
گواهی تائید صلاحیت ایمنی از وزارت کار وامور اجتماعی -كد اقتصادي –گواهي  ارزش  
افزوده) قبل از انعقاد قرارداد  ارائه نمایند درغیر اینصورت سپرده شرکت درمناقصه به  نفع 
سازمان ضبط خواهد شد(- آگهي تاسیس-آخرین تغییرات )روزنامه رسمي(  و سایر 

مدارک ثبتي الزامی است  .
تبصره :  شرکتهایی که درسازمان سیما ومنظر  سه قرارداد جاری فارغ از مبلغ ریالی داشته 

باشند اجازه شرکت درمناقصه فوق راندارند.
 3- سپرده  شرکت درتجدید  مناقصه به  1/646/250/000 ریال به یکی از روشهای 

ذیل ارائه گردد: 
- ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه های صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر 
ومورد تایید بانک مرکزی ودارای شماره اختصاصی سپام  معادل مبلغ فوق ، که به مدت 
سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید باشد. ) شناسه ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 

411367759917  ، کد پستی  3134851965  (
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر 

4-  مبلغ 2/000/000 ریال بابت هزینه خرید اسناد  مناقصه  ازطریق درگاه سامانه به 
حساب شماره 700824126398بانک شهر 

5-برندگان نفر اول و دوم مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 
ترتیب ضبط خواهد شد .

6-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 
مختار است.

7-  هزینـه چاپ آگهـی  به عهده برنـده مناقصه  میباشد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است .

9- 10%   از کل مبلغ  پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام 
تعهدات ازبرنده اخذ خواهد شد.

مبلغ قرارداد  100% نقدی  میباشد.
10- تاریخ انتشار درسامانه از مورخ1402/9/21 به  مدت سه /3  روز .

11-  مهلت زمانی دریافت اسناد درسایت تا  پایان وقت اداری 1402/10/14 
12- مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پایان وقت اداری 1402/10/26

13- زمان بازگشایی درسایت ساعت 8 صبح مورخ  1402/10/27 

شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری

شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان ایلام
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اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی می باشد.
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تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/21
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ترتیب ضبط خواهد شد .

6-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 
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